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S tane Dolanc je govoril na proslavi dneva borcev v Bojancih
BOJANCI — Na osrednji proslavi dneva borcev v črnomaljski občini v 

Bojancih seje v lepem nedeljskem popoldnevu zbralo veliko število borcev iz 
Bele krajine, širše Dolenjske in sosednjih hrvaških krajev, mladine in drugih 
občanov. ,

DAN BORCA V BOJANCIH — Na osrednji občinski proslavi dneva borcev v 
partizanskih Bojancih so se zbrali številni borci, mladi in občani iz Bele krajine, 
širše Dolenjske in sosednje Hrvaške.

HE na vratih, kaj pa Sava?
Program za č iste jšo  Savo mora priti v novi republiški 
plan — V Posavju predlagajo, naj jim zakonsko om o

gočijo olajšave pri investicijah
KRŠKO — Sava je ena najbolj za

mazanih in zastrupljenih slovenskih 
rek, zato se prebivalci Posavja boje 
katastrofalnega poslabšanja, ki ga bodo 
povzročile hidroelektrarne, če možnosti 
za čiščenje od Vrhovega navzdol ne bo
do enake kot v srednjem toku. Gre 
predvsem za dvome finančne narave, 
saj ni vseeno, če dobi nekdo 60 odst. ali 
več nepovratnih sredstev, drug pa mora 
vse breme prevzeti sam. To je povezano 
z velikimi investicijami in največji 
onesnaževalci v Posavju se zavzemajo 
za to, da bi olajšave zagotovil zakon, če 
naj imata prednost ekologija in varče
vanje z energijo.

Na seji, ki jo je sklicala posavska 
zbornica minuli teden v Krškem na po
budo republiškega komiteja za varstvo 
okolja, so poleg večjih onesnaževalcev 
in predstavnikov komiteja sodelovali 
tudi predstavniki Zveze vodnih skup
nosti in območne vodne skupnosti, pre
tresali pa so zasnovo programa ukrepov 
za izboljšanje kakovosti spodnjega toka 
Save. Sanacija naj bi v prvi fazi do leta

NEMŠKI ŠAMPION V 
NOVEM MESTU

NOVO M ESTO — Te dni seje mu
dil na obisku v Novem mestu gospod 
Aute Lampe, nemški kolesarski šam
pion iz leta 1939. Kot predstavnik RC 
Blau-Gelb iz Langenhagna se je pogo
varjal z novomeškimi športnimi delavci 
in se pri tem med drugim seznanil s 
kolesarskim kriterijem »Okoli grma«. 
Na njem bodo sodelovali tudi kolesarji 
iz Langenhagna, od koder je tudi znani 
veteran nemškega biciklizma. Aute 
Lampe, ki ga je na obisku spremljala 
soproga, prav tako športna delavka, je 
Novomeščane seznanil z velikim intere
som langenhagenskih kolesarjev za di
rke v Novem mestu, sicer pa sta se obe 
športni delegaciji dogovorili za nadaljn
je sodelovanje. Tako je znano, da potu
jejo novomeški kolesarji 28. avgusta v 
Langenhagen, najverjetneje pa znova 
odpotujejo na Spodnjo Saško prihodn
je poletje. Omenjeni obisk sodi v sklop 
sodelovanja med Novim mestom in 
Langenhagnom, ki sta doslej ustvarila 
že vrsto stikov na različnih področjih.

1990 zagotovila izboljšanje za eno 
stopnjo, končni cilj pa je doseči kako
vost vode drugega razreda.

Za ta program so v razpravi poudari
li, da mora biti bolj zahteven do ones
naževalcev, ki naj bi po možnosti pre
prečevali zastrupljanje reke, to pa 
pomeni opuščanje in spreminjanje ne
ustreznih tehnoloških postopkov. De
jansko onesnažeje bo pokazala študija 
zavoda GEA. Že zdaj pa je jasno, da je  
savska voda najslabša na odseku od 
Krškega do Brežic, kjer jo uvrščajo v 
četrti kakovostni razred.

Program ukrepov, o katerem je tekla 
beseda, vsi brez izjeme podpirajo s pri
pombo, da je to slovenska in jugoslo
vanska reka in da pri investicijah za 
čiščenje mora sodelovati širša skupnost. 
Komite za varstvo okolja bo vzel pod 
drobnogled največje onesnaževalce, ta
ke, ki dandanes ne bi več obratovali, če 
bi plačali toliko odškodnine, kolikor 
naredijo škode. Krška Celuloza je že 
ena takih.

V sevniškem Jugotaninu, kjer so z 
izboljšavami za 80 odst. zmanjšali tanin 
v odpadni vodi, zdaj oklevajo, če morda 
le ne bi namesto furfurala izdelovali kaj 
drugega, ekološko manj zahtevnega. 
Verjetno bodo to proizvodnjo sploh 
opustili. Na Senovem razmišljajo o 
prenehanju mokrega pranja premoga in 
zagotavljanja večjih količin premoga 
elektrogospodarstvu.

Z izidom zakona o vodah, ki ga v 
Sloveniji pričakujejo 1990, naj bi se ne
hala vsa sociala, in če bo kakšen izdelek 
zaradi čistilnih naprav predrag, ga bodo 
morali opustiti ali pa najti ustreznejšo 
tehnološko rešitev. j .  TEPPEY

KAPELSKI KRESOVI
KOČEVJE — Kolesarski klub Ko

čevski Rog iz Kočevja pripravlja za ne
deljo, 10. julija, ob 8. uri tradicionalni 3. 
kolesarski maraton Kapelski kresovi, ki 
je posvečen spominu na narodnega he
roja Zdenka Ptranoviča-Jastreba. Ude
leženci bodo startali na ploščadi pred 
Namo in na 154-kilometrski progi vozi
li skozi občine Kočevje, Delnice, Cabar, 
Cerknica in Ribnica. Na progi, ki zah
teva pripravljene tekmovalce, bodo 
kolesarji premagali 10 stopinj vzpona 
pri Delnicah in se dvignili na 900 m 
nadmorske višine pri Kozjem vrhu.

Za demokracijo
Centralni komite Z K  Slovenije je  na nedavni plenarni seji trdno 

vztrajal na stališču, da ima Slovenija suvereno pravico do ocene poli
tičnega stanja v republiki. Tako je  zmagala Kučanova linija, k is tem  
dobiva pravo plebiscitarno podporo med slovenskimi komunisti, 
zmagala pa je  tudi težnja po demokratizaciji, brez katere očitno ne 
bomo izšli iz krize, čeprav tudi na tej seji ni manjkalo razprav, k i so 
bile obrnjene v povsem drugo smer. In potem smo vsi s strahom 
čakali, kaj bodo rekli člani CK Z K  Jugoslavije, k i so se v Beogradu 
sestali dva dni kasneje. Slovenski komunisti so obranili naša izvirna 
stališča do vseh problemov in s tem dobili bitko, vojno za demokrati
zacijo jugoslovanske družbe, k i je  sedaj morda celo bolj totalitaris
tična in dogmatična kot tradicionalno v to smer naravnani Vzhod, 
pa bo treba očitno še izboriti. Na srečo zagovornike demokracije in 
tiste druge, k i prisegajo na dosedanji način dela, ne deli geografska 
meja in ima slovenska linija v Jugoslaviji precej več pristašev, kot se 
morda zdi na prvi pogled. Znano je, da se drugod v Jugoslaviji do 
podobnih, če ne povsem istovetnih prepričanj, prebijejo nekako čez 
dve leti, to pot pa ho treba razlike tako vsebinsko kot časovno skra
jšati. A samo s strpnim, demokratičnim dialogom, ne nazadnje tudi z 
občutkom za posebnosti tega ali onega jugoslovanskega okolja.

J. SIM ČIČ

OBISK IZ NORVEŠKE
NOVO MESTO — Novo mesto so 

v torek obiskali predstavniki norveške 
komune Stord, ki leži na otoku v jugo
zahodnem delu Norveške. Ogledali so 
si muzej NOB in arheološke zbirke, del 
Novega mesta in Otočec. Župan tega 
mesta Kare Angeltveit je pozdravil 
predstavnike novomeške občine in 
predsedniku skupščine Franciju Šaliju 
izročil umetniško sliko kot znak prija
teljstva in porajajočega se širšega sode
lovanja med obema občinama, moški 
pevski zbor Leirvik mannskor pa je v 
avli muzeja zapel jugoslovansko in nor
veško himno. Predstavniki obeh občin 
so poudarili že tradicionalno prijateljst
vo med jugoslovanskimi in norveškim 
narodom in toplino, s katero so Nor
vežani med vojno sprejeli jugoslovan
ske internirance v tem delu Evrope.

TOŽILCU 
PODALJŠALI MANDAT

NOVO MESTO — Novomeška 
občinska skupščina je za 8 let podaljšala 
mandat dosedanjemu javnemu tožilcu 
temeljnega javnega tožilstva v Novem 
mestu, Nikolaju Briclju, ki mu poteče 
dosedanji 8-letni mandat 18. julija. 
Obenem je na njegovo prošnjo razrešila 
funkcije namestnika javnega tožilca 
temeljnega javnega tožilstva v Novem 
mestu Janeza Ferleža, ker odhaja 30. 
septembra na drugo delovno dolžnost.

To še vedno precej odmaknjeno be
lokranjsko vas so za prizorišče letošnje 
osrednje občinske proslave dneva bor
cev izbrali tudi zato, ker je bila med 
vojno pogosto in varno zatočišče slo
venskih in hrvaških partizanov, tu je  bi
la dalj časa partizanska bolnica, pa tudi 
komanda karlovškega vojnega ob
močja, 4. julij pa je povezan še i  enim 
pomembnim dogodkom iz narodnoos
vobodilne vojne: na ta dan so leta 1943 
borci Tomšičeve brigade uspešno odbili 
dva italijanska napada na vas. Za le
tošnjo proslavo so pripravili lep kultur
ni program, slavnostni govor pa je imel 
Stane Dolanc, podpredsednik pred
sedstva SFRJ.

Ko je orisal zgodovinski pomen 4. ju 
lija 1941 za vso nadaljnjo zgodovino 
jugoslovanskih narodov in narodnosti, 
ki so se na ta dan na poziv Komunistič
ne partije Jugoslavije pod vodstvom to
variša Tita skorajda goloroki silovito 
uprli Hitlerjevi mašineriji smrti, kar je 
bilo za takratno podjarmljeno Evropo 
utopija in brezglavo dejanje, ki pa je 
pripeljalo do končne zmage, je Stane 
Dolanc dejal: »Kot so se naši narodi in 
narodnosti enotno odzvali pozivu 4. ju 

lija 1941, tako bi morali z enako dos
lednostjo sprejeti izredno odgovorne 
naloge današnjega časa. Čeprav smo v 
povsem drugačnem družbenem položa
ju, se vendar srečujemo z izredno zaple
tenimi in zahtevnimi novimi izzivi, ki so 
posledica gospodarske krize in proble
mov družbenega razvoja, ki jih je kriza 
sprožila. In tokrat gre spet za usodna 
vprašanja naše prihodnosti, za odločno 
preseganje vsega, kar smo zagrešili z

Stane Dolanc: »Bistveno je, da zavestno 
sprejmemo usodni pomen celovitih 
ukrepov za našo prihodnost. Odreka
nja pri tem so nujna.«

■Mil

V trebanjski občini javne razprave o av tocesti

TREBNJE — Kako bo potekala 
gradnja nove dolenjske avtoceste, za 
sedaj še ni čisto jasno, ker slovenska 
cestna skupnost nima toliko denarja, 
kot gaje pričakovala. Še bolj nejasna 
kot sedanjost je prihodnost, vendarle 
je že mogoče reči, in to s precejšnjo 
gotovostjo, da bo del avtoceste na 
odseku od Višnje gore do Biča zgra
jen do leta 1991.

Čeprav je nadaljevanje gradnje od 
Biča naprej tako rekoč še v božjih 
rokah, so se v trebanjski občini že začele 
javne razprave, na katerih naj bi občani 
dobili odgovore na vsa svoja vprašanja. 
V preteklih dneh so bile take javne raz
prave v Velikem Gabru, Veliki Loki in 
Sentlovrencu. V nasprotju s pričako
vanji udeležba na teh razpravah ni zelo 
številna, saj se je največ občanov ude-

Prerevni za sodelovanje?
D andanes ni nič več zaston j, tudi novico je treba

plačati
SEVNICA — Lokalne radijske pos

taje imajo praviloma največje težave 
tam, kjer delujejo kot enote v sklopu 
zavodov za kulturo. Tak status imata 
Radio Brežice in Radio Sevnica. V Po
savju bi bila glede na majhnost kolekti
vov najbolj naravna združitev v regijsko 
postajo, kar je tudi v usmeritvah RTV 
Ljubljana in pristojnega republiškega 
komiteja.

Videti je čisto preprosto, do dejanj pa 
kljub temu ne pride. Nada Černič s sev- 
niškega radia je prepričana, da tudi za
to, ker nobena postaja noče izgubiti 
primata. Po drugi strani pa so upraviče
ni pomisleki, d a je  marsikaj medobčin
skega dražje. Da bo volk sit in koza ce
la, Sevničani zdaj razmišljajo o preime
novanju v ustavo. Zakonu bo s tem 
zadoščeno.

Posavje pa kljub temu potrebuje tes
nejše sodelovanje na tem področju. 
Nekaj tega je, poglavitna ovira za kvali
tetno povezavo pa je kadrovska šibkost,

saj si Radio Sevnica še vedno pomaga s 
honorarnimi tehniki. Ti delajo pozno 
popoldne in sodelovanje s sosedi se ne 
more odvijati v normalnem času.

V gospodarsko slabše razvitih obči
nah si radijske postaje z lastnimi storit
vami služijo tanek kos kruha tudi zaradi 
napačnega pojmovanja obveščanja v 
okolju. Tako imajo v Sevnici popol
noma narobe zasnovano ekonomsko 
politiko, ker prepoceni zaračunavajo 
svoje storitve, bodisi reklame, osmrtni
ce, glasbo po željah ali objave za društ
va, ki so največkrat celo brezplačne. 
Med ljudmi prevladuje miselnost, d aje  
radio dolžan čimveč informacij posre
dovati zastonj. Razen tega novinarka
ma očitajo, da mu sami zapirata vrata 
za reklamo, ker imata pregrd jezik. No
vinarja vidijo v vlogi prosilca, ki naj bo 
hvaležen, da radio sploh životari. Zanj 
se torej ne spodobi opozarjati na na
pake, ki jih vidi okoli sebe.

J. TEPPEY

ležilo razprave v Velikem Gabru, kjer je 
bilo 25 udeležencev, v obeh ostalih kra
jih pa jih je bilo samo po 8. Pristojni v 
trebanjski občini pričakujejo, da bodo 
razprave v Štefanu, Trebnjem in Ne
mški vasi zagotovo bolj živahne, ker bo 
tam cesta ostreje zarezala v prostor.

Sicer pa so sedaj ljudi zanimala 
predvsem konkretna vpršanja, ki so se 
nanašala predvsem na parcele, čez kate
re naj bi šla cesta. Tu in tam zanima 
koga tudi, kako bo z nadvozi in podob
nim. Vendar strokovnjaki na vsa ta 
vprašanja še ne morejo dati dokončne
ga in jasnega odgovora, ker gre v tej 
javni razpravi predvsem-za vprašanja, 
ki zadevajo dopolnitev plana. Šele po
tem bo mogoče narediti izvedbene 
načrte in seveda pridobiti tudi vso po
trebno lokacijsko dokumentacijo. Sicer 
pa je treba povedati, da so ljudje vse 
postopke sprejeli z izrednim razume
vanjem in doslej ni bilo nobenih težav. 
Kot rečeno, je trasa bodoče avtoceste že 
določena, več razprave pa bo nemara o 
nadvozih, kjer bodo skušali najti sku
pen jezik s krajani in njihovimi potreba
mi.

Malo bolj se bo zatikalo le pri 
spremljajočih objektih in še posebej 
proti motelu Putnik v Trebnjem, ki je 
zagotovo osrednja točka na nekaj ma
lega več kot 17 kilometrov dolgi trasi, 
kolikor bo avtoceste v trebanjski občini. 
Očitno je, da Putnik nima denarja za 
širitev, zato v Trebnjem razmišljajo še o 
kakšni drugi možnosti.

J .  S.

našimi nedoslednostmi in obnašanjem. 
Smo pred izredno težkim popravnim 
izpitom v morda poslednjem izpitnem 
roku, in to praktično iz vseh predmetov 
družbenega življenja in dela... Vse bolj 
se zavedamo, da smo bili predolgo vko
vani v stare ideološke in politične nači
ne in oblike delovanja. Zato moramo 
iskati novo in boljše, predvsem sodob
nejše in prilagojeno klicu socializma po 
meri človeka. Vse, kar neposredno ali 
tudi v podtonu razbija socialistično Ju 
goslavijo, vlogo Zveze komunistov, 
JLA, federativno ureditev ali enako
pravnost, je enako nevarno v Sloveniji, 
Srbiji ali kjerkoli v naši skupni domovi
ni. Tistim, ki to počnejo, moramo jasno 
in odločno reči — ne! Gospodarsko re
formo lahko zagotavljamo le po demok
ratičnih poteh, toda demokracija mora 
veljati za vse in ni demokracije brez od
govornosti. Zato naj se vsi, ki hočejo 
sedanje gospodarske razmere izkorišča
ti za intrige, podtikanje in manipuliran
je —  tako je bilo na primer s tako ime
novanim vojnim pučem — zavedajo 
predvsem tudi lastne odgovornosti pred 
slovenskim narodom, Jugoslavijo in ne 
nazadnje tudi svetovno demokratično 
javnostjo,« je med drugim dejal Do
lanc.

A. B.

DOBOVČANI SE 
DOBRO PRIPRAVIJO
DOBOVA — Krajani so izredno 

zadovoljni z delom delegacije za občin
sko skupščino in za interesne skupnosti. 
Gradivo redno pregledajo in pretehtajo 
rešitve in tudi zapisnike pišejo, da imajo 
vse črno na belem. Pravijo, da si brez 
tajnika tega ne bi mogli privoščiti, saj 
imajo tudi sicer ogromno dela z investi
cijami iz samoprispevkov. Za tajnika 
zberejo krajani 80 odst. denaija. Zato 
pa se jim  računi vedno ujemajo in dela 
so hitreje opravljena, kot če bi jih orga
nizirali zaposleni v prostih urah.

BERITE
na 2. strani:
•  Čigav naj bo sindi

kat?
na 4. strani:
•  Bodo otroci ostali 

na cesti?
na 5. strani:
•  Pouk se je končal z 

izgubo
na 6. strani:
•  Vrata v Evropo ima

jo odprta
na 9. strani:
•  Planine in morja 

pod zemljo
na 10. strani:
•  Sod 10 let na so

dišču
na 16. strani:
•  Želja, dolga več kot 

40 let

DOBITNIK PLAKETE SAMORASTNIK — Janoš Mesaroš, dobitnik letošn
je plakete Samorastnik, ki seje tabora likovnih ustvarjalcev samorastnikov le
tos udeležil že desetič, se v imenu udeležencev zahvaljuje gostiteljem za topel 
sprejem in gostoljubje. (Foto: T. Jakše)

Trebanjski tabor končan
XXI. tabor likovnikov sam orastnikov po osm ih d n e

vih zaključen — 15 novih um etniških del
TREBNJE — S klavirskim koncertom slovenskega glasbenega ustvarjalca 

in interpretatorja Boruta Lesjaka je slovesno izzvenel enaindvajseti trebanjski 
tabor likovnih samorastnikov. Na zaključni slovesnosti v avli stare osnovne 
šole so se v petek zvečer še enkrat zbrali ustvaijalci ter ljubitelji njihove 
umetnosti.

Zbranim sta spregovorila Zvonka 
Falkner, predsednica ZKO v Trebnjem, 
ki je tudi povezovala program zaključ
ne slovesnosti, ter predsednik skupščine 
Tabora Janez Gartnar, ki je udeležen
cem podelil spominske plakete, Janošu 
Mesarošu iz Vojvodine pa tudi plaketo 
samorastnika. Ob tej priložnosti je tudi 
dejal: »V času hudih kriz in preizkušenj, 
ki pretresajo našo družbo, smo srečno 
preživeli XXI. tabor. Ne samo da smo 
galerijo obogatili z novimi umetniškimi 
deli, temveč smo tudi dokazali, da smo 
v kulturi in umetnosti trdoživi in znamo 
preživeti in bomo preživeli tudi mate
rialne krize. Dokazali smo, čeprav 
nekateri to vse bolj glasno zanikajo, da 
prijatelje še vedno sprejemamo prija
teljsko in brate bratsko. Tabor je bil kot 
vedno doslej, brez velikih demagoških 
fraz, bratstvo ljudi iz naših republik in 
pokrajin, ki je v svoj krog sprejel dobro 
misleče ljudi, ki so prišli tudi iz drugih 
dežel sem v naše Trebnje, v Slovenijo, 
ki je tudi Jugoslavija. Tako bo tudi v 
bodoče. Prišli ste, čeprav so nekatere od 
vas plašili, da ni varno hoditi k nam.

Videli ste, občutili in doživeli, kako 
živimo, kako mislimo in kako se po
našamo. Če vaših pričakovanj nismo 
razočarali, potem se bomo danes razšli z 
veliko željo v srcu, da bi bilo povsod v 
Jugoslaviji tako razumevanje in da se 
srečamo na XXII. taboru prihodnje 
leto.«

Letos je tabor zaradi gmotnih razmer 
imel v gosteh le petnajst umetnikov, 
njihova dela pa so postala del stalne zbi
rke trebanjske galerije. Udeleženci st 
bili po letih mlajši, in ker jih je bik 
manj, je bilo tudi njihovo medsebojnt 
sodelovanje bolj plodno in bogato.

T. J

Ob koncu tedna bo deloma 
in toplo. V popoldanskem 
so v notranjosti Slovenijt 

možne krajevne nevihte s točo.
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40-letnici Zbora odposlancev organizi
rali v republiškem središču in ne v od- 
makjenem, vendar izvirnem Kočevju. 
Sicer pa občane Kočevja skrbi poleg 
duhovne tudi materialna plat Šeškove- 
ga doma. Stavba je  po odloku kulturni 
spomenik, toda dejansko njena usoda 
ni znana, čeprav je formalno v upravl
janju krajevne skupnosti Kočevje. Tako 
menijo na OK SZDL Kočevje in opo
zarjajo zlasti na sedanjo prostorsko sti
sko. Utesnjenost je namreč precejšnja, 
saj za mnoge arhivske zbirke ni mesta v 
stavbi.

M. LUZAR

SUHOKRAJINCI VELIKO 
PRISPEVAJO ZA 

TELEFONIJO
DOBRNIČ —  V suhokrajinskih kra

jevnih skupnostih Dobrnič, Knežja vas 
in Svetinje so krajani zbrali okrog 120 
milijonov dinarjev za razširitev telefon
skega omrežja. Od PTT Novo mesto 
krajani pričakujejo, da jim  bodo stro
kovnjaki po že izdelanem projektu do
ločili traso omrežja. Tako bi se lahko še 
letos lotili postavljanja okrog 750 dro
gov, ki so jih  krajani še posebej plačali, 
ob že nabavljenem kablu za telefonijo, 
hkrati pa tudi pričeli kopati jarke za 
podzemni kabel. Tako naj bi bilo kra
jevno omrežje do leta 1990, ko naj bi 
PTT v Dobrniču namestil 200-šte- 
vilčno avtomatsko telefonsko centralo, 
že nared.

TELEFONSKA 
ZMEDA

KOČEVJE — Prihaja do prave 
telefonske zmede. Kličeš eno števi
lko, dobiš pa popolnoma drugo. Ne 
gre le zato, da ti tudi to zmešnjavo 
pošta drago zaračuna, pomembne
jše je, da ne moreš dobiti tistega, ki 
ga zaradi tega ali onega vzroka po
trebuješ. Tako je telefonski naroč
nik kar dvakrat na škodi, da ne 
računamo še udarca po njegovem 
žepu, ko plačuje (vsaj v Kočevju je 
tako) dodatni prispevek k vsakemu 
impulzu za gradnjo nove telefonske 
centrale.

P-c

Pravi praznik
S proslave v Gabrju

GABRJE — V Gabrju so v nedeljo 
s prisrčno slovesnostjo pri spome
niku NOB in pri družbenem domu 
počastili krajevni praznik in dan 
borca.

Po uvodnem delu proslave, v kate
rem so med drugim položili venec k 
spomeniku padlim in prerezali trak na 
novem odseku pravkar asfaltirane ces
te, so na prireditvi spregovorili pred
sednik sveta KS Gabrje Martin Gazvo
da, predstavnik novomeškega Cestnega 
podjetja,_ tj. pokrovitelja proslave, in 
Franci Šali, predsednik novomeške 
občinske skupščine. V kulturnem pro
gramu so nastopili člani pevskega zbora 
iz Gabrja pod vodstvom Ivanke Boltez, 
mladi folkloristi, ki jih z veliko spret
nostjo in voljo uči domačinka Milena 
Jaklič, ter recitatorji, ki jim  je preskrbel 
zvočno spremljavo gostujoči solist na 
citrah.

Na prireditvi so podelili tudi nekaj 
priznanj. Proslavo so poleg že naštetih 
gostov obiskali še nekateri predstavniki 
občinskega družbenopolitičnega živl
jenja in združenega dela, ki se jim  je pri
družil tudi general Alojz Hren. Gabrča- 
ni so toplo pozdravili tudi Franca 
Cvenklja, ki je  med vojno učil v gabr
ski osnovni šoli, zdaj pa se domačinov 
rad spomni ob različnih priložnostih.

IMV IZVOZILA 
20.000 KATRC

N O V O  M ESTO  — V IMV so 
v prvi polovici leta izdelali več 
kot 25.000 R-4, od tega so jih  iz
vozili v Francijo skoraj 20.000. 
T o je  sprecej več kot v istem ob
dobju lani, ko so izdelali 22.000 
katrc, izvozili pa 18.000.

da res tržne) razmere, s tem da sta 
oba morala priznati, da za to ni kriv 
zgolj Maribor, temveč tudi večletno 
odtekanje mariborske akumulacije 
drugam.

Predvsem pa je mariborska sta
vka dokazala, kako umetne so de
litve na tiste, ki so za tržno ekono
mijo, in na tiste, ki niso — pač v 
slogu, Slovenci smo za, drugi so 
proti. Če je jugoslovanski delavski 
razred v nečem enoten, je zagotovo 
v svoji zahtevi, da bo za delo dobil 
pošteno plačilo, zadostno za člo
veka vredno življenje. Ob tem pa 
tudi tamovci, vsaj tisti, ki so dva dni 
na Trgu svobode jemali v roke mik
rofon in govorili o svojih stiskah in 
postavljali svoje zahteve, niso kazali 
nobenega razumevanja za prepriče
vanja predstavnikov vlade, da si 
boljše plače lahko zaslužijo le sami 
in da jim  jih ne more dati nihče drug 
ter daje  tudi to del tržne ekonomije. 
»Plače gore, cene dol!« je bila lo
gična zahteva, kije preglasovala vse 
druge argumente.

Toda štrajk je bil že po prvem 
dnevu obsojen na neuspeh. Prvič, 
ker ni imel pravega vodje, sposob
nega odločno, toda z dovolj poga
jalske modrosti oblikovati zahteve 
štrajkajočih; tako se je stavka po 
dveh dneh izrodila v neorganizira
no in celo agresivno novačenje so
mišljenikov po tovarnah, ki so dela
le, in nekakšno primitivno poli
tikantstvo v hydeparkovskem slo
gu, s katerim so mestno javno 
mnenje še zadnji stavkajoči sami 
obrnili proti sebi. In drugič: zahte
vali so popolnoma nerealno 50- 
odstotno povečanje plač, ki jim  ga 
nihče ni mogel niti obljubiti, kaj šele 
odobriti. Delavci so hoteli z glavo 
skozi zid, toda na koncu so morali 
spoznati, da je  zid pretrd.

Nekaj pa so le dosegli: po lanski 
kulturno-duhovni katarzi je  tokrat 
Maribor doživel še gospodarsko. 
Brez štrajka bi se morebiti vodilni 
politiki in gospodarstveniki v mestu 
slepili, da je za prilagajanje novim 
razmeram še čas, zdaj pa so vsaj 
spoznali, da so že krepko zamudili.

M. PREDAN

Očiščenje 
skozi štrajk

Poduk stavke Tamovih 
delavcev, ki je p rese- 

gla občinske meje
Štrajk Tamovih delavcev, ki so 

se jim  kasneje pridružili še nezado
voljneži iz MTT in Elektrokovine, 
še dveh pomembnih mariborskih 
kolektivov, je ime štajerske prestol
nice vnovič ponesel v jugoslovanski 
in celo svetovni medijski prostor. 
Maribor tolikšne erupcije delavske 
nejevolje v svoji povojni zgodovini 
še ni doživel, kar poznavalci mest
nih razmer pripisujejo tudi dejstu, 
da so v Mariboru vedno, če odmis
limo zadnjih nekaj let, vladale trde 
roke in da je mariborski delavski 
razred tudi zaradi svojega socialne
ga porekla vedno veljal za »pohlev
nega« (po vojni so se v mesto v 
glavnem zlili ljudje s podeželja).

A tudi za Slovenijo je bil Tamov 
štrajk politični dogodek prve vrste, 
saj je njegova bojevitost prisilila 
najvišje predstavnike republike, da 
so prihiteli v Maribor na Trg svo
bode (kakšna simbolika!) mirit raz
burjene ljudi v delovnih kombine
zonih in plaščih. In bilje tudi povod 
za kritične ocene, ki sta jih izrekla 
Šinigoj in Kučan na račun dolgo
letnega zaostajanja mariborskega 
gospodarstva in njegove popolne 
nepripravljenosti na nove (upajmo.

Naša anketa

Čigav naj bo sindikat?
Vse bolj vsakdanji pojavi so množice delavcev na ulicah, pred pos

lopji občinskih, republiških skupščin in zvezne skupščine. Stvari, ki smo 
jih  še pred leti skušali zam olčati in sm o se jih  sram ovali ko t nevredne 
socialistične družbe, jih  poim enovali drugače, da  bi zavajali sebe in 
druge, so sedaj planile na dan pred našo in svetovno javnost. Sedaj priz
navam o, da im am o stavke, še vedno pa so te naše stavke nekako po
habljene, izmaličene. Na plačilni dan je  tisti, ki ima za seboj množico 
delavcev in blizu do skupščinskih vrat, zmožen nekaj izsiliti. To pa je  
daleč od široke delavske solidarnosti. Kljub tem u so taki ekscesi, če jih  
tako poim enujem o, opozorilo, d a je  v sistemu nekaj gnilega. Organiza
cija, ki bi m orala skrbeti za pravice delavcev, je  nam reč pokazala svojo 
nemoč. V im enu delavcev se n im a kom u postaviti po robu, ker je  sama 
preveč zraščena z oblastjo in je  bila dolga leta le njena transmisija. 
Kakšna naj bi bila vloga sindikata v bodoče?

TONE ŠTR EK EU , predsednik OOZS 
v Tesnilih, Trebnje: »O tem, kakšna bo pre
nova sindikata in do kod bo segla, je sedaj 
težko govoriti, ker seja republiškega sveta 
sama po sebi še ne pomeni dosti. D o preno
ve, pa mora priti, saj morajo delavci spet 
dobiti zaupanje v sindikat. Ta ne sme biti 
samo na papirj u in se ne sme ukvarjati samo 
s papirnatimi problemi. Zavzemati se mora 
za življenjske interese delavcev. Za akcijo še 
ni prepozno, časa pa ni na pretek.«

MARTIN LEŠNJAK, ravnatelj OŠ 
Raka: »Dosedanji sindikat je  bil in nemara 
je  še podaljšana roka države in partije. Mis
lim, daje  že Ravnik začel premikati v dru
go smer, vendar kaj več ni bilo mogoče na
rediti, ker demokratizacija družbe še ni 
prišla tako daleč. Učitelji smo bili vedno 
bolj kačurjevske narave, vdani in upognjeni 
pred vsako oblastjo, zato ne bi mogel reči, 
kaj nam bo prinesel prenovljeni sindikat, 
čeprav bi imel tudi za učitelje kaj narediti.«

ROM AN BATINIČ, serviser v Riku, 
Ribnica: »Ko je sindikat sprejel stavkovna 
pravila, s tem še ni nič naredil za izboljšanje 
položaja delavcev. Na ta način se ne rešuje
jo  resnični problemi. Nasploh se vodstva 
sindikatov premalo zanimajo za eksistenč
ne probleme delavcev. Sindikat je odtujen 
od delavcev, tistih najnižjih in ne zaščiti de
lavca, ki mu grozijo težave, ker je povedal 
resnico, npr. javno na zboru delavcev.«

TOM AŽ KOVAČIČ, mizar v Melami
nu, Kočevje: »Sindikat bi moral skrbeti, da 
bi ljudje z delom dovolj zaslužili. Zdaj bolj 
išče možnosti za socialno pomoč. Sindikat 
je  na strani delavcev, vendar premalo. V 
vodstvu niso pravi ljudje, zato ne naredi, 
kar bi moral. Gledati bi moral, na kakšnem 
delovnem mestu ljudje delajo, kako bi lažje 
delali in bolje zaslužili. Dober sindikat bi 
tudi bolje poskrbel za delavce, ki so zboleli 
na delu.«

M ARIJA HERING, delavka v sevniški 
Lisci: »Čez sindikat se v naši delovni orga
nizaciji nimam kaj pritoževati. Karkoli po
trebujemo, nam odobri. Edino pri osebnih 
dohodkih nima besede, ker so naše plače 
odvisne od tega, koliko in kako delamo. 
Sama sem bila štiri leta predsednica osnov
ne organizacije v tozdu Kurilnica. Dela
vkam smo vedno pomagale, če so bile v sti
ski in so se obrnile v sindikat. Tudi danes ni 
drugače.«

MILAN CVETKOVIČ, voznik Integra- 
lovega tozda Brebus v Brežicah: »Delavci si 
moramo vsako stvar izboriti, kolikor se pač 
da po samoupravnih poteh. Od sindikata 
imamo toliko kot vsi drugi — nič. Niti od 
brežiškega niti od sozdovskega nimamo kaj 
pričakovati, saj prihajajo direktive od dru
god, mi jih  samo potrjujemo. Res pa je, da 
gremo enkrat na leto na izlet, vendar se bo
jim, da nam sindikat poslej niti tega ne bo 
mogel več nuditi.«

MILAN PERGAR, delovodja pri Komu
nali v Novem mestu: »Mislim, da zadnje 
čase tudi naš sindikat postaja delavski in se 
zavzema tudi za naše delavske pravice. To 
se dogaja zadnji dve leti, štirideset let pa je ta 
organizacija živela le na papirju in v senci 
partije. Delavci bi morali preko sindikata 
uveljavljati svoje pravice, pa tudi odkrivati 
nepravilnosti. Teh pa ni malo. Če ta organi
zacija ne bo delavska, je  najbolje, da stopi v 
ilegalo, partija pa ji sledi.«

MARTIN SKUBE, predsednik konfe
rence O O  ZSS v črnomaljskem Beltu:
»Sindikat ne more biti v organizacijah 
nikogar drugega kot vseh delavcev. Vendar 
tako kot sedaj opravlja svojo vlogo, pri de
lavcih nima velikega ugleda, kajti preko 
sindikata delavci ne morejo v celoti ures
ničevati vseh svojih interesov. Narediti bi 
morali tisto, kar je že vse napisano in pove
dano, pa se ne uresničuje. Odločanje se 
odmika od ljudi v forume, zato so tudi os
novne organizacije bolj pasivne. Sindikat 
ne sme biti institucija, ampak subjektivna 
sila.

BRANKO JUREJEVČIČ, vodovodni 
inštalater iz metliške Beti: »Po moje sindikat 
pri nas še ni prava delavska organizacija, je 
sindikat bolj po imenu kot dejansko. De
lavci imajo bolj malo besede, čeprav se go
vori in piše drugače. Sicer pa se grejo v sin
dikatu bolj politiko, jaz se pa za to ne 
zanimam. Več let sem delal v Nemčiji in 
vem, kakšen je tam sindikat, je neodvisen in 
samostojen, ščiti delavca, se postavi proti 
delodajalcu, skratka, ima moč.«

C *

Želijo ohraniti spomin na zbor
Iz Kočevja naslovili poziva na vrh republiške oblasti — Želijo urejen Šeškov dom 
___________ in živ spom in na p retek lost — V rsta m anjših prireditev

M ariborsko
pism o

SREČANJE KOZJANCEV IN BORCEV 2. BATALJONA VDV — Sedmi ju
lij je krajevni praznik Pišec. Letos so ga združili z dnevom borca, z zborom  
skupnosti borcev Kozjanskega odreda in aktivistov s Kozjanskega ter z odkrit
jem spominske plošče padlim borcem 2. bataljona Vojske državne varnosti. Na 
srečanju borcev VDV in svojcev padlih so udeležencem podelili monografijo o 
3. brigadi VDV. Pišečani so na svečani seji krajevne skupnosti poudarili, da so 
ponosni na to, da so spominsko ploščo 2. bataljonu odkrili v njihovem kraju, saj 
je sodelovalo v bataljonu veliko njihovih borcev. Prisrčno so pozdravili tudi 
zborovanje Kozjancev. Slavnostni govornik pri odkritju plošče je bil tokrat 
predstavnik občinske konference ZSMS Bojan Petan. (Foto: J. T.)

GENERACIJA USPEŠNIH
KOČEVJE — Učenci četrtih let

nikov Srednje šole tehničnih usmeritev 
in družboslovja v Kočevju so zaključili s 
poukom minuli petek. Izmed 74 učen
cev je pozitivno ocenjenih 69, štirje 
imajo popravne izpite, eden pa je  neo
cenjen. Družboslovno-jezikovno dejav
nost je zaključilo 21 učencev (en po
pravni izpit, eden neocenjen), naravo- 
slovno-matematično tehnologijo 28 
učencev (dva popravna), kovinarstvo in 
strojništvo (strojni tehnik) pa 25 učen
cev (en popravni). Ravnateljica 
SSTUD Ksenija Vidoševič pravi, d a je  
to dober uspeh in da je bila to generacija 
zelo prizadevnih in uspešnih učencev.

MEDVED IN REKORD
GORA NAD SO DRAŽICO — 

Lani in letos so medvedje poskrbeli za 
marsikatero dogodivščino v ribniški 
občini. Slišati je tudi, da je letos slabša 
bera gob, pa ne zaradi slabše gobje leti
ne, ampak .zato, ker se gobarji boje 
medvedov. Pred kratkim so doživeli 
srečanje z medvedom, kar bodo vedno 
pomnili, tudi kolesarji iz Ljubljane. Ko 
so kolesarili po cesti na Gori nad So
dražico, jim  je nenadoma velik medved 
prečkal cesto. Mrcina se kolesarjev ni 
ustrašila, pač pa so se kolesarji ustrašili 
medveda. Tako hitro so pritiskali na 
pedale, da so v rekordnem času prikole
sarili do Sodražice. Žal pa rekord ne bo 
priznan, ker so pozabili vključiti što- 
parico. M q _č

IZLET 
ZELIŠČARJEV

LJUBLJANA — Društvo zeliščar- 
jev v Ljubljani organizira v soboto, 16. 
julija, tradicionalni izlet v Kočevski 
Rog. Udeleženci izleta se bodo odpeljali 
z ljubljanskega Trga osvoboditve ob 7. 
uri, okrog 8.30 pa bodo v Kočevju, kjer 
bo zbirališče pred avtobusno postajo. 
Obiskovalci, ki bodo prišli iz novo
meške smeri, bodo počakali v Podturnu 
pred trgovino med 8.30 in 9. uro. Ze- 
liščarje bosta na izletu vodila Stane Er
javec in Ivan Maršič, ki bosta tudi pre
davala o nabiranju, sušenju in praktični 
uporabi zdravilnih zelišč. Prijave za iz
let lahko udeleženci sporočijo na nas
lov: Stane Erjavec, Poklukaijeva 57/a, 
Ljubljana, ali na telefon (061) 264-900.

ce silijo »usmeritve« predsedstva RK 
SZDL, datirane v letošnjem februarju, 
v katerih je republiška frontna organi
zacija med naštetimi pomembnejšimi 
datumi za letos izpustila 45-letnico 
Kočevskega zbora. Na tej podlagi tudi 
ni predvidenih prireditev za ta dogodek.

•  V vodstvu SZDL v Kočevju se 
zavzemajo za ureditev Šeškovega 
doma in za vsakoletno obeleževanje 
datuma kočevskega zbora. Kot nava
jajo, ne nameravajo pripravljati dru
gih proslav, pač pa predvsem vrsto 
manjših kulturnih in športnih pri
reditev.

Zdaj se Kočevci z gnevom spominja
jo  tudi organizatoriev proslav v čast 
kočevskega zbora, ki so slovesnost ob

TEŽAVE Z AGROKARTO
KOČEVJE — Za izdelavo agrokar- 

te občine Kočevje je  bilo doslej s poseb
nim samoupravnim sporazumom zbra
nih 20 milijonov dinarjev, še enkrat 
toliko pa bi jih potrebovali za njeno do
končno izdelavo. Po zakonu bi morala 
biti izdelana do januarja prihodnje leto. 
Denarja pa ni, zato bodo nadaljnjo iz
delavo — doslej je na tem delal Geodet
ski zavod Ljubljana — zaupali stro
kovnim delavcem in pospeševalcem 
Kmetijskega gospodarstva Kočevje. 
Agrokarta bo prikazala sedanje stanje 
zemljišč v občini in oceno za njihovo 
bodočo izrabo. Namenjena pa ne bo le 
kmetijcem, ampak še gozdarjem, var
stvenikom narave, urbanistom, vodno
gospodarskim organizacijam in dru
gim.

NAJVEČ VIŠINSKIH
KOČEVJE — Kmetijske organiza

cije in strokovnjaki so dokončno določ
ili, kam sodijo naselja v kočevski obči
ni. Največ, in sicer kar 136 naselij, je 
razporejenih v višinsko-gorska. Za kraš- 
ko območje je ugotovljenih 27 naselij 
na območju od kočevske doline do vse
ga območja Strug in vasi vmes. Znotraj 
kraškega območja pa je na ozkem delu 
še 10 nižinskih naselij (Kočevje, Breg, 
Klinja vas, Koblarji, Konca vas, M a
hovnik,vMlaka, Slovenska vas, Stara 
cerkev, Šalka vas). T udi naselja v nižin
skem delu so spoznana za taka, ki imajo 
omejene proizvodne možnosti, ker so tu 
slabša zemljišča.

BRIGADA GRE V 
ŠIBENIK

KOČEVJE — Občinska konferenca 
ZSMS Kočevje skuša sestaviti spisek 
imen mladih Kočevcev, ki bi od 31 .juli
ja  do 27. avgusta delali na MDA 
»Jadran 88« v Šibeniku. Za delo na tej 
akciji je malo zanimanja med študenti 
in dijaki, medtem ko bi bili pripravljeni 
udarniško delati mladi iz organizacij 
združenega dela. Teh pa v veliko prime
rih ne pustijo z delovnega mesta.

PRIJETEN VEČER Z MLADIMI 
GLASBENIKI — Brežiška glasbena 
šola je za konec šolskega leta letos 
prvič priredila koncert klavirske glas
be. V okrogli dvorani Posavskega 
muzeja so 26. junija nastopili: Mojca 
Zupančič, Alenka Mokrovič (na sli
ki), Ela Verstovšek in Matej Filipčič. 
Mokrovičeva in Verstovškova nadal
jujeta študij glasbe na srednji šoli. 
(Foto: J. T.)

KOČEVJE — Kočevci so ponosni 
in zaskrbljeni zaradi Šeškovega doma. 
Ponosni so zaradi dejstva, da je v tej 
mestni stavbi leta 1943 zborovalo 572 
odposlancev slovenskega naroda, za
skrbljeni pa, ker po njihovem mnenju 
Šeškov dom kot stavba in kot zgodo
vinski simbol hira.

Problematiko je med drugimi načel 
na nedavni seji tudi tamkajšnji medo
bčinski svet SZDL, ki je naslovil dva 
poziva na vrhove slovenske oblasti. Z 
njima zahteva od obeh naslovnikov, re
publiške konference SZDL in pred
sedstva skupščine Slovenije, naj storita 
vse, da bo dobil kočevski zbor odpos
lancev slovenskega naroda v zgodovini 
vidnejše mesto, kot ga ima zdaj. V So
cialistični zvezi v Kočevju so namreč 
prepričani, da na odgovornih mestih v 
SR Sloveniji malodane pozabljajo na ta 
pomembni mejnik v NOB. V to Kočev-

RAZSTAVA, KONCERT, 
PRIZNANJA

DOBOVA — Na svečani seji sku
pščine krajevne skupnosti in vodstev 
D PO  so v Dobovi minulo nedeljo po
delili krajanom priznanja KS in OF. Z 
otvoritvijo Mladinske ulice so simbo
lično zaključili asfaltiranje krajevnih 
cest in ulic. Krajani so nato prisluhnili 
koncertu gostujoče pobratene godbe na 
pihala iz avstrijskega Šmihela in do
mačim godbenikom iz Loč. V osnovni 
šoli sta bili naogled dve razstavi, slike 
Andreja Pinteriča in Vladimirja Kopi- 
nča ter Gramčev prispevek o razvoju 
fotografije.

POLETJE NA KOLPI — Končno 
smo dočakali nekaj, kar je vsaj po
dobno pravemu poletju. Še pred 
dvema tednoma, ob kresu, je bil 
kopalec v Kolpi skorajda atrakcija, 
prejšnji teden pa se je ta lepa belok
ranjska reka segrela in iz dneva v dan 
privabljala več kopalcev. Po zadnjih 
podatkih je že toplejša kot moije.



kmetijstvo
v

Žetev pšenice je pred durmi
Prihodnji teden  pričetek v Šentjerneju — Pridelek bo za tretjjno manjši — Kom- 
 bajnisti so  že razporejeni — Cene, razen odkupnih, ze določene

Izrael prebija 
magično mejo 

mlečnosti
Nista Danska ali Nizozemska 

svetovni rekorderki v količini na
molzenega mleka na eno kravo, kar 
bi, po njunem slovesu sodeč, najbrž 
pričakovali, pač pa je  to židovska 
država Izrael. V izraelskem poroči
lu za leto 1986 piše, daje povprečna 
laktacija za krave, ki jih imajo v 
molzni kontroli, znašala rekordnih, 
komajda predstavljivih 8.695 kg s 
3,19 odst. ali 278 kg mlečne 
maščobe.

V kibucih, to je znanih izraelskih 
kmetijskih komunah s skupno last
nino zemlje in proizvajalnih sreds
tev, so pri tistih kravah (od celotne 
črede 55.117 krav v molzni kontro
li), ki so jih molzli triktra na dan, 
dosegli celo 9.130 kg mleka na kra
vo. Opazno manjše povprečje je bi
lo pri molznicah z dvakratno dnev
no molžo, saj je znašalo 1.676 kg 
manj, to pa samo potrjuje dejstvo, 
da število molž povečuje mlečnost. 
In še to: v 16 najboljših kibucih je 
povprečje namolzenega mleka na 
eno kravo celo preseglo magično 
mejo 10.000 kg.

Izraelci so te izjemne rejske us
pehe dosegli v zadnjih 20 letih, 
čeprav je treba povedati, da so bili 
že tudi leta 1969 s povprečnimi 
5.042 kg mleka na kravo na vrhu 
svetovne lestvice. Tedaj je imela 
Jugoslavija skromnih 1.240 kg 
mleka na kravo, Slovenija pa 1.818 
kg. Takrat sta imeli od vseh evro
pskih dežel manjšo mlečnost od ju 
goslovanske le Albanija in Grčija, 
od Slovejiije pa še Romunija in 
Španija. Številke so dovolj zgovor
ne, komentar sploh ni potreben.

O 1 _  '  » v  vSejm/sca
BREŽICE — Kljub poletni 

pripeki so  rejci zadnjo soboto  
pripeljali na sejem veliko prašič
jih živali. Izbirati je bilo m ogoče  
med 140 do tri m esece starimi 
pujski, prašičev pa je  bilo 44. 
Pri pujskih je lastnika zamenja
lo 73 živali, in sicer po 3.200 din 
za kilo žive teže, za 18 prašičev 
pa so prodajalci iztržili po 2.200  
din za kilo žive teže. Glede na 
junijske podatke je  ponudba si
cer nekolikanj upadla, temu 
primeren pa je  skok cen.

NOVO M ESTO  — Žetev se bliža s hitrimi koraki. Že prihodnji teden naj bi 
pričeli z žetvijo zgodnjih sort pšenice na Šentjernejskem polju, te dni pa so že 
pričeli žeti oljno ogrščico na družbenih posestvih, kjer je je posejane približno 
138 ha. Žetev ječm ena je  že v glavnem končana.

Tako rekoč tik pred žetvijo pa še ni 
znana odkupna cena za slovensko pše
nico, pač pa le zaščitna cena, ki jo je pre
jšnji teden sprejel zvezni izvršni svet. Ta 
je določil ceno za 1 kg pšenice v prvi 
klasi 320 din, v drugi 2 8 1 din in v tretji 
256 din. Slovenski pridelovalci so 
vsekakor pričakovali precej višje odkup
ne cene, ki pa jih bodo, ker je v skla
diščih še dovolj lanske pšenice in pšeni
ce iz lanskega uvoza, težko dosegli.

V pospeševalni službi novomeške 
kmetijske zadruge so nam povedali, da 
bo letos žetev potekala na približno 
1.800 hektarih pšenice, ki jo  imajo po
sejano zasebni kmetovalci — od tega je 
345 ha posejanih pogodbeno — ter na 
260 ha pšenice v družbeni lasti. Za žetev 
so že sklenjeni dogovori s privatnimi 
lastniki kombajnov, določeni so okoliši 
po posameznih zadružnih enotah, do
ločene pa so tudi cene kombajnskih ur. 
Tako bo ena ura kombajna z žetveno 
širino 3,8 m stala 72 tisoč dinarjev, s 
širino 3 do 3,8 m 55 tisoč, s širino od 2 
do 3 m 41 tisoč dinarjev in pod 2 m 34

DROBNE STVARI NAM 
BOGATIJO ŽIVLJENJE
Zelo se veselim dnevov, ko gremo k 

stari mami. Na njeni kmetiji se vedno 
kaj dogaja. Nekoč mi jc stara mama pi
sala, da je na kozolcu odkrila mlade 
muce. Takoj sem odšla k njej na počit
nice. Mucke so bile kakor majhne kepi
ce, videle še niso. Nekaj časa jih nisem 
smela vzeti v naročje. Ko so že malo 
zrasle, je mladiče povrgla tudi psička 
Lajka. Mama mi je podarila črnega 
psička. Star je bil en mesec, ko gaje po
vozil sosed s traktorjem. Prinesel mi je 
sicer drugega psa, a moj Bobi mi je bil 
ljubši. Potem pa sem vzljubila tudi no
vega psička. Zdaj vem: lepe stvari obo
gatijo življenje, a tudi najljubše stvari 
enkrat izgubimo.

M ATEJA TRAMTE 5.a 
OŠ XII. SNOUB Bršljin

HENČKOV DOM SPET 
VABI

DOBRAVA — O djutri naprej se bo 
to gostišče, ki je zamenjalo že več gos
podarjev, imenovalo Lipov list. Novi 
najemnik Novomeščan Dušan Pod
križnik se je lotil temeljite prenove no
tranjosti stavbe in njene okolice. Obl
jublja mednarodno kuhinjo in razne 
specialitete. Nova restavracija bo odpr
ta vsak dan razen torka.

Z NOVOMEŠKI TRŽNICI
N a petkovi tržnici so prodajali 

kilogram krom pirja po 1.200 do 
1.500 din, zelja po 600 do 700, kole
rabe po 1.500, čebule po 1.400 do 
1.500, stročjega fižola po 1.500 do 
3.000 in cvetače po 1.400 din. Solata 
je  stala 2.000 din, koren 1.200 do
2.000, grah 2.000, česen 4.000 in 
rdeča pesa 2.000 din kilogram. Češn
je  so stale 2.500 do 3.000 din, hruške
3.000, breskve 2.500 do 3.000, para
dižnik 2.500, kum arice 1.500 in pa
prika 4.000 din kilogram. Kilogram 
orehovih jedrc  je  stal 15.000 din.

Kmetijski
Zelena galica za klorozo

K loroza ali bledica se rada pojavlja na z apnom  preobilno založenih do
lenjskih tleh. Aktivno apno (kalcij) nam reč veže železo v tleh, tega pa po
tem prim anjkuje rastlinam  za tvorbo listnega zelenila, klorofila. Posebno 
vinogradniki se često pritožujejo, da trtni listi in poganjki niso običajne ze
lene barve, tem več rum enijo in zaostajajo v rasti. Vendar kloroze ne povz
roča le preobilica apna, lahko jo  tudi prevelika vlažnost, nepropustnost in 
celo stisnjenost zemlje. Vzroki pa so še drugi; strokovna literatura jih  pozna 
poldrugi ducat.

Zavoljo m nogih možnih vzrokov se je  kloroze včasih prav težko otresti. 
Zanimive so zato nekatere izkušnje, do katerih seje dokopal zagrebški inšti
tut za sadjarstvo in pri tam kajšnji kmetijski fakulteti, ko je  reševal 160- 
Itektarski nasad hrušk v Vinkovcih, ki je  bil zaradi kloroze že zapisan 
Propadu.

* V Vinkovcih so  nadvse uspešno uporabili kot zdravilo železov sul
fat, zeleno galico. V pasove med vrstami hrušk so jo  zakopali po 1.000 
kg na hektar in s tem  rešili nasad. U činek je  bil odličen. Če bo še kdo  
Posnemal ta zgled, mu inštitut priporoča, naj zeleno galico zakoplje 
med vrste jesen i, paziti pa mora, da ne pride v stik s koreninami. Iz iste
ga vzroka tudi ne priporoča dodajanje galice v sadilne jam e ob saditvi.

Sicer pa so poznani še nekateri drugi načini zdravljenja kloroze. Pripo- 
ročljivo je  gnojenje s kislimi m ineralnim i gnojili, ki zmanjšujejo učinek ap- 
na v tleh. U činkovito je  tudi zalivanje rastlin z železnim sekvestrom ali raz
topino luferona. Za prizadeto rastlino je  zdravilna tudi raztopina zelene 
galice (izdelujejo celjska Činkarna), s katero škropim o sočasno z drugimi 
k rop ljen ji. Škropljenje žal učinkuje le krajši čas, m edtem  ko za zgoraj 
omenjeno zakopavanje zelene galice v zemljo velja, da deluje vrsto let in 
2310 ni tako drago, kot kaže na prvi pogled (tona zelene galice na hektar!).

Inž. M. L.

tisočakov. Lastniki kombajnov z dogo
vorjeno ceno sicer niso najbolj zado
voljni, pa saj tudi kmetje z zaščitno ceno 
pšenice niso.

Pridelek bo zaradi bolezni žit, kije le
tos napadla večino pšeničnih polj in pro
ti kateri se zaradi nenadnega pojava in 
pomanjkanja škropiv tako rekoč ni bilo 
moč boriti, precej zmanjšan, po nekate
rih ocenah tudi 30 do 40 odstotkov. 
Posledica bolehanja je polegla pšenica, 
ki dodatno ovira žetev. Nekaj škode so 
v nekaterih okoliših opravile tudi toča 
in pomladne nevihte. Tako na zasebnih 
poljih pričakujemo hektarski donos do 
4 tone, na družbenih pa od 5 do 4,5 
tone.

V zadrugi pravijo, naj kmetje nikar 
ne hitijo z žetvijo, ampak naj počakajo 
na razpored, ki ga lahko dobijo pri svo
jih kmetijskih pospeševalcih. Na žetev 
naj se pripravijo tako, da bodo imeli 
pripravljene posode za žito. Odkup bo 
potekal tako kot lansko leto, obračun 
pa bo narejen v mesecu avgustu.

Pogodbeni pridelovalci imajo pri ce
ni kombajniranja 20 odstotkov popus
ta, ob obračunu pa bodo plačali tudi po
lovico stroškov za zavarovalnino. Evi
dentiranje škode na žitu opravljajo 
kmetijski pospeševalci sproti, opozarja
jo  pa, da pridejo v poštev le zahteve, 
povzročene po toči in naravnih ujmah, 
ne pa tudi tiste, ki jo  je povzročila bole
zen bolehanja žit in s tem polega. O 
odkupni ceni pšenice in o poteku žetve 
bomo še natančneje poročali.

T. JAKŠE

KOMBAJNI ŽE NA NJIVAH — Žetev se je  na dolenjskih njivah že pričela. 
Večina ječmena so kombajni že pospravili, sedaj je na vrsti oljna ogrščica, pri
hodnji teden pa napovedujejo start glavne žetve pšenice. Pridelek bo zaradi bo
lehanja žit slabši od pričakovanega, še sedaj pa ni znana odkupna cena pšenice. 
(Foto: T. Jakše)

Za rodovitnejšo zemljo
Prihodnje leto agrom elioracija v višinskem  predelu 

m etliške občine in kom asacija pri Podzemlju
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METLIKA — Če bo vse teklo po načr
tih, bo letos narejen program agromelio
racij na površini 1100 hektarjev v višin
skem predelu metliške občine, od Lokvice 
do Jugorja in od Drašičev do Radoviče. 
Dela na tem območju pa naj bi se začela 
prihodnje leto. S tem bo zaključeno ure
janje zemljišč v tej belokranjski občini, ki 
poteka že več let.

OCENJEVANJE ZA 
VINOGRADNIŠKO- 
VINARSKI SEJEM

V okviru 34. mednarodnega vino- 
gradniško-vinarskega sejma, ki bo v 
Ljubljani na Gospodarskem razstavišču 
od 29. 8. do 4. 9., bodo z delom pričele 
mednarodne ocenjevalne komisije in 
sicer za ocenjevanje alkoholnih pijač od 
5. do 8. julija, ocenjevanje vin od 11. do 
20. julija, ocenjevanje brezalkoholnih 
pijač od 26. do 27. julija. Rezultati 
ocenjevanj bodo znani po zaključnem 
delu posameznih komisij. Stiki s sodelu
jočimi strokovnjaki so po prehodnem 
dogovoru možni vsak dan med 13. in 
14. uro.

Pozeba in toča 
snedli pridelek

V trebanjski občini je na 
kmetijskih površinah za 
radi naravnih ujm za do- 
mala dve milijardi škode

TREBNJE — Po spomladanski po
zebi, kije v trebanjski občini povzročila 
za 1,6 milijarde dinarjev škode na kme
tijskih površinah, je konec junija po vi
nogradih in njivah pustošila še toča. Ta 
je 20. junija na območju krajevne 
skupnosti Dol. Nemška vas pri Trebn
jem  povzročila za več kot 260 milijo
nov dinaijev škode.

Toča je pustošila po vaseh Dol. in 
Zgor. Ponikve, Grm, Dol. Nemška vas, 
Gor. Dobrava, Češnjevek in Jezero. 
Vsega skupaj je bilo zaradi toče prizade
tih 270 hektarov površin, od tega je bilo 
največ travnikov, travno-deteljnih meša
nic, 70 hektarjev površin koruze ter več 
kot 30 hektarjev njiv pšenice in krom
pirja. Skupna škoda, ki stajo povzročila 
pozeba in toča, pa znaša kar 4,98 odst. 
vsega družbenega proizvoda občine 
Trebnje.

Glavni delež v skupni škodi je bil 
prav gotovo v vinogradih, kjer bo letos 
pridelek za celih 1500 ton manjši, pride
lali pa bodo tudi 9 ton manj orehov, 49 
ton manj hrušk, 127 ton manj jabolk in 
32 ton manj češenj. Seveda Trebanjci iz 
sredstev solidarnosti za odpravljanje 
posledic naravnih nesreč ne bodo dobili 
v celoti krite škode, ker običajno krijejo 
samo 10 odst.

Agromelioracije v višinskem predelu 
občine bodo zajele vsa kmetijska zeml
jišča razen gozdov, vinogradov in stelj- 
nikov. Gre za ureditev dostopov na parce
le, odstranjevanja kamna, kjer je to 
smotrno, odstranjevanje grmičevja, pedo
loško izboljšanje zemljišč z založnim gno
jenjem in razkisanjem tal ipd. To veliko de
lo je skupna akcija zemljiške skupnosti, 
metliške Kmetijske zadruge kot investitor
ja in občine.

Večino potrebnega denarja bodo dobili 
od Vodne skupnosti, kjer se za taka dela 
zbirajo namenska sredstva, okoli 10 odst. 
od vrednosti celotnih del pa naj bi prispe
vali lastniki parcel s svojim delom, zlasti 
pri odstranjevanju kamenja. V okviru 
agromelioracijskih del bo lastnikom na 
njihovo željo in po dogovoru omogočena 
tudi zamenjava zemljišč, ves postopek pa 
bo speljan brezplačno. Organizirane ko
masacije pa na tem višinskem obomočju 
za sedaj ne bo in tudi za naprej ne kaže 
računati na to.

Kljub temu da bo, kot rečeno, večina 
del opravljena z družbenimi stredstvi, pa 
bo pri agromelioracijskih delih potrebna 
tudi pomoč ljudi iz teh krajev, mladih in 
za delo sposobnih pa je prav v teh gorjan
skih vaseh vse manj. Zato bi morda kazalo 
razmisliti, da bi prihodnje leto pri teh delih 
pomagali tudi brigadirji.

Prihodnje leto bodo opravili komasaci
jo na območju Podzemlja in tako spojili 
komasirani območji Otoka in Krasinca 
ter tako končali zložbo zemljišč v vsem 
ravninskem delu metliške občine.

A. B.
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Vinograd 
Janka Magdiča

V prejšnji številki Dolenjskega, 
lista sem pri opisu modrega bur
gundca (modri pino) povedal, kako 
bogato obložene trte te sorte ima v 
svojem vinogradu Janko Magdič. 
Vinograd tega naprednega vino
gradnika leži v neposredni bližini 
Ljutomera (mestni hrib), na nad
morski višini 268 m. Obrnjen je 
rahlo proti severovzhodu, torej ni
ma najboljše lege. Pod vinogradom 
je gozd. Zemlja je srednje težka, 
ilovnato-peščena, pomešana z drob
nim peskom, močno rdeča, na po
gled bolj slabe kakovosti. Zemljišče 
je močno razgibano, nepravilne 
oblike. Vinograd je terasiran, terase 
so dolge od 100 do 170 m, lepo iz
peljane. Skupna širina teras z breži
no vred je 3 m; trete so v vrsti sajene 
po 1 m narazen. Na širših terasah 
sta posajeni 2 vrsti trt. V povprečju 
pride 3000 trt na 1 ha. Vzgoja trte je 
dvojni šparon, višina debla je 80 
cm. Šparone veže rahlo poševno 
navzdol. Tako doseže bolj enako
merno rast zelenih mladik. Ta vzgo
ja  je zelo enostavna in je močno ra
zširjena v Švici in Nemčiji. Po 
dosedanjih izkušnjah je najboljša v 
severnem vinorodnem področju, 
kamor sodi tudi Dolenjska. Obre
menitev posameznega trsa je od 20 
do 30 rodnih očes na trto, to je 
okrog 10 rodnih očes na 1 m2 vino- 
graške površine. Pri pravilnem gno
jenju in dobri oskrbi je povprečna 
rodnost na trto 4 kg grozdja ali 12 
ton na hektar. Take pridelke dose
gajo Nemci in Švicarji že več let tu
di pri visoko kvalitetnih trtnih sor
tah. To je možno doseči pri kvalitet
nih sortah, če smo vinograd zasadili 
s cepljenkami, cepljenimi s cepiči 
klonske odbire.

Sortni sestav vinograda
Magdič je  v svojem vinogradu 

dal prednost najbolj razširjeni slo
venski sorti, laškemu rizlingu (1700

trsov), sledi beli burgundec (1200 
trsov), modri burgundec (450 
trsov), rulandec (200 trsov), rizva- 
nec (300 trsov), šipon (200 trsov), 
kerner (200 trsov), zeleni silvanec 
(150 trsov), žlahtnina (150 trsov), 
ortega (100 trsov), freisamer (50 
trsov), rauschling (50 trsov). V Vi
nogradu je poleg naštetih še nekaj 

„ drugih sort, skupaj 20, katere vino
gradnik Magdič preizkuša. V celem 
vinogradu je posajeno 5500 trt.

Poleg modrega burgundca je mo
jo  pozornost in pozornost mojih 
spremljevalcev Martinčiča in Sta
dlerja vzbudil rulandec (sivi pino), 
kije enako kot modri burgundec bil 
zelo bogato obložen z grozdjem 
(povprečno okrog 7 kg na trto). 
Tudi kerner je bogato obrodil. Ta 
sorta pridobi povprečno 2 do 3% 
več sladkorja kot druge sorte ob is
tih pogojih, v istem vinogradu. Sor
te so cepljene na podlagi berlandieri 
x riparia Kober 5 BB,S04,5 C in 
125 A, med katerimi ni bistvenih 
razlik.

Magdič pravi, da švicarski trsni- 
čar inž. Auer poleg modrega bur
gundca prideluje cepljenke ruland- 
ca, belega burgundca, zelenega 
silvanca, dišečega traminca, žlaht- 
nine, rizvanca in rauschlinga. Rausch
ling je stara švicarska sorta, podob
na šiponu. Zori pozno, je zelo 
rodovitna sorta z velikimi grozdi 
(opis H. Goethe: »Handbuch der 
Ampelographie, Graz 1878). Švi
carji so s selekcijo povečali rodnost 
visoko kvalitetnemu rulandcu, kar 
sem videl v opisanem Magdičevem 
vinogradu. Prav tako Švicarji zelo 
cenijo zeleni silvanec, k ije  v švicar
skih vinogradih močno razširjen. 
Za nas postaja zanimiv dišeči tra
minec, ki na ljubljanskem vinskem 
sejmu dosega najboljšo oceno in je 
med pokuševalci vin najbolj iskano 
vino.

Vinogradniku Magdiču smo la
hko hvaležni za njegov trud, ko 
prenaša bogate švicarske vinograd
niške izkušnje k nam, s pismenimi 
stiki pa tudi med Dolenjce.

T. DOBERŠEK

Gostilna pri Janezu
Specialiteta: odojek iz krušne peči

NOVO MESTO — Alenki Skrabar, 
učenki 6. razreda osnovne šole Grm, ni 
treba skrbeti za počitniško zaposlitev, 
saj popoldneve preživlja v prijetnem 
objemu vinogradov nekaj lučajev pod 
cerkvijo na Trški gori, kjer ima njen oče 
gostilno Pri Janezu. Kadar je potrebno, 
zlasti pa sedaj, ko si je oče pri košnji 
poškodoval nogo, se urno zasuče in žej
nim in lačnim gostom, ki so se prišli od
dahnit v ta lepi trškogorski kotiček, pri
nese na mizo, kar želijo.

Kot smo v pogovoru z gospodarjem 
Janezom Skrabarjem izvedeli, premore 
gostilna kar precej za dobro obloženo 
mizo. In kar je še zlasti pomembno, ve
liko teh dobrot je pridelanih in pripravl
jenih doma, tisto, kar pa gostilna kupi, 
mora biti najboljše kvalitete. Janez pra
vi, da je  le tako moč v tem idiličnem in 
skritem kotičku, odmaknjenem od 
prometnice, obdržati gosta in ga pripra
viti do tega, da bo ponovno prišel v 
trškogorski hrib. Če je  gost zadovoljen, 
pride rad nazaj, to pove drugim in glas 
gre naprej.

»Največ dohodka prinašajo seveda 
organizirane skupine, ki se tukaj kar

sel. Če bo v kratkem, kot predvideva, 
moč do gostilne priti po asfaltni poti, bo 
poskušal dejavnost še razširiti, tako da 
bi uredil nekaj sob, kjer bi gostje lahko 
tudi prenočevali. S tem bi se Trška gora, 
ki ima lepe možnosti, še bolj odprla za 
domači pa tudi tujski turizem.

T. JAKŠE

Alenka in Janez Skrabar
pogosto pojavljajo, saj je prostor kot na
lašč za zbran pogovor, pa tudi za spros
titev,« pravi gospodar, »seveda pa smo 
veseli tudi priložnostnih obiskovalcev 
in sprehajalcev. Vedno imamo na voljo 
svoje dolenjsko belo vino in cviček, 
zraven še domače salame in pršut, do
mača jedila po naročilu, pozimi pa še 
krače in klobase. Naša specialiteta je še 
v krušni peči pripravljen odojek, pa 
domača peciva, od katerih je najbolj 
popularna pehtranova potica. Gostilna 
dandanes, ko gost že dobro pogleda, kaj 
dobi za svoj denar, shaja edino z dobro 
kvaliteto. Pa tako, da delamo vse samo 
domači, saj bi sicer res ne šlo«.

Janez, ki seje v Novo mesto priženil 
iz belokranjskega Gradca, pravi, da je 
imel že od nekdaj nagnjenje za tak po-

Nov postopek 
za »okužbo« 
z bakterijami
Britanska družba Inotec je paten

tirala nov, izjemno učinkovit način 
za povečanje pridelka poljščin. Z 
novim sistemom za uporabo in lepl
jenje mikrobnih inokulantov na 
seme kulturnih rastlin je mogoče 
doseči za četrtino večje donose, 
stvar pa je še posebej zanimiva, ker 
so jo  že začeli uvajati v široko 
prakso.

Inotec izdeluje posebne pakete 
mikrobov in inokulantov, ki so pa
tentirani z zaščitnim imenom GRIP; 
z njimi je mogoče »okužiti« mnogo 
bolj učinkovito, kot so z dosedan
jimi načini, temelječimi na dejstvu, 
da je  že po naravi v zemlji nekaj 
mikroorganizmov, ki rastlinam la
hko izjemno koristijo. Znane so bak
terije, ki zmorejo jemati dušik iz 
zraka in ga pretvarjati v tako 
obliko, ki je rastlinam neposredno 
dostopna. Živijo predvsem na ko
reninah metuljnic, po njihovi zaslu
gi pa detelje ne potrebujejo dogno
jevanja z dušikom in zelo ugodno 
delujejo-na rodovitnost zemlje.

Novi britanski postopek omo
goča za vsako posamezno poljščino 
oz. rastlino odbrati take mikrobe, ki 
so zanjo najbolj koristni. Komer
cialno pripravljene mikrobne ino- 
kulante pošilja Inotec kupcem v fini 
nesterilizirani nosilni aktivni snovi 
na osnovi šote, kmetovalec pa po
tem »okuži« seme enostavno tako, 
da tovarniški pripravek zameša 
med seme tik pred setvijo, torej v 
samem setvenem kontejneiju. (Iz 
Sodobnega kmetijstva)
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So sisi že čisto brez korenin?

S se je  p red sed s tv a  OK SZDL: ali se  je s istem  svobodne m enjave dela izčrpal? — 
Ni delegatov in ne denarja — Urejena trgovina že nekaj velja________

NOVO MESTO — Predsedstvo občinske konference SZDL Novo mesto je 
na nedavni redni seji obravnavalo predloge za t.i. racionalizacijo v skupni in 
splošni porabi. Pri tem je posvetilo precej pozornosti delovanju sistema svo
bodne menjave dela.

PODELILI PRIZNANJA — V Dolenjski galeriji so 1. julija podelili priznanja 
in pohvale borcem-jubilantom in aktivnim delavcem na področju ohranjanja in 
razvijanja tradicij NOB in revolucije. Slovesnosti so se udeležili predstavniki 
družbenopolitičnega življenja novomeške občine, med gosti pa sta bila tudi 
predsednik slovenskega društva Krka Hannover Rafael Klančar in Stane 
Potočar-Lazar. Po doživetem nastopu pevcev »Dušana Jereba« so podelili 23 
priznanj jubilantom in 5 pohval. Na sliki: predsednik ZZB NOV Novo mesto 
Ivan Somrak izroča priznanje 90-letniku Janezu Fabjanu iz Dolenjskih Toplic. 
(Foto: M. Luzar)

Manjka dinarjev za devize
Po padcu na začetku  leta industrijska proizvodnja v 

občini nekoliko ras te  — Zaposlovanje

NOVO MESTO — Če bodo obvel
jale strokovne ocene, se v občini osebni 
dohodki v naslednjih mesecih ne bodo 
posebno veliko zniževali. Hkrati pa tudi 
ni osnove za njihovo občutnejšo rast, saj 
združeno delo že zdaj osebne dohodke

Za lepšo starost
V m etliškem  dom u p o 
čitka uvajajo delovno 

terapijo
METLIKA — Vsebina življenja 

in skrb zanjo postajata tudi v do
movih počitka zadeva, ki ji pos
večajo vse več pozornosti. Za to v 
domovih počitka skrbijo delovni 
terapevti. V metliškem domu poči
tka se zadnje leto s tem ukvarja 
Vlasta Petraš.

»V domu delam šest let. Prej sem 
delala kot medicinska sestra, zadnje 
leto pa kot delovni terapevt. To po
dročje rrie veseli in mislim ob delu 
študirati na višji šoli za zdravstvene 
delavce. Pri nas gledamo, da čim 
več oskrbovancev pritegnemo in jih 
zainteresiramo za kakšna dela in 
opravila, naj bo to pletenje, izdela
va drobnih praktičnih predmetov, 
urejanje okolice doma, pa tudi za 
sprehode, branje itd. Ker je to dokaj 
nova dejavnost, je težko pritegniti 
širši krog oskrbovancev, težko jim 
je dopovedati, da je taka dejavnost 
njim v korist. Nekateri se branijo, 
češ da so se nadelali v prejšnjih letih 
in da hočejo tukaj počivati,« je pri
povedovala Petraševa.

Vendar se krog tistih, kijih tudi v 
starosti še marsikaj zanima in bi ra
di kaj koristnega počeli, širi. »Ko

i ■

Vlasta Petraš

pride nov oskrbovanec, se z njim 
pogovorim, da vidim, s čim se je 
prej ukvarjal, kaj ga zanima, kakšne 
so njegove želje in nagnjenja. Na 
splošno pozimi raje delajo ročna de
la, pletejo, kvačkajo, vezejo in po
dobno, poleti pa jim  je več do spre
hodov, nekateri urejajo okolico 
doma. Ženske seveda največ pletejo 
in vezejo. Delali bomo tudi etuije za 
očala pa usnjene obeske za ključe. 
Radi skrbijo za rože. Pred novim le
tom smo delali okraske za našo je
dilnico, kjer smo imeli novoletno 
prireditev. Izkazalo seje, da raje de
lajo vsak zase v svojih sobah in je 
bolje, če jaz hodim od enega do 
drugega in jih spodbujam ter jim 
pomagam.«

V domu imajo stalno razstavo 
izdelkov svojih oskrbovancev, ki jo 
sproti dopolnjujejo. Te izdelke pa 
namenijo tudi za darilo tistim, ki ob 
raznih priložnostih na proslavah 
ipd. nastopijo v domu. Med oskr
bovanci, ki z veseljem sodelujejo v 
domski delovni terapiji, je tudi sle
pa Ana Nemanič, ki si krajša čas s 
pletenjem. »Ne samo da jim  taka 
dela popestrijo življenje, tako imajo 
naši oskrbovanci tudi lep občutek 
da so še koristni,« je zaključila Vlas
ta Petraš.

A. B.

lahko izplačuje skoraj v večini le z de- 
naijem od kratkoročnih posojil.

Pomanjkanje denarja občutijo v 
gospodarstvu v več pogledih, med dru
gim vpliva na slabšo preskrbljenost z 
repromaterialom. Slednje je v precejšnji 
meri posledica manjšega uvoza, na zu
nanjem trgu pa gospodarstvo surovin 
ne kupuje tudi zato, ker mu manjka di
narjev za nakup potrebnih deviz. Kot 
ugotavljajo, se je drsenje navzdol ven
darle nekoliko zaustavilo in seje krivul
ja  rasti industrijske proizvodnje po 
občutnem padcu v začetku leta spet po
dala v rast.

Toda razlogov za pretirani optimi
zem ni, saj je  občinski izvršni svet do
mala na vsako sejo uvrstil tudi razprave 
o zgubaših, med drugim o Novolesu, 
Gorjancih (tozd Tovorni promet), žu- 
žemberškem Gradbeniku, tozdu Grad
nje iz D O  Cestno podjetje Novo mesto, 
novomeškem Razvojno-raziskovalnem 
centru (tozd Urbanistični biro), o priko- 
ličarski proizvodnji v 1MV in o Iskri 
Tenel. Slednjo je IS obravnaval zaradi 
izgub, vendar je spričo nezaupnice nje
nemu direktorju še zavezal Tenelove 
samoupravne organe, naj čimprej spel
jejo postopek za imenovanje direktoija.

Kljub neugodnim poslovnim rezulta
tom združenega dela bi lahko bilo in bo 
lahko tudi v bodoče v kolektivih manj 
nezadovoljnih delavcev, če bi vodstva 
ozdov zaposlene sproti seznanjala s 
težavami in z vzroki problemov. Tako 
ocenjuje izvršni svet, k ije  pred kratkim 
pozval organizacije združenega dela, 
naj zaposlijo letošnje delavce iz genera
cijskega priliva, pri čemer naj pomaga 
skupnost za zaposlovanje. L. M.

EVIDENTIRANJE
STEKLO

NOVO M ESTO — Na pobudo 
občinske konference SZDL se je  v 
občini že začel postopek evidentiranja 
kandidatov, za člana predsedstva SR 
Slovenije. Čeprav so že znani predlogi 
iz nekaterih krajevnih skupnosti, v 
večini okolij zdaj zbirajo med možnimi 
kandidati. Na OK SZDL jih bodo pos
lali do 10. septembra, ko bo evidenti
ranje za člana republiškega predsedstva 
končano.

Člani predsedstva so zvečine menili, 
da sistem svobodne menjave dela ni 
zaživel in da prav zdaj skorajda razpa
da. Zato so ocenili, da bi bilo v tem tre
nutku več vredno, če bi družba ovred
notila smiselnost in ustreznost sistema 
svobodne menjave dela, kakor so zda-

•  Predsedstvo je obravnavalo pis
mo, v katerem je skupina občanov 
zahtevala prenehanje del na Novem  
trgu. Pri tem seje zavzelo za podrob
nejšo informacijo izvršnega sveta de
legatom občinske skupščine in za to, 
da v primeru rušitve drevja investitor 
zanesljivo poskrbi za novo ozelenitev 
tega mestnega predela.

jšnji predlogi za omejevanje pravic v 
družbenih dejavnostih. Da bi bilo treba 
prevetriti obstoječi sisovski sistem, go
vori med drugim dejstvo, da delegatom 
ni več mar, če bodo skupščine samou
pravnih interesnih skupnosti sklepčne 
ali ne. Ker je  poleg sisovskega odločan
ja  v krizi tudi financiranje interesnih 
skupnosti, se bo morala družba najver
jetneje vendarle odločiti: ali sistem svo
bodne menjave dela ali kaj drugega, so 
menili na seji.

Sicer so v predsedstvu OK SZDL iz
postavili, tako kot dan prej na pred
sedstvu OK ZSMS, da bi lahko racio
nalizacije v družbenih dejavnostih res
nično zvečale družbene razlike. Pred
stavnica zdravstva je opozorila, da ta 
dejavnost z manj denarja ne bo mogla 
ohraniti sedanje ravni storitev. Vendar 
se ob tem v predsedstvu niso mogli 
izogniti vprašanju, če morda zvišano 
plačilo pri zdravniku le ni tolikšen uda
rec po uporabnikih, kot napovedujejo 
ocene. Ali ni morda vsaj kanček resnice

MALI NOČNI NOGOMET
STRAŽA — V soboto ob 18. uri bo 

na igrišču v Vavti vasi drugi nočni turnir 
v malem nogometu. NK Partizan, or
ganizator tekmovanja, bo razdelil med 
prvouvrščene ekipe pokale, zmagoval
cu pa namenja še lep kraški pršut. Pri
javnina za turnir znaša 20.000 din.

BOJANC USPEŠEN
BELJAK — V vrsti zadnjih nasto

pov so kolesarji novomeške Krke pred 
dnevi vozili po avstrijski Koroški, kjer 
je v 5-dnevni dirki nastopilo 23 ekip s 
86 tekmovalci iz 6 držav. V končnem 
seštevku je bil Branko Bojane na 4. mes
tu, Bogdan Ravbar na 20., Janez Božič 
na 33. in Igor Turk na 37 mestu. V 
točkovanju za najboljšega gorskega 
kolesarja je zasedel Bojane 2. mesto, 
Ravbar pa 7. Med ekipami je zmagala 
Avstrija, Krka je bila na 5. mestu. Sicer 
so Krkini kolesarji na izredno težavni 
gorski preizkušnji, ki je imela dva cilja 
na nadmorski višini prek 2.000 m, 
dokazali, da se lahko enakovredno me
rijo z Avstrijci. Na dirki je vozila mlada 
Krkina ekipa.

v tem, daje družba s pretirano »socialo« 
v preteklosti že toliko podrla sistem 
vrednot, da je na primer občanom ve
liko bolj žal denarja za zdravnika kot za 
drago popravilo avtomobila, 'so se 
spraševali. V zvezi z zdravstvom so me
nili še, naj bi zanj več prispevali ozdi z 
bolj zdravju škodljivim delovnim proce
som. \

V zvezi z razvojem trgovine v občini 
so na seji združili vrsto pripomb izjav
nih razprav v ugotovitev, da bi trgovci

lahko veliko naredili za kupca z bolj 
urejenimi lokali ter s prijaznejšim in 
bolj poslovnim odnosom do strank. 
Predsedstvo je predlagalo, naj bi izdelali 
načrt razvoja trgovine v občini do leta 
2000, in ni zavrnilo predlogov, po kate-' 
rih naj bi nedonosne odročne trgovine 
nadomestili z zasebnimi, celo potu
jočimi prodajalnami. Menili so še, naj 
bi združeno delo več naročalo pri trgov
skih organizacijah v občini. Spričo vrste 
predlogov o preskrbi Drske so na seji 
menili, da je  velika blagovnica na Drski 
nepotrebna, nujen pa je dobro založen 
oskrbni center.

M. LUZAR

V JESENI ENA IZMENA — Kljub temu da so se počitnice komaj pričele, se učen
ci in učitelji osnovne šole iz Mirne peči že vesele novega šolskega leta, ki ga bodo 
začeli tudi v novem prizidku. Iz sredstev samoprispevka in namenskih sredstev te- 
lesnokultume skupnosti bodo pridobili 6 novih učilnic, zgradili telovadnico in štiri 
igralnice za potrebe vrtca. Dela izvajajo delavci GIP Pionir, ki so se že lotili tudi 
prenove stare šole. Iz večnamenskega prostora bo nastala nova jedilnica, nad 
njo bo zrasla knjižnica in medioteka. Predračunska vrednost del je 1,8 milijar
de, otvoritev pa bo verjetno za občinski praznik. (Foto: J. P.)

Skupščinski »za« za trgovino
Novomeška občinska skupščina je po 
razpravi sog laša la  z nadaljevanjem  gradnji 

vem trgu — D ragoceno je vsako delo

dolgotrajni 
Inje na No-

NOVO MESTO — Skupina obča
nov je pred kratkim zahtevala ustavi
tev pravkar začetih del na Novem  
trgu v Novem mestu. Protestno pis
mo s to zahtevo je na zasedanju no
vomeške občinske skupščine 30. juni
ja prebral na pobudo konference 
delegacij, katere sklicatelj je Študij
ska knjižnica, delegat Jovo Grobo- 
všek. Kot je dejal, bo poseg na Novem  
trgu uničil tamkajšnje zelene po
vršine.

Predsednik občinskega IS Ivo Lon
garje  nato na pobudo predsedstva OK 
SZDL seznanil delegate zborov z obšir
no informacijo o pripravah in spreje
manju zazidalnega načrta Novega trga. 
Med drugim je dejal, da je  bil zazidalni 
načrt po javni razgrnitvi izhodišč leta 
1977, objavi v Dolenjskem listu in 
razgrnitvi leta 1979 tega leta sprejet z 
odlokom. S sprejetim so soglašale tudi 
službe za spomeniško varstvo. Leta 
1979 je bil sklenjen samoupravi spora
zum, po katerem je investitor za bla
govnico novomeška Emona Dolenjka, 
za pošto Podjetje za PTT Novo mesto

Bodo otroci ostali na cesti?
Zaradi pom anjkanja p rosto rov  v m etliškem  vrtcu odklanjajo prošnje za sprejem

METLIKA — Od 55 prošenj za metliški otroški vrtec, edini v tej belokranj
ski občini sploh, jih je morala zaradi pomanjkanja prostora komisija 20 odklo
niti. Prošnje za sprejem v vrtec s septembrom pa prihajajo še vsak dan. »Največ 
prošenj je za jasli, vendar v sedanjih razmerah vrtec ne more sprejeti več kot 
210 otrok in še to je za te prostore in sedanje število zaposlenih preko normati
vov,« pravi Branka Hauptman, ravnateljica metliškega vrtca.

Sedaj je v vrtcu deset oddelkov, po
leg tega v prostorih vrtca poteka tudi ce
loletna mala šola, dopoldne za otroke, 
ki živijo zynaj Metlike, popoldne pa za 
metliške. Če bi lahko dopoldansko ma
lo šolo prestavili kam drugam, bi dobili 
prostor še za en oddelek vrtca. Spomla
di je vodstvo vrtca predlagalo, da bi do
poldansko malo šolo uredili v prosti 
garsonjeri v bližnjem bloku v Kidriče
vem naselju, v vrtcu pa bi tako lahko 
odprli še en oddelek, kar bi seveda zah
tevalo dodatna sredstva, vendar se za to 
rešitev ni našel denar.

V metliškem vrtcu so tudi otroci iz 
sosednjih hrvaških krajev, katerih starši

NOVOSTI V VIDEO 
CENTRU DOLENJSKE
NOVO MESTO — Video center 

Dolenjske je v zadnjih štirinajstih dneh 
»obogatel« z naslednjimi filmi: med 
kriminalkami si velja pogledati film 
Usodna lepota in akcijsko kriminalko 
Charley Warick, med komedijami pa 
Policijsko akademijo 5 in Crocodilee 
Dunaj II. Nova filma med grozljivkami 
sta Hiša duhov in Polnočni vampir, 
otroci pa bodo izbirali nove kasete Pin- 
cocchio, Robin Hood in Navigatorjev 
let.

delajo v Metliki. Težava je, ker gre pris
pevek za otroško varstvo od bruto 
osebnih dohodkov po domicilnem na
čelu v tisto občino, kjer starši živijo, nad 
čemer se pritožujejo tisti starši, katerih 
otrok niso sprejeli, čeprav plačujejo ta 
prispevek v domači, metliški občini. 
Tudi starši odklonjenih otrok s Hrvaške
ga so za to, da bi ta njihov prispevek šel 
v metliško občino, vendar to ni tako 
enostavno urediti. Zato se vodstvo me
tliškega vrtca dogovarja v z otroškim 
varstvom iz Ozlja, da bi v Žakanju sku
paj odprli oddelek vrtca. V Ozfiu imajo 
tako in tako v načrtu vrtec v Zakanju, 
vendar ker sedaj za to ni denarja, naj bi 
za začetek odprli vsaj en oddelek v 
žakanjski šoli; toda tudi ta rešitev je še v 
zraku.

Kakor koli se na to pereče vprašanje 
pogleda, vedno se vse ustavi pri denar
ju. Za nov oddelek bi seveda v prvi vrsti 
res potrebovali nov prostor, a tudi če bi 
ga dobili, potegne vse to za seboj do
datne stroške. Za nov oddelek jasli bi v 
vrtcu morali zaposliti dve novi delavki. 
Skupnost otroškega varstva pa jim za
radi pomanjkanja denarja za prvo pol
letje ne bo zagotovila niti 50 odst. vseh 
za to obdobje za delovanje vrtca po
trebnih sredstev, kolikor je bilo sprva 
dogovorjeno, ampak le 40 odst.

Če bodo pri splošnem krčenju pro
gramov družbenih dejavnosti skrajšali 
tudi malo šolo, ki je bila do sedaj 450- 
urna, se bo seveda pritisk na vrtec še 
povečal. Vsekakor je že sedaj jasno, da 
bo do septembra odklonjenih precej več 
kot sedanjih 20 prošenj za sprejem v 
vrtec. Kako težko je zadnja leta dobiti 
prostor v metliškem vrtcu, pove tudi 
dejstvo, da nekateri starši vložijo prošn
jo za sprejem takoj po otrokovem 
rojstvu. A. B.

in za poslovni objekt novomeški Pionir.
Imenovali so koordinacijski odbor in 

podpisali z investitorji pogodbo o 
komunalni ureditvi zemljišča. Na po
dlagi lokacijske dokumentacije in so
glasij so pristojne službe izdale leta 
1980 lokacijsko dovoljenje za blagov
nico, leto kasneje lokacijsko in gradbe
no dovoljenje za komunalne .naprave, 
1982. leta gradbeno dovoljenje za ruši
tev stare stavbe na Novem trgu in leta 
1983 uporabno dovoljenje za zgrajene 
komunalne naprave. Vsa dosedanja de
la vključno z dokumentacijo za Novi trg 
so veljala, računano 30. junija letos, 
približno 2 milijardi dinarjev.

Dela na Novem trgu so zaradi gos
podarskih težav leta 1982 prekinili in 
nadaljevali konec lanskega leta. Gradn
jo  je prevzel Pionir, k ije  začel delati na 
podlagi sporazuma iz letošnjega fe
bruarja po pridobitvi ustreznih dovol
jenj za nadaljevanje gradnje kanalizaci
je in za začasno zaporo Česte koman
danta Staneta, je med drugim pojasnil 
predsednik Longar. Dodal je, da po za
gotovilih izvajalca zaradi blagovnice ni 
treba rušiti vsega drevoreda, čeprav 
utegnejo izkopi močno poškodovati 
korenine kostanjev.

Po tej informaciji so bila delegatska 
stališča do zahteve, izražene z odprtim 
pismom, še zmeraj različna. Poleg dele
gatov KS Center in KS Mestne njive, ki 
sta podprla gradnjo blagovnice na No
vem trgu, je bilo slišati vrsto različnih 
mnenj, iz katerih se je  širil strah pred 
uničenjem zelenih površin. Kompro
misna formula seje po tistem, ko izvršni 
svet skupščini ni predlagal spremembe 
zazidalnega načrta Novega trga, glasila: 
Pionir gradi naprej, vendar bo izvršni 
svet stal na čelu zahtev po ohranitvi ze
lenja. Pretehtati je treba vsak kostanj in 
stremeti za tem, da bo namesto požaga- 
nih dreves raslo čimveč novih.

M. LUZAR

I

Novomeška kronika
RADIO — Studio D je uvedel v slo

vensko novinarstvo nove metode in pota. 
V oddajo povabijo, recimo, predstavnike 
določenega podjetja, nakar v zadovoljstvo 
poslušalstva (ali pa tudi ne) na široko raz
predajo o težavah in uspehih. Zastopniki 
firme zadovoljni odidejo, čez nekaj dni pa 
prispe račun, iz katerega je razvidno, daje 
njihovo govorjenje po valovih stalo toliko 
in toliko. Zanimivo je, da radijski kolegi 
pošiljajo račune samo delovnim organiza
cijam, komitejem in drugim predstav
nikom oblasti zaenkrat ližejo pete brez
plačno.

CESTA — To, kar se dogaja na črnem 
priključku na Gorjansko magistralo pri 
novem mestu, presega vse meje. Kaže, da 
je postal priključek legalna cesta, ki ima 
občasno celo prednost: ko so pred dnevi 
pot zasuli z zemljo, je ta (organizirano) čez 
noč izginila. Ker je v našem mestu v zadn
jem času spet videti miličnike, ki na Glav
nem trgu učijo kadete lepiti listke na na
pačno parkirane avtomobile, predlagamo, 
da se nadobudneži in njihovi mentorji 
vsako jutro ali ob 14.00 preselijo v Ločno. 
Pred tem naj v tiskarni naroče primerne 
količine formularjev za mandatne kazni. 
Sicer pa je tu tudi globalno vprašanje: 
zakaj prometne oblasti dopuščajo črni 
priključek v Ločni?

PEČENKA — V največkrat omenjeni 
trgovini v tej rubriki so stranki skušali 
prodati kilogram pljučne pečenke po
28.000 din kilogram. V vseh drugih no
vomeških mesnicah je pljučna pečenka za
10.000 din cenejša.

XI

Ena gospa je rekla, da se ob 10 do 
| šestih lahko peljete skozi Novo mesto 

120 na uro, ob 10 do sedmih pa avto- 
I mobile prehitevajo celo polži. Ve se, 
kdaj gre birokracija v raj.

5!

Od 22. do 29. junija 1988 so v novo
meški porodnišnici rodile: Bojana Grilc s 

| Senovega — Katarino, Danica Štampfelj 
iz Metlike — Tatjano, Maja Franko iz 
Brusnic — Kajo, Tatjana Šobar z Uršnih 
sel — Simono, Nevenka Molek — Božič 
iz Metlike — Katarino, Liljana Hudoro- 
vac iz Križevske vasi — Jasmina, Jožica 
Bastardi iz Krmelja — Heleno, Zora Be- 
lavič — iz Metlike — Denisa, Marinka 
Groznik iz Sp. Mladetič — Bojano, Ana 
Konda z Gradnika - Gregorja, Fani Judež 
iz Velikega Orehka — Jano, Alenka Go- 
renčič iz Dol. Kota — Vanjo, Danica 
Pečarič z Gmajne — Urško, Jožica Bob
nar iz Rdečega Kala - U roša, Sonja Bevc z 
Mirne — Tamaro, Romana Pegane iz Čr
nomlja — Katjo, Vera Simon iz Črnomlja 

Miha, Martina Kneževič iz Mosteca — 
Luka, Tanja Luzar iz Dol. Stare vasi — 
Matevža, Šilva Brajdič iz Podklanca — 
Moniko, Zlata Plut iz Jedinščice — Petra, 
Anica Barvo iz Šmarjeških Toplic — He- 

; leno, Marija Drobnič iz Rumanje vasi — 
Tejo, Vladimira Fink-Pavlin iz Podturna 
pri Dolenjskih Toplicah — dečka, Suzana 
Brajdič iz Žabjeka --dečka, Marija Žigič 
iz Mrtvic — dečka. Čestitamo!

Sprehod po Metliki

PRETRESEN VRTEC — V metliškem vrtcu je premalo prostora, da bi lahko 
sprejeli vse otroke, katerih starši so dali prošnje. Od 55 prošenj sojih morali 20  
odkloniti, do jeseni pa se bo to število gotovo še povečalo.

FOLKLORNA SKUPINA IVAN NA
VRATIL bo 8., 9. in 10. julija v Benetkah, 
kjer bo mednarodni folklorni festival. Ne
poznavalci te skupine morda menijo, daje 
to njihov prvi izlet v tujino, pa ni tako. 
Navratilovci so metliško izvozno blago, 
saj so že večkrat nastopali v Italiji in Ne
mčiji pa še morda v kateri deželi, ki ima 
trdno, varno in spoštovano valuto. Skupi
no vodi Stanko Križ, v njej pa pojejo in 
plešejo predvsem zelo mladi ljudje. Križ 
bo moral uporabiti vso energijo, avtorite
to in moč, da jih bo krotil.

RAZKOŠJE V STELJI, tradicionalna 
prireditev tamburašev in folkloristov dru
štva Ivan Navratil, bo spet na Vinomeru 
pri Metliki. Dekleta in fantje bodo skušali 
zbrati s to veselico denar za svoje plodno 
delo, kajti od drugod cvenka ne morejo 
pričakovati. Metliška Zveza kulturnih or
ganizacij je revna kot cerkvena miš, zato 
se prireditelji zanašajo na polne žepe kra- 

| janov, ki bodo navalili pod vinomersko 
lipo. Teža»a je le v tem, da prejemajo de
lavci Beti osebne dohodke 18. v mesecu, 
razkošni v stelji pa naj bi bili že 16. julija.

GRIBELJCI PA OZNANJAJO, da 
bo Noč na Kolpi kar dva dni: 22. in 23.

| julija. Po vsej verjetnosti bo tam videti 
Sedmerico mladih in Obvezno smer. 
Menda še marsikoga. Metličani se še go
tovo spominjajo, daje bila Noč na Kolpi 
nekdaj na nvtliškem kopališču, nato pa so 
to vabljivo prireditev prevzeli Gribeljci. 
Posameznim metliškim rodoljubom se še 
zdaj kolca po tej prireditvi, a kaj, ko se jim 
samo kolca. Da bi zavihali rokave in prije
li za delo, to pa ne! Noč na Kolpi ali kaj 
podobnega se pa samo noče narediti.

PO OBJAVI TE VEST1ČKE bodo 
imele prodajalke v Betini industrijski pro
dajalni še več dela, kot ga imajo že tako. V 
Beti so se namreč odločili, da bodo proda- 

I jali nekatere izdelke iz pomladno-poletne 
kolekcije za 30 odstotkov ceneje. Zapiši
mo še to, da je trgovina odprta vsak dan 
od 7. do 19. ure, ob sobotah pa od 7. do 
12. ure. Ob obisku trgovine si boste lahko 
kupiti še druge izdelke te priznane prozva- 

| jalke kopalk, spodnjega perila, joggingov, 
otroških kompletov, oblek za' prosti čas 
itd., po tovarniških cenah. V trgovini Beti 
pa prodajajo še nedrčke in steznike delov
ne organizacije Komet.
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IZ NkŠIH OBČIN
Črnomaljski drobir
URE Na oglasni deski na občini že 

nekaj časa visi obvestilo, da sta med naj
denimi predmeti tudi moška in ženska ura 
in kje ju lastnika dobita nazaj, a se za to 
očitno ne zmenita. Kaže, da nekaterim ni 
do tega, da bi vedeli, koliko je danes ura. 
Tako spoznanje je lahko zelo boleče in ce
lo zdravju škodljivo. Lahko pa gre za bir
manski uri, ki sta ju ideološko dozorela 
'lastnika hote odvrgla.

ASFALTNE ZDRAHE — Pred kra
tkim so asfaltirali cesto skozi Učakovce. 
Po lepi slovenski, zlasti belokranjski na
vadi, so seveda velik del denarja in dela 
prispevali vaščani sami. A ne vsi, zato je 
sredi vasi, pred hišami tistih, ki niso bili 
pripravljeni odšteti potrebnih denarcev, 
kakih 50 metrov makadama. Naj jim prah 
zamegli pogled v svetlo prihodnost!

ASFALTNA SLOŽNOST — Pred ve
likim praznovanjem dneva borcev v Bo
jancih je končno tudi ta vas dobila asfalt. 
A so za to morali ljudje krepko poseči v 
žepe in opraviti veliko dela. Pa so Boja- 
nčani to naredili složno in vsaka hiša je za 
asfalt prispevala 750 tisočakov, skupaj z 
obnovljeno električno napeljavo in vodo
vodom pa znaša prispevek na gospo
dinjstvo krepko čez milijon dinarjev. Še 
vedno pa imajo do najbližje asfaltne ceste 
v Vinici oziroma v Tribučah več kot pet 
kilometrov prašne in ozke makadamske 
ceste.

Drobne iz Kočevja
»ZAPRLI« ELEKTRIKO? — Pred 

Namo so prejšnji teden občani javno so
glašali, da ni prav, če deli vojaška sodna 
oblast Janši, Borštnerju in Tasiču nebo na 
kvadrate. Shod na mestni ploščadi so 
odprli s fanfarami, ki so se oglasile z vrha 
trgovine. Zato pa je bilo toliko bolj tiho 
pred tem ozvočenje okrog slavnostne tri
bune, ker po ugotovitvah tehnične ekipe 
pred zborovanjem ni bilo elektrike. To
vrstni mrk so nekateri razložili kot name
ren poseg, drugi so prvim ugovarjali itd. 
Dejstvo pa je, da seje prvič zgodilo, daje v 
Kočevju ob zborovanju v podporo Janši 
zmanjkalo elektrike.

BARVANJE — Neznani delovni ljud
je ali občani so pred časom puščali za se
boj po mestnih ulicah najrazličnejše napi
se. Domnevajo, da so uporabljali priročne 
pločevinke z laki. Nepojasnjeno pa je, kaj 
je pristašem te kdove katere umetnosti 
zameglilo razsodnost, da so z zidov prešli 
tudi na packanje, npr. avtomobila preds
tavnika sedme sile. Namigujejo, da je to 
izražanje mnenj po kočevsko.

DOPUST — Obstajajo znaki, da se del 
prebivalstva Kočevja vdaja dopustniški, 
brezbrižnosti, istočasno pa si del krajanst- 
va beli glavo z dodatnimi opravili. Dru- 
goomenjeni med drugim kradejo. Mar
sikaj. Ker izmikajo tudi motorna kolesa, 
miličniki pozivajo občane, naj pazijo na 
svoje motorčke in naj si zapišejo vsaj števi
lke mopedov. Tako: da bodo okradeni 
vedeli za svoje nesrečne številke.

SMETI — Pred časom so zapazili 
nekoga iz Lipovca, ki je stresal v strugo 
potoka Ribnica na dolenjevaškem polju 
žaganje, vendar ta informacija skorajda ne 
zasluži posebne pozornosti. Odlaganje 
odpadkov v krške struge na tem območju 
je namreč pogosto dejanje tamkajšnjega 
ljudstva. Razen žaganja stresajo v bolj ali 
manj osušene rokave potokov tudi štedil
nike in vzmetnice. Za ozke kraške poži
ralnike je to preveč. Zdaj je samo še 
vprašanje, kdaj in kako bo zavrelo še ljubi
teljem čiste narave.

GRADIJO — V Ribnici so prekopali 
cesto, zato silijo avtobuse in druge valove 
pločevinaste reke malo naokoli. Razvesel
jivo je, da gradijo novo cestno površino 
tudi »po šihtu« in ne le dopoldne. Pozna
valci sončnega zahoda v Ribnici pa meni
jo, da bi gradbinci lahko ostali na cesti še 
kako ure več, ne da bi jih ujel mrak. Sicer 
pa so inozemci sami krivi, če se zaradi ob
voza lovijo z vozilci med meščani: le kdo 
jih sili, da gredo proti morju tu skozi!

JAVNA VAJA — Medtem koso imeli 
v sosednjem mestu javni shod, so imeli v 
Ribnici »javno vajo«, na kateri so se urili 
nekateri naši umetniki. Pred »vajo« so 
nekateri ugibali o obisku: ali bo tolikšen, 
kot je v mestnem muzeju, ali bo vsaj tak, 
kot je v bifeju pri blagovnici. Množičnost 
v enem in drugem primeru naj bralec uga
ne sam.

Trebanjske iveri
ZA KAJ SO VRBE — Eden izmed 

srbskih poslovnih partnerjev trebanjskih 
Tesnil baje ni hotel priti v Slovenijo, ker 
po tej divji deželi menda hodijo Slovenci s 
transparenti, na katerih piše: »Srbe na 
vrbe, Bosance v lance.« Pa naj si to našo 
deželico še tako pozorno ogledujemo, nik
jer ne moremo odkriti zakletih sovraž
nikov srbskega in bosanskega rodu. Z 
vrbami je pa pri nas tako, da smo jih vča
sih uporabljali za vezavo trte. Ta pa rodi 
grozdje, iz grozdja dobimo vino, po kate
rem smo dobre volje in smo prijatelji z 
vsemi ljudmi na svetu. Torej, dragi nezna- 
n' poslovni partner, lahko brez skrbi za 
svojo varnost pridete v Slovenijo in 
Trebnje.
. STARODAVNA ZGODBA — Vča- 

s,h so si mirenski lovci lahko privoščili 
P°gon na medveda, vendar se je eden 
takih pohodov končal kaj žalostno, saj so 
'ovci namesto medveda ustrelili velikega 
kosmatega psa. Ker pa se razmere zaostru
jejo, se je priložnostni politični aktiv v 
Kolenčevi gostilni zbal za mirenske pse. 
-̂ Prejeli so sklep, da lovci sploh ne smejo 
slreljati na nobeno žival, ki cvili, previdni 
Pa morajo biti tudi , kadar brunda. V 
asih, ko traja pri nas specialna vojna, je 

Pao treba biti še bolj previden. Zato bo 
moral tudi brundajoči medved pokazati 
Potrdilo daje res to, kar se kaže, šele po- 
, m se bo lahko dal ustreliti mirenskim 
lovccm.

BtefUtmMmuEU

J IZ NtkŠIH OBČIN
Pouk se je končal z izgubo

O snovne šo le v črnomaljski občini so  v zeio težkem  gm otnem  položaju — Kaže, 
 da se  bo izguba do konca leta povečala — Zajamčeni OD katastrofa

ČRNOMELJ — Šolsko leto se je  sicer končalo, problemi v črnomaljskem 
osnovnem šolstvu pa zato niso nič manjši. In ne samo to, celo povečujejo se. 
Kaže, da bo ob polletju vseh šest osnovnih šol v črnomaljski občini v izgubi in 
da se bo ta izguba do konca leta še povečala.

Ukrepi glede omejevanja skupne po
rabe so šole oziroma občinsko izo
braževalno skupnost močno prizadeli. 
Dovoljeni obseg porabe se po ukrepih 
ravna po enakem lanskem obdobju in 
je povečan za določen odstotek, kar že 
samo po sebi ne bi zagotavljalo nor
malnega poteka osnovnošolskega izo
braževanja. Toda, v začetku zadnjega 
šolskega leta je bilo v šolah v tej občini 
pet oddelkov več kot leto poprej, kar 
pomeni petodstotno povečanje števila 
oddelkov, tega pa dovoljeno povečanje 
porabe ne upošteva. Z novim šolskim

Divje parkiranje
Premalo prometnega reda

RIBNICA — Parkiranje avtomobi
lov vsepovsod, tudi tam, kjer je prepo
vedano, je postala že prava ribniška 
razvada. Se posebno je to videti vsako 
dopoldne. Nekako še oprostimo dos
tavnim avtomobilom, ki vozijo blago v 
trgovine (čeprav imajo vse trgovine tudi 
možnost za dostavo z zadnje strani). Ne 
morejo pa se Ribničanje sprijazniti, da 
lahko vsak pusti svoj avto, kjer se mu 
zahoče, in da nihče ne upošteva postavl
jenih prometnih znakov.

Tako vozniki gozdnega gospodarst
va puščajo svoje velike kamione kar pri 
pošti, da skočijo v Mercator na kavico 
ali malico. Privlačno je tudi parkiranje 
na Prijateljevem trgu, in to celo kar pri 
znaku, ki parkiranje prepoveduje, saj so 
v bližini trgovina, pošta in banka.

Prometni nered povečujejo še dirkači 
po trgu Veljka Vlahoviča, Prijateljevem 
trgu in drugod. Krajani predlagajo, naj 
bi nekatere ulice zaprli za promet. Spet 
drugi dodajajo, da so odgovorni tovariši 
že povsem zaprli ali delno omejitili 
promet in parkiranje po »svojih« ulicah.

Red bi morali doseči vsaj pri parki
ranju tovornih vozil in avtobusov. Ve
liki parkirni prostor pri gostilni Zulj, ki 
je namenjen parkiranju večjih vozil, je \ 
glavnem prazen ali le delno zaseden, 
šoferji pa parkirajo večja vozila kar pod 
oknom svoje spalnice.

Ustrezen prometni znak, vsaj utripa
jočo luč, bi morali postaviti vsaj na 
križišču Kolodvorske in Partizanske 
ulice, kjer so pogoste nesreče, v nepos
redni bližini pa je šola. Vozniki, ki pelje
jo  po Kolodvorski ulici, namreč še ved
no mislijo, da vozijo po prednostni 
cesti, napake pa se zavedo šele, ko pride 
do trčenja.

M. GLAVONJIČ

letom bodo še trije novi oddelki, tako 
da jih bo skupaj že 8, ki so »višek« glede 
na skupno dovoljeno maso denarja za 
osnovno šolstvo.

Poleg tega so v prvem polletju v 
občini slabo ocenili, kakšna prispevna 
stopnja naj bi zadostovala za osnovne 
šolske potrebe, tako da se je denarja 
zbralo celo pod dovoljeno mejo. Z do
voljeno višino bi osnovne šole nekako 
prišle skozi, a le tako, da ne bi odvajale 
denarja za amortizacijo šolskih stavb; 
prav tako bi ostali prazni skladi, a vsaj 
za materialne stroške in za osebne do
hodke bi zadostovalo. Sedaj pa ocenju
jejo, da bo do konca leta v osnovnem 
šolstvu okoli 600 milijonov dinarjev iz
gube. »Če bodo morale šole po polletni 
izgubi izplačevati zajamčene osebne 
dohodke, bo to katastrofa,« pravi Vlado 
Čop, tajnik občinske izobraževalne

skupnosti. »Šolstvo je  odvisno od dota
cij. Če jih ni dobilo, ne more biti krivo 
za izgubo.« Medtem ko so lani za inves
ticijsko vzdrževanje šol namenili le 10 
milijonov dinarjev, letos ne bo niti tega 
»drobiža«, vse do dinarja bo šlo le za de
javnost in za osebne dohodke. Da bi kar 
se le da in kjer se še da, zmanjšali 
stroške, predlagajo, da bi starši še več 
prispevali za šolsko prehrano svojih 
otrok, predlog pa je tudi, da bi ukinili 
dva od petih oddelkov podaljšanega bi
vanja. S tem bi do konca prihranili 
okoli 130 milijonov dinaijev in za to
liko znižali predvideno 600-milijonsko 
izgubo. Potiho se zastavlja tudi občutl
jivo vprašanje semiške celodnevne os
novne šole, edine te vrste v občini. Se
veda bi bilo težko najti prostovoljne 
»pogrebce« celodnevne šole, še posebej 
med tistimi, ki so bili v takratni vseslo
venski celodnevnošolski vnemi njeni 
botri.

A. B.

Gasilskih 90 let
Sodražici jubilej 

silcev
ga-

NAUČILI SE BODO 
PLAVATI

RIBNICA -—Osnovno šolo »Jože 
Petek« v Ribnici, kjer poteka pouk po 
prilagojenem programu, je v tem šol
skem letu obiskovalo 30 otrok. Vsi ra
zen dveh deklet so razrede uspešno 
zaključili. Osmi razred so končali štirje 
učenci, ki se bodo zdaj zaposlili. Vsi so 
bili v ribniških podjetjih že na praksi in 
so jo  uspešno opravili, mojstri in delo
vodje pa so jih pohvalili kot pridne in 
disciplinirane delavce.

Šola je to šolsko leto delovala v zelo 
težkih prostorskih razmerah. Ima le štiri 
učilnice in je zato v vseh razredih kom
biniran pouk. Pričakujejo, da bo šola že 
v prihodnjem šolskem letu imela pri
mernejše prostore, ko jo  bo obiskovalo 
predvidoma 28 otrok. V teh dneh je  v 
šoli v naravi v Umagu 9 učencev 5. in 6. 
razreda. Naučili se bodo plavati. Skoraj 
vsi učenci so iz socialno ogroženih 
družin in sicer ne bi šli na morje.

SODRAŽICA — Dan civilne zašči
te in 90-letnico prostovoljnega gasil
skega društva so v Sodražici slavili sku
paj. V mimohodu ob tej priložnosti so 
sodelovali domači gasilci, enote ostalih 
gasilskih društev iz občine Ribnica, mo
torizirane gasilske enote, enote civilne 
zaščite; posebno pozornost pa je vzbuja
la gasilska brizgalna iz leta 1911, ki jo 
sodraški gasilci še vedno uporabljajo.

Udeležence slavja je najprej pozdra
vil predsednik sodraškega gasilskega 
društva Franc Rus, k ije  govoril o zgo
dovini in delu domačega GD, zahvalil 
pa se je tudi krajanom in združenemu 
delu za njihovo pomoč gasilstvu. Pred
sednik občinske gasilske zveze Ribnica 
Alojz Kos je nato podelil občinska in 
republiška priznanja 15 zaslužnim ga
silcem in trem veteranom. Govoril je 
tudi predsednik občinskega štaba civil
ne zaščite Alojz Marolt. V kulturnem 
programu pa so nastopili: godba na pi
hala, pevski zbor Inles ter plesna skupi
na in harmonikarji osnovne šole Sodra
žica.

Letos bodo v občini Ribnica še tri ga
silske proslave. Gasilsko društvo Hrib 
bo proslavilo 90-letnico, svoje slavje pa 
bodo združili s praznovanjem krajev
nega praznika Loškega potoka, 31. juli
ja. Svoj gasilski dom bodo odprli še ga
silci v Prigorici, gasilci iz Dolenjih 
Lazov pa bodo slavili 60-letnico obstoja 
svojega društva.

M. GLAVONJIČ

Mesar kot
turistični
delavec

Prijazen in ustrežljiv 
viniški m esar

VINICA -  Viniško turistično 
društvo je med najbolj delavnimi 
tovrstnimi društvi ne samo v Beli 
krajini, ampak tudi na širšem Do
lenjskem. Poleg raznih prireditev, 
ki jih prirejajo zlasti v poletnem 
času, se v društvu trudijo, da bi nji
hov kraj bil čim lepši in prijetnejši. 
K temu pa lahko precej pripomore 
vsak njihov član, tudi na svojem de
lovnem mestu. Eden takih je Alojz 
Mihelič, ki je član turističnega 
društva tri leta, sicer pa je mesar v 
mesnici črnomaljske kmetijske za
druge v Vinici. Miheličje lani dobil 
priznanje kot najboljši turistični de
lavec, ki so mu ga podelili za njego
vo prijaznost in ustrežljivost do 
strank.

»Po svojih močeh se trudim, da 
ustrežem vsem in da so moje stra
nke zadovoljne,« preprosto pravi 
Mihelič. Ta mesnica ni samo edina 
v Vinici, ampak v širši obkolpski 
okolici, vključno s hrvaško stranjo. 
»Že ves čas v mesnici delam sam. 
Odprto imam od sedmih do dva
najstih in od enih popoldne do treh, 
tako da si lahko meso nabavijo tudi 
tisti, ki do dveh delajo v tovarni. 
Precej strank je tudi s hrvaške stra
ni, saj do Duge Rese ni nobene dru-

 -* * -

Alojz Mihelič: »Sedaj je mesa do
volj, in to dobrega, a ga zaradi viš
jih cen ljudje manj kupujejo.«

ge mesnice, ena manjša pa je v 
Severinu.«

Medtem ko je bila maja preskrba 
z mesom zaradi znanih težav zelo 
slaba, je  sedaj mesa dovolj, zaradi 
višjih cen pa je manj kupcev oziro
ma ljudje manj kupujejo, in še to 
cenejše vrste mesa. »Meso pa je 
vedno sveže, naša zadruga v glav
nem kupuje govedo na sejmih od 
kmetov, tako daje to meso dobro in 
kvalitetno. Tukaj nabavljajo meso 
Novoteksova menza pa viniški 
kamp, šola, gostilničarji iz sosednje 
Hrvaške in seveda domačini, poleti 
pa tudi turisti iz kampa. Zanje cena 
ni pomembna, pač pa kvaliteta. Po 
podražitvi prodam precej tnanj me
sa, več le ob sobotah, zlasti pa takoj 
po plačilnem dnevu. Ljudje najbolj 
sprašujejo po cenejših vrstah mesa, 
tega pa žal ni vedno dovolj.«

A. B.

PRIZNANJA KOMETOVIM JUBILANTKAM — Na srečanju Kometovih 
delavcev, ki je bilo letos v Starem trgu, so jubilantkam tega 450-članskega 
kolektiva izročili priznanja in nagrade. Slovesnost je bila v novem obratu v Sta
rem trgu, ki so ga odprli za tamkajšnji krajevni praznik. Obrat s 600 m2 je sku
paj z opremo veljal 592 milijonov dinarjev. 55 Kometovih delavk v starotrškem 
obratuje tako dobilo sodobne delovne prostore, kjer bi lahko v eni izmeni dela
lo 100 delavk. Tako se bodo v naslednjih desetletjih v Kometovem obratu lahko 
zaposlile tako rekoč vse ženske iz teh krajev, ki bodo to želele.

IGRIŠČA ZA PRAZNIK
KOBLARJI PRI KOČEVJU 

Dan borca so krajani vaške skupnosti 
Koblarji slavili z otvoritvijo športnih 
igrišč za košarko, odbojko, tenis in 
kotalkanje. Do teh igrišč in nogomet
nega igrišča in balinišča (ki soju zgradili 
že prej, zdaj pa le obnovili) ter v svoj 
vaški dom so napeljali tudi elektriko. 
Dela so opravljali že od 1. maja, po
budnik pa je bil vaščan Tone Žagar. 
Vaščani so za te namene zbrali 1,5 mili
jona dinarjev prostovoljnih prispevkov, 
za pomoč pa so zaprosili tudi kočevske 
delovne organizacije. Dela so opravljali 
vaščani, predvsem člani vaškega no
gometnega kluba. Hkrati so urejali in za 
praznik 1,5 milijona dinarjev prosto
voljnih prispevkov, za pomoč pa so za
prosili tudi kočevske delovne organiza
cije. Dela so opravljali vaščani, pred
vsem člani vaškega nogometnega kluba. 
Hkrati so urejali in za praznik odprli v 
bližnjem gozdičku prostorček s klopmi 
in mizami, k ije  namenjen krajanom za 
oddih in piknike.

Tretjina čaka na telefon
Po okrepitvi vozliščne centrale  v Ribnici bodo v Do

lenji vasi dobili še  100 telefonov

PRIZNANJA OB DNEVU 
SAMOUPRAVLJALCEV

TREBNJE Na slavnostni seji 
občinskega sveta Zveze sindikatov Treb- 
nje, ki so jo posvetili dnevu samou
pravljanja, so tudi letos podelili 5 plaket 
samoupravljalcev. Prejeli sojih  Darko 
Bukovec (Tesnila), Slavka Rajer (OŠ 
Trebnje), Zvonka Novak (Krojaško 
podjetje), Franc Zajc (Trimo) in dele
gacija za zbor združenega dela iz Labo- 
dovove temeljne organizacije Teme
nica.

DOLENJA VAS — Potem ko so v 
KS Dolenja vas pri Ribnici s prejšnjim 
samoprispevkom usposobili telefonsko 
omrežje za 300 priključkov, zdaj čakajo 
na okrepitev vozliščne centrale v Ribni
ci. Zakaj? Tudi na ribniškem območju 
je sistem telefonskih zvez slabši od žele-

•  Območna vodna skupnost Ljublja- 
nica-Sava bo začela večja dela, s 
katerimi bo poskrbela za odvodnja- 
vanje na območju dolenjevaškega 
polja. Kmetje pričakujejo, da bodo 
poslej na osušenih zemljiščih veliko 
lažje delali, zato KS Dolenja vas so
glaša z načrtovanimi posegi v strugi 
potoka Obrha, in sicer na tem 
območju.

nega, ker je po KS več priključkov, kot 
jih prenesejo glavne centrale pri poštah.

Tako so v Dolenji vasi priključili te
lefon 200 naročnikom, preostalih 100 
od prvotno predvidenih pa bo predvi
doma dobilo aparat v hišo marca pri
hodnje leto. Vendar jih trenutno v kra
jevni skupnosti očitno bolj skrbi, kaj bo 
s pokopališčem. Zanj imajo še zmeraj 
dve lokaciji. V srednjeročnem planu so 
se opredelili za Hrib, kjer predvidena 
gradnja obsega zemljišče v privatni las
ti. Ob Hribu so pozneje predlagali še 
ureditev prostora na Vidmu, kjer bi us
posobili za potrebe pokopališča druž
bena zemljišča. Če je  bila ta lokacija še 
pred časom zaradi poplav vprašljiva, 
zdaj ta slabost odpade, ker so s siste
mom odvodnjavanja preprečili zamaka
nje tal. Sicer pa geološke raziskave 
kažejo, daje zemljišče primerno. Z ure- 
janjam pokopališča v vidmu bi lahko 
začeli istočasno s pričetkom del na po
toku Obrhu. Tako bi pri odvodnjavan- 
ju Obrha izkopano zemljo porabili za

nasipavanje bodočega pokopališča. Ker 
pa so mnenja glede obeh lokacij med 
krajani različna, bodo v krajevni skup
nosti izdelali primerjalno analizo, ki bo 
predstavila oba prostora, na tej podlagi 
pa naj bi pozneje odločali krajani sami. 
Kot menijo v vodstvu KS, se da lepo 
urediti eno ali drugo pokopališče, ven
dar ima Videm prednost, da ga lahko 
začno graditi takoj.

S komunalnega področja jih med 
drugim pesti pomanjkanje kanalizacije. 
Prva faza glavnega voda bo zvezala Pri
gorico in Dolenjo vas in to naj bi zgradi
li zaradi potreb še letos.

M. LUZAR 

IZ KS OSILNICA
DOBRODOŠLI V DEŽELI PETRA 

KLEPCA — Kovinski tabli s takim napi
som sta že pripravljeni v obratu LIV v 
Osilnici. Postaviti ju nameravajo na obeh 
vpadnicah v krajevno skupnost Osilnica, 
ko bo v celoti posodobljena cesta Brod na 
Kolpi—Osilnica—Čabar. Tabla je prav
zaprav ličen likovni izdelek, na katerem so 
prikazane ribe, Kolpa in gore, vse to sku
paj z že omenjenim napisom pa nosi na 
rokah ljudski junak teh krajev Peter 
Klepec.

DVA OBRATA, DVE RAZLIČNI 
PLAČI — V Osilnici imajo obrat LIV iz 
Postojne in Tekstilane iz Kočevja. V Livu 
so nlače približno še z obeh bregov Kolpe 
in Cabranke, se pravi Slovenci in Hrvati. 
LIV štipendira 7 učencev, tudi Hrvate.

TESNO TUDI GASILCI — Tesno 
sodelujejo tudi gasilci s slovenske in 
hrvaške strani. Nedavnega razvitja prapo
ra osilniških gasilcev so se udeležili tudi 
gasilci iz Pleše in Gerova na Hrvaškem pa 
(udi predsednik občinske gasilske zveze 
Čabar. Zanimivost: vedno pridejo prej 
bolj oddaljeni gerovski gasilci kot bližnji iz 
Pleše. Pravijo, daje tako tudi, kadar gori.

SPI5AL £

Mokronoška Zmaga pred porazom
Mokronoški obrat ljubljanske Zmage ima delo zagotovljeno do 15. sep tem bra

MOKRONOG — Škarje ekonomske krize se vse bolj zapirajo, a večina 
združenega dela še nekako najde možnosti za preživetje. Ta splošna ocena pa 
ne velja za obrat Zmage v Mokronogu, kjer se prav lahko zgodi, da bodo po 15. 
septembru ostali brez dela in seveda tudi brez plač. V trebanjski občini si na vso 
moč prizadevajo, da bi našli rešitev tudi za teh 40 nekvalificiranih delavcev, a 
naloga je domala neizvedljiva, ker je v velikih težavah tudi delovna organizacija 
Zmaga.

V PODPORO JANŠI — Občinska konferenca ZSMS Kočevje je organizirala 
29. junija zvečer javni shod v znak solidarnosti z Janšo, Borštnerjem in Ta
sičem. V kulturnem programu so nastopili člani pevskega zbora Svoboda 
Kočevje, pevke Noneta Rog, recitatorji, osnovnošolci in rock skupine, priredi
tev pa so odprli s fanfarami. Zborovanja se je udeležil tudi sekretar RK ZSMS 
Daniel Božič, udeležencem pa je poleg njega govoril med drugimi predsednik 
kočevske občinske borčevske organizacije Nace Karničnik (na sliki). (Foto: M. 
Luzar)

Obrat Zmage je nekakšen fosilni os
tanek nekdanje zadružne čevljarske de
lavnice, ki je bila ustanovljena že leta 
1947 in se je kasneje ohranila kot po 
nekakšnem čudežu, čeprav so podobne 
zadruge domala vse propadle. Življenj
ska doba delavnice se je podaljšala po 
letu 1974, ker so se mokronoški čevljar
ji pridružili ljubljanski Zmagi. Vsa ta le
ta so si v mokronoškem obratu prizade
vali, da bi posodobili povsem nepri
merne prostore in seveda tudi opremo, 
a v Zmagi za to niso pokazali pravega 
razumevanja. Pred tremi leti je bilo že 
skoraj vse dogovorjeno za obnovo, pa 
je zaradi finančnih težav vse skupaj spet 
padlo v vodo. Medtem se je vods-tvo v 
delovni organizaciji Zmaga zamenjalo, 
a očitno prepozno, kajti dotedanji direk

tor je delovno organizacijo pripeljal na 
rob propada.

Tudi sedanji direktor Branko Radu
lovič, ki je pretekli teden obiskal obrat 
in se tam s predsednico komiteja za 
gospodarstvo in družbenov planiranje 
Jožico Strmole, Stanetom Žagarjem iz 
skupnosti za zaposlovanje in vodjo 
kadrovske službe na trebanjski občini 
pogovarjal o možnih rešitvah za obrat, 
ne more ponuditi kaj dosti obetavnih 
možnosti. Kolje povedal na razgovoru, 
je delovna organizacija v velikih teža
vah predvsem zaradi tega, ker je v celoti 
vezana na domači trg. Pa tudi ta postaja 
zmeraj bolj zahteven, saj terja vse boljšo 
kakovost in sploh konkurenčne izdelke. 
Teh pa Zmaga ne more ponuditi, ker 
zaostaja na več prodročjih. V Zmagi

primanjkuje kadrov, ki bi lahko našli 
nove rešitve. Direktor Radulovič je 
med drugim dejal, da nimajo kadrov v 
računovodski službi pa v planski, man
jka ljudi v razvoju itd. Zdaj v Zmagi 
iščejo vse mogoče poti, da bi našli reši
tev tudi v kooperacijah, vendar kaže, da 
niso sposobni tudi za take posle, kajti 
delavci v Zmagi ne zmorejo delati po 
precej višjih normativih, kakršne imajo 
v drugih delovnih organizacijah, pa tudi 
kakovost izdelkov ne ustreza.

»V tem času bi bila za Zmago prav 
gotovo najbolj ustrezna rešitev, če bi 
obrat v Mokronogu kar ukinila. Vendar 
je ekonomska logika eno, povsem dru
go pa je vprašanje, kam bodo s 40 de
lavci iz tega obrata. Lahko povem samo 
to, da imamo delo zanje še do 15. sep
tembra, kako pa bo kasneje, ne morem 
reči,« pravi Radulovič. Opozoril je še 
na to, da bo pač treba vestno izpolniti 
vse proizvodne naloge, ki sojih  delavci 
sprejeli na zboru delavcev, le tako bo 
mogoče še naprej skupaj z občino 
Trebnje iskati možnosti za rešitev 
obrata. j .  SIMČIČ

DOLENJSKI LIST
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Zasebnik 
mora peči 
dober kruh

Klemenčičevi v Dobo
vi to  spoštu je jo , zato  
imajo dovolj odjem al

cev
DOBOVA — Marija Kleme

nčič, ki prodaja kruh iz domače 
pekarne, pravi, da je dober kruh 
odvisen od kakovosti moke in pazl
jivosti pri delu. Ni vseeno, če pek 
doliva moki mrzlo ali mlačno vodo, 
in tudi ne, če je testo pretrdo oziro
ma premehko. Kaže, da ta pravila 
njen mož Milan, ki je pekovsko 
obrt podedoval po očetu, vselej 
upošteva, saj si je z dobro peko pri
dobil odjemalce tudi v Brežicah. 
Kruh vozi v tovarno pohištva, v 
bolnišnico ter na posestvo Agrarie v 
Trnje.

Pri njih, tako kot pri vseh zaseb
nikih, pečejo kruh samo ponoči.

Marija Klemenčič: »Odkar smo 
pekarno posodobili in ne pečemo 
več z drvmi in premogom, je delo 
manj naporno.«

Začnejo ob desetih ali enajstih 
zvečer in končajo zjutraj. Kleme
nčič si pomaga z dvema nekvalifici
ranima delavcema, ki sta pri njem 
na hrani in stanovanju. Marija 
mneni, da bi morali težavnost dela 
upoštevati pri letih za upokojitev, 
tako kot na primer šoferjem in 
nekaterim drugim poklicem.

Dnevna količina kruha je pri 
Klemenčičevih v Dobovi odvisna 
od vremena in letnega časa. Pozimi 
ga prodajo polovico manj kot pole
ti, okoličani pa ga tu d fS  slabem 
vremenu pogosteje pečejo doma.

Trenutno imajo na izbiro predv
sem osnovne vrste kruha. Zadnje 
čase se pozna, da imajo ljudje manj 
denarja in da kupujejo predvsem 
črn kruh. Tudi pri količini se pozna, 
da varčujejo. Ob koncu tedna 
Klemenčiču pogosto zahajajo tudi 
kupci s Hrvaškega, ker se jim zdi 
kruh s slovenske strani boljši. Mari
ja  je vesela tega in po njenem pre
pričanju si zasebni pek nikoli ne 
more privoščiti slabega kruha. Stran
ke si to zapomnijo. T udi sin Dejan 
ki bo nadaljeval tradicijo družine, 
dobro pozna to pravilo in se mu ne 
bo izneveril.

J. T.

Vrata v Evropo imajo odprta
V brežiški tovarni prikolic IMV vsako leto prenovijo polovico program a

BREŽICE — V obdobju vsesplošne 
krize je prijetno slišati, da je Tovarna 
prikolic IMV Adria, s katero je bilo leta

•  V prvi polovici leta so v Brežicah 
napravili 1727 prikolic Adria, 36 pa 
imajo nedokončanih. Z rezultatom so 
zadovoljni, zato ta hip ne dvomijo o 
izpolnitvi letnega plana, po katerem 
morajo do konca leta poslati naroč
nikom 3204 prikolice. V drugem le
tošnjem trimesečju so se posvečali 
predvsem novim modelom in so za
vestno zmanjševali proizvodnjo sta
rih.

nazaj nič koliko težav, zdaj ena prvih 
delovnih organizacij, ki se lahko v celoti 
vključi v evropski trg, če ji tega ne bo 
oteževalo prepočasno spreminjanje raz

mer doma.
Tuja tržišča izdelke Adira že pozna

jo, odgovor za nadaljnjo proizvodno 
usmeritev pa bo po besedah direktorja 
tozda v Brežicah Franca Zorka dala 
analiza prodajne konference, ki jo  ta te
den zaključujejo v Portorožu. Na njej so 
predstavili celoten program novosti, 
dopolnitev in izboljšav. Letos so pri iz
delavi dali poudarek višjima razredoma 
prikolic C in D programa ter manjšim 
korekturam' na A in B programu.

»Radi bi vsako leto popolnoma obno
vili oba programa,« je izjavil direktor 
Zorko,« vendar tega ne zmoremo, 
skušamo pa se kar najbolj prilagoditi 
zahtevam neposrednega evropskega 
kupca. To nam zelo greni življenje, 
vendar drugače ne moremo slediti 
tržišču.«

Najugoslovanski trg, kjer prodajo 10 
odst. proizvodnje, so letos prišli z dve
ma novostma, s turističnim bivakom 
(kamperjem) in bifejem. Prednost kam- 
perja je v tem, da ga uporabniki lahko 
snamejo s podvozja in postavijo na 
zaželeno mesto brez koles. Prikolica bi
feje namenjena sezonskim gostincem in 
jo  lahko po želji prevažajo iz kraja v 
kraj, od počivališč ob cestah do kopa
lišč in počitniških naselij ob morju.

Optimizem, ki veje iz Zorkovih izjav, 
pa ne pomeni, da gre kolektivu v Breži
cah vse po maslu. Pestijo ga finančne 
težave, kakršne prizadevajo predvsem 
izvoznike. Ob trimesečju so imeli v 
Brežicah 180 milijonov dinarjev izgube, 
ki so jo  solidarnostno pokrili v delovni 
organizaciji, ob polletju pa pričakujejo, 
da jo bodo lahko sami poravnali.

J. TEPPEY

NOV SAMOPRISPEVEK 
V LOČAH

LOČE —  Krajani te vasi so pred kra
tkim izglasovali samoprispevek za adap
tacijo gasilskega in godbenega doma z 
več kot 95-odstotno udeležbo na refe
rendumu. Za samoprispevek se je 
odločilo 82,7 odst. volilcev. Plačevali 
bodo po 2 odst. od osebnega dohodka 
in njihova skupna obremenitev s kra
jevnim in občinskim samoprispevkom 
vred bo 5,5 odst. za naslednjih pet let. 
Gasilska domova urejajo tudi krajani 
Malega Obreža in Gaberja, krajevna 
skupnost Dobova pa ima zbran denar 
za ureditev dvorane v prosvetnem do
mu. Samo na načrte še čakajo in se jezi
jo, ker jih po treh letih še vedno nimajo. 
Region po njihovem mnenju preveč 
odlaga z rešitvijo. Poslovni del doma so 
sanirali sami in zdaj bi radi čimprej ime
li dvorano.

Skrenila
Moja dežela.

Več jih izstopi, kot vstopi
Zvezo kom unistov čaka prenova, ki bo morda najtež 

ja izmed vseh treh reform — Malo mladih

V SOBOTO V CERKLJAH — V spomin na obletnico napada Cankarjeve bri
gade na letališče so krajani slavili svoj praznik. V osnovni šoli so odprli stalno 
razstavo o Cerkljah v NOB, za katero ima največ zaslug rojak, generalmajor 
Butara. Ta je v svojem nagovoru poudaril, da so Cerklje ogromno dale za na
cionalno in socialno osvoboditev, čeprav je bilo 90 odst. prebivalstva izseljene
ga. V NOB je sodelovalo tudi veliko domačinov, ki so že prej odšli drugam s 
trebuhom za kruhom. V kulturni program seje tokrat vključilo1 tudi kultumo- 
prosvetno društvo Slovenski dom s pevskim zborom iz Zagreba. (Foto: J. T.)

KRŠKO — Med tremi prenovami, 
ki čakajo našo družbo — gospodarsko, 
politično-sistemsko in prenovo partije 
— bo slednja bržkone najtežja. ZK sta
rega tipa, kije živela in živi v španoviji z 
oblastjo, ni več po meri sodobnega časa. 
Prenova ZK pa je odločilna bržkone 
tudi za ostali dve reformi. Če partija ne 
bo sestopila z oblasti, je ogrožena de
mokratizacija in s tem tudi gospodar
ska reforma. Brez slednje pa je sistem 
obsojen na počasno umiranje.

V prenovljeni ZK bo posameznik 
moral dobiti povsem drugačno vlogo in 
težo, so med drugim menili na posav
skem regijskem posvetu o organizira
nosti, razvoju, kadrovski politiki in us
posabljanju, ki ga je organiziral med
občinski svet ZK za Posavje in je na 
n jem delovala tudi delovna skupina CK

Sevniški paberki
PA SO GA RES POLOMILI 

Društvo nekadilcev je pred kratkim orga
niziralo predavanje o škodljivosti kajenja. 
Poslušalci so sicer napolnili dvorano gasil
skega doma, toda kadilce bi lahko prešteli 
na prste. Se vidi, da nasprotniki tobaka 
nimajo posluha za reklamo, kadilci bi za
gotovo drli skupaj, če bi namesto brošur o 
škodljivosti kajenja delili ljudem tiste vrste 
cigaret, kijih pri nas ta čas ne dobijo.

OBLJUBILI SO, ZAKAJ BI SE NA
REDILI? — Zabukovljani se še kar vozi
jo po makadamu, čeprav so že pred tremi 
leti izglasovali samoprispevek za asfalti
ranje ceste Podvrh—T rnovec—Zabukov- 
je. Cestno podjetje se izgovarja nanje, češ 
da se ne morejo zediniti, na katerem kon
cu bi začeli, v Zabukovju ali v Trnovcu. 
Kot da bi bilo to sploh pomembno. O stro
jih, ki sojih obljubili za delo na trasi v mi
nuli jeseni ni bilo sledu in tudi zagotovilo 
za letošnjo pomlad je spuhtelo. Morda bi 
pomagal protestni zbor krajanov pred se
dežem podjetja ali pa samo z advokatovo 
roko napisana zahteva po odškodnini za 
izgubljeni denar.

PO VRTNICO NA POSODO — 
Brežičani gotovo ne bi zamerili, če bi si jo 
sevniško turistično društvo izposodilo za 
Sineta Janca, ki tako vzorno vzdržuje red 
na kopališču. Celo iz svoje občine bi lahko 
poslali koga na prakso, da bi jih z ekipo 
naučil, kako se neguje trata, reže živa meja 
in sproti počisti vsa morebitna nesnaga, da 
si obiskovalci potem ne upajo ničesar 
odvreči.

Dobro delali prvih pet mesecev
Vendar pričakujejo, da se  bodo tudi v krškem gospodarstvu  poznali ukrepi

KRŠKO — V prvih petih mesecih 
tega leta so v krški občini dosegli boljše 
proizvodne in poslovne rezultate, kot 
znaša republiško povprečje. Hkrati pa v 
občini ugotavljajo, da se proizvodnja ne

OKROGLA MIZA 
O PROSVETI

KRŠKO — Preteklo sredo je bila v 
Krškem okrogla miza o vzgoji in izo
braževanju v pogojih nove ekonomske 
politike, ki jo  je organizirala občinska 
izobraževalna skupnost, vodila pa jo  je 
predstojnica medobčinskega študijske
ga središča Branka Kastelic. Na njej je 
predsednik slovenske izobraževalne 
skupnosti Niko Žibret pojasnil vse 
ukrepe, ki bodo potrebni, da bodo 
prosvetni delavci kljub gospodarskim 
težavam izpeljali svoje naloge. Seveda 
je bilo na tej okrogli mizi, ki so seje ude
ležili prosvetni delavci iz vsega Posavja, 
zastavljenih tudi veliko vprašanj, na 
katera ni bilo moč povsem odgovoriti.

ZA OSTARELE 
GOSPODINJSKA 

POMOČ NA DOMU
SEVNICA — Zniževanje življenjske 

ravni ta čas zagotovo najbolj prizadeva 
starejše prebivalstvo, zato v Centru z.a 
socialno delo želijo razširiti dosedanje 
oblike pomoči tudi na vzdrževanje bi
valnih prostorov, pomivanje kuhinjske 
posode, pripravo napitkov in malic, 
skrb za ogrevanje stanovanja, pranje 
osebnega in posteljnega perila, pri
našanje hrane, nakup zdravil in druga 
opravila. Pomoč je po potrebi dnevna 
ali samo tedenska. Ljudem, ki zaradi 
starostne oslabelosti ali bolezni temu 
delu niso več kos, bo skrb centra do
brodošla. Omogočila jim  bo, da bodo 
lahko dlje ostali v domačem okolju, da 
jim  ne bo treba v domove za upokojen
ce, če si tega ne želijo.

DOLENJSKI LIST

Zgodba z brado
Kostanjevičani si že 
dalj časa prizadevajo, 
da bi sp e t imeli kino
K O STANJEVICA  -  O tem, da 

je  Kostanjevica kulturno mesto, ne 
kaže dvomiti, še posebej, kar zadeva 
elitno kulturo. V senci te pa životari 
kultura za malega človeka, k i bi se 
kdaj pa kdaj zadovoljil s filmsko  
predstavo. A kam naj gre Kostanje- 
vičan v kino? Lahko samo v Krško  
ali Brežice ali Šentjernej, v do
mačem kraju pa ne, čeprav imajo 
lepo dvorano, projektorje in tudi 
človeka, k i bi s tem strojem uprav
ljal.

Zgodba o tem, čigav naj hi bil nek
danji zadružni in sedaj kulturni 
dom, ima že brado, očitno pa v krški 
občini ni nikogar, k i bo dom, zgra
jen  s prostovoljnim delom že leta 
1952, vrnil krajevni skupnosti. In 
tako je  dom še naprej r lasti krškega 
Agrokombinata (direktor tamka
jšnjega tozda te delovne organizaci
je  je  rekel nekoč, da bi v njem lahko 
redili tudi prašiče), z  njim pa upravl
ja  Galerija Božidarja Jakca. Pa tudi 
v tej galeriji niso posebej navdušeni, 
da bi se ljudje predajali najnižji iz
med sedmih umetnosti, češ da je  po 
domovih že dosti videorekorderjev, 
torej ni treba imeti še kino.

Toda mladi ljudje iz Kostanjevice 
niso vrgli puške v koruzo, v zadnjem 
času pa jih  podpirajo tudi v kostan- 
jeviškem  združenem delu. Tako so 
med drugim sprejeli zahtevo, naj se 
spet obudi kino, v sindikalni organi
zaciji Iskre, pritegnili so jim  delavci 
Ikona pa zdra vstvenega doma in tu
di mladinci krajevne mladinske or
ganizacije so za to. O vsem tem bodo 
govorili tudi na sestanku s predsed
nikom krškega izvršnega sveta 
Igorjem Dobrovnikom, k i bo v kra
tkem obiskal Kostanjevico in se bo 
pogovarjal tudi o teh problemih. V 
Kostanjevici upajo, da bodo tedaj 
razrešili vprašanje kina, pomoč pa 
jim  obljubljajo tudi iz Delavskega 
kulturnega doma Edvarda Kardelja 
v Krškem, kjer so pripravljeni pri
praviti program za delovanje kina 
in sploh nuditi vso pomoč.

J. S.

bo še naprej povečevala, ker bodo maj
ski ukrepi nedvomno prizadeli tudi 
krško združeno delo.

Kar velja za splošna gospodarska gi
banja v občini, ne velja za kovinskopre
delovalno industrijo, kjer je bila indus
trijska proizvodnja letos manjša kot v 
enakem obdobju lani. V Novolesovem 
tozdu Sigmat v Brestanici, Kovinarski 
Krško in Metalni na Senovem imajo 
namreč težave s prodajo svojih izde
lkov, ker seje pač zmanjšala investicij
ska poraba. Podobne težave imajo v 
Rudniku Senovo, kjer kupce odvračajo 
od premoga predvsem visoke cene in se 
jih precej preusmerja na cenejše ener
getske vire. V težavah bo bržkone še 
naprej tudi kmetijstvo, kjer so temeljni 
vzrok za težave cenovna nesorazmerja. 
Položaj seje malo izboljšal v vinograd
ništvu, ker so se cene vina po 15. maju 
sprostile. Zato pa je padla prodaja vin in 
vingoradniki v bistvu niso dosti pri
dobili.

V krški občini pa ni bilo večjih težav 
glede usklajevanja osebne porabe z no
vo zakonodajo, saj so neusklajenost z 
njo zabeležili samo v obrtni zadrugi Re
sa, ZS Triglav, PTT tozdu Krško, 
Transportu in poklicni gasilski enoti. V 
ostalih organizacijah združenega dela 
načrtujejo, da bodo osebni dohodki os
tali na dosedanji ravni do septembra, ko 
bodo lahko delovne organizacije z do
brimi rezultati plače tudi povečale. V 
težavah pa se bodo bržkone znašli v de
lovnih organizacijah, ki bodo poslovale 
z izgubo.

Brez problemov ne bodo tudi v de
javnostih skupnega pomena. Tako v

stanovanjskem gospodarstvu ne bodo 
imeli Več na voljo toliko sredstev za 
gradnjo stanovanj kot doslej. Novo
gradnje so omejene tudi v komunalnem 
gospodarstvu, v družbenih dejavnostih 
pa je sploh predviden padec porabe in 
se bo že tako kritičen položaj verjetno še 
poslabšal. Zlasti velike težave čakajo 
zdravstveno skupnost, kjer se izgubi iz 
preteklega obdobja pridružuje še zman
jšan tekoči priliv. Zato so vse samou
pravne interesne skupnosti sprejele kra
tkoročne ukrepe, katerih bistvo pa je v 
večji obremenitvi uporabnikov storitev.

J. S.

V BREŽICAH REGIJSKO 
SLAVJE ŠOFERJEV 

POSAVJA IN 
DOLENJSKE

BREŽICE — V soboto, 9. julija, 
začenja občinsko Združenje šoferjev in 
avtomehanikov proslavo 35-letnice de
lovanja organizacije ZŠAM z regijskim 
tekmovanjem voznikov in avtomeha
nikov ter elektrikarjev na avtobusni 
postaji. Po tekmovanju bo kolona vozil 
v slavnostnem sprevodu krenila skozi 
mesto do Integralovih garaž. Tam bo 
proslava, na kateri bosta govorila preds
tavnik Zveze združenj šoferjev in avto- 
mehnikov Slovenije in predstavnik 
brežiške občinske skupščine. O b tej pri
ložnosti bodo članom podeljevali plake
te vzornega voznika in priznanja repu
bliške zveze ZŠAM. Razglasili bodo 
tudi izide jutranjega tekmovanja.

ZK Slovenije s Slavkom Soršakom na 
čelu. Čeprav seje ZK že pred dvema le
toma odločila za pot prenove, ugotavl
jajo, da tudi v Sloveniji, kjer so načelo
ma vsi zanjo, ne gre vse tako, kot je bilo 
dogovorjeno. Prihodnje leto bo sicer 
kadrovski plenum ZK posvečen tudi 
tem vprašanjem, a do tedaj bo treba iz 
baze dobiti podatke in tudi predloge, 
kako si zamišljajo prenovo. Tudi sami 
partijski »aparatčiki« priznavajo, da je 
sicer tega stika premalo in da je  v kabi
netih marsikatera stvar videti precej 
drugače kot v resnici.

•  V sedanji ZK zaskrbljuje predv
sem podatek, daje saldo med novimi 
vstopi in izstopi ter izključitvami na 
drugi strani še vedno negativen. 
Upada tudi vstopanje mladih ljudi, saj 
se odstotek novih članov, ki so mlajši 
od 27 let, iz leta v leto niža. In če bo 
šlo tako naprej, se bo zgodilo, da bo 
ZK zamrla že zaradi biološkega sta
ranja in odmiranja.

Kaj vse je motilo dosedanje delovan
je ZK? Predvsem razlika med razglaše
nimi načeli in resničnostjo, k ije  predv
sem za mlade ljudi vse bolj kruta. 
Včasih, ko je bila partija še zmagovalka, 
ni bilo težav z motiviranjem mladih za 
vstop v njene vrste. Danes, ko se zdi, da 
se neuspeh vrsti za neuspehom, pa mla
dim skoraj ni mogoče ponuditi nič. Za
to se bo morala partija znotraj drugače 
organizirati, opustiti pretiran normati- 
vizem, zlasti pa bo morala poiskati nove 
oblike dela. V sodobni ZK bo moral 
dobiti večjo vlogo posameznik, ki bo 
manj zavezan hierarhiji in okostenelim 
uradniškim oblikam organiziranja, več 
bo treba demokracije. Toda ZK bo mo
rala pokazati več poguma pri razkrivan
ju dosedanjih napak, tudi pri vodilnih 
politikih, ki so se tako ali drugače kom
promitirali. Lik sodobnega komunista 
naj bi bil ravno tako moralno neopo
rečen, kot je bil doslej, le da bo bolj 
odprt v javnost in sposoben konfronti- 
rati se na demokratičen način tudi z 
mnenji drugih, predvsem pa naj bi imel 
sodoben komunist več znanja, ki pa je v 
naši družbi vse premalo ovrednoteno.

Na seji so govorili tudi o usposabljan
ju, kjer so v posavski regiji že dosegli 
pomembne uspehe, saj iščejo nove 
oblike, vendar kljub pohvalam iz Ljubl
jane samokritično ugotavljajo, da bi se 
dalo še marsikaj narediti. Opozorili so 
tudi na zanimive izkušnje, ki jih imajo s 
posveti s sekretarji osnovnovnih orga
nizacij, kjer oblikujejo manjše skupine. 
Slišati je bilo dovolj jasno izrečeno 
vprašanje, ali je osnovni organizaciji res 
potrebno sklicevati toliko sestankov.

J. SIMČIČ

Trikratni DA za nov program
Občina Sevnica, STT Trbovlje in TMF Ljubljana so  podpisali pogodbo za osa-

ikega obra ta  v sklopu sevniske industrije__________________ m osvojitev kovinsl_____________________
SEVNICA — Zadnjega junija seje iztekel rok za odločitev sevniškega izvrš

nega sveta o nadaljnji usodi obrata Strojne tovarne Trbovlje, kateremu je pri
silna uprava matične organizacije napovedala ukinitev. Od 147 delavcev jih je 
35 še vedno na prisilnem dopustu. Od njihove volje in psihofizičnih sposobnosti 
je zdaj odvisno, koliko se jih je pripravljeno prekvalificirati, saj vse kaže, da 
nazaj ni poti, če tovarna konstrukcij obratu tudi v naslednjih mesecih obeta le 
30-odstotno zasedenost proizvodnih zmogljivosti.

»Položaj obrata ta hip ni bistveno niška občina pa je po pogodbi dolžna
........................ • • zanj v roku treh mesecev zagotoviti

ključne kadre. Organizacija TM F iz 
Ljubljane bo v tem času ugotovila, 
kakšne so možnosti za nov program 
obrata v sklopu sevniške industrije ob 
hkratni povezavi s sedanjim progra
mom. Če bo rezultat ugoden, bodo 
začeto rešitev izpeljali do konca, sicer 
pa bodo morali čimprej poiskati zapos
litev za nekvalificirane delavce drugje.

Glede združevanja sredstev trenutno 
nimajo predloga, ker je vse odvisno od

Novo v Brežicah
»HVALEŽNO VRAČAMO« Za

res lepo je bilo od Zavoda za kulturo, daje 
za gostovanje katedralnega zbora iz Up
psale na Švedskem ponudil zdravilišču 
Cateške Toplice 80 vstopnic, malo manj 
lepo pa, da sojih enako število tudi vrnili. 
No, morda je bil tokrat razlog v vstopnini, 
zanimivo pa bi bilo zvedeli, kaj odvrača 
goste od zastonjskih koncertov in drugih 
prireditev v bližnjem gradu.

SVATJE SO JO  SKORAJ POPIHA
LI — V Globokem imajo veliko sadjarjev, 
ki postajajo tarča živinorejcev in poljedel
cev. Ko so si na tem območju urejali nasa
de, ni nihče protestiral, zdaj se pa sosedje 
gledajo postrani zaradi škropljenja. Pravi
jo, da jim ne bodo več pustili škropiti v ve
trovnem vremenu. Strupa so se pred kra
tkim naužili celo svatje, zato se bodo ti 
poslej pred ohcetjo pozanimali, če je v 
bližini kak sadjar. T udi rošenje pred poze
bo ni tako nedolžno, seje v zboru krajev
nih skupnosti pritožil kmet, kije imel po
tem na svoji njivi poplavo.

KDO SE BO USMILIL KIOSKA? — 
Pred gimnazijo v Brežicah stoji ličen, a za
puščen kiosk, v katerem so včasih proda
jali cvetje. Pozneje so ga uporabljali za 
pečenje rib, za kuhanje kave in druge pro
zaične namene. Tudi to je minilo in zdaj 
najbrž iščejo dobrega gospodarja, samo ne 
po televiziji, ker se boje, da bi bil tako 
oglas predrag. Tokrat bi bilo škoda, če bi 
se zgodovina ponovila in bi morali kiosk 
podreti ter ga odpeljati v staro šaro kot 
nekoč tistega pri motelu.

130 PRISPEVKOV NA 
NATEČAJ METALNE
KRM ELJ — Kulturna komisija Me- 

I talne je razpisala nagradni natečaj za 
I likovna in literarna dela o Metalni. Iz 

osnovnih šol Krmelj, Šentjanž in Trži-.
| iče je prispelo 130 prispevkov, od tega 

79 likovnih in 51 literarnih. Najboljših 
110 del so nagradili.

MIHA ŠKRLEC, 
NOVI SEKRETAR

BREŽICE — Člani občinskega ko
miteja Zveze komunistov so na zadnji 
seji s tajnimi volitvami izbrali za sekre
tarja Miha Škrleca. Predlog zanj je pis
meno utemeljilo predsedstvo. Miha 
Škrlec trenutno še opravlja dolžnost sek
retarja sekretariata za notranje zadeve v 
brežiški občini.

drugačen, kot je bil, novo pa je, da smo 
se skupaj z STT odločili, da ga moramo 
sanirati in zagotoviti delo vsem kovinar
jem, tudi tistim, ki se še vozijo iz obči
ne,« je pojasnil predsednik komiteja za 
družbeni razvoj Kamil Krošelj in dodal, 
da so se medtem skupaj z STT obrnili 
na mlado svetovalno organizacijo TMF 
v Ljubljani in podpisali tripartitno po
godbo. Svetovalna firma za tehnologi
jo, marketing in finance bo pripravila 
predlog za osamosvojitev obrata, sev-

tega, koliko bo novi program tržno za
nimiv. V Sevnici so optimisti, čeprav ne 
morejo ničesar dokončno napovedati. 
Za vse skupaj je reševanje v zadnjem 
trenutku dobra šola. V Posavju to ni 
edini primer premajhne skrbi matične 
firme za razvoj svojih obratov. Slaba 
kadrovska zasedba se vselej maščuje, 
ko začne primanjkovati naročil in ko 
postane proizvodnja predraga. Izgovori 
so prepričljivi le kratek čas, saj se raz
mere enako slabšajo za dobre in slabe, 
razlika je le v tem, da si dobri pravočas
no poiščejo ustreznejše programe in 
pravočasno poskrbijo za tako kakovost 
izdelkov, da jim  konkurenca ne more 
blizu. Hude čase mora prebroditi tudi 
konfekcijska industrija, kot je na primer 
Lisca, ima pa prednost v tem, da sije na 
tržišču že ustvarila ime. j TEPPEY

Krške novice
SO OBISKALI PAPEŽA? — Na ne

davni poslovitveni slovesnosti od članov 
začasnega kolektivnega poslovodnega or
gana Kovinarske so manjkali Dušan Dor
nik, družbeni pravobranilec samoupravl
janja, Franci Pipan, sekretar medobčin
skega sveta ZK za Posavje, in Anton 
Podgoršek, sekretar sekretariata za no
tranje zadeve. Gostje so nekaj časa ugibali, 
zakaj ti trije tovariši manjkajo, končno so 
le »pogruntali«, da najbrž niso mogli dru
gam kot v Krko na Koroško, kjer seje tisti 
čas mudil papež Janez Pavel II.

TOALETNI ANT1STALINIST1 —  
Bojno krilo krških antistalinistov je očitno 
sklenilo, da naredi konec stalinizmu. 
Začeli so kar pri novi stavbi UNZ, ki sojo 
sklenili razstrelili, če UNZ ne spusti Janše 
in tovarišev. Pri vsej tej stvari ni nič naro
be, ker so svoje anonimno sporočilo posla
li na toaletnem papirju (nerabljenem), žal 
pa Janša ni zaprt v Krškem. Kljub resni 
grožnji stavba UNZ še stoji, zato pa so po
rušili Petrolovo črpalko, ampak ne z razs
trelivom in tudi ne antistalinisti.

KRŠKE GRADBENE AFERE? — V 
Novem mestu je gradbena afera že skoraj 
pozabljena, ali se nam sedaj obeta nekaj 
podobnega tudi v Krškem? Eno izmed pi- 
seme govori o tem, da so v eni največji 
krških delovnih organizacij dali kredit za 
gradnjo hiše neki osebici samo zato, da bi 
čimprej spraznila družbeno stanovanje; 
tega kredita pa je bilo toliko, da je ostalo 
še za avto. Zaupen glas pa nam sporoča, 
da tudi bodoča velika krška investicija ne 
bo potekala brez stranskih kanalov, ker 
bodo nekaj stranskih speljali tudi do neke 
zasebne gradnje. Občutljivost za vse ne
pravilnosti narašča, čas je primeren za šir
jenje govoric, zato bomo zadeve preverili.
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Tudi vrh dosegljiv, če.
Pevski zbor SŠTZU Boris Kidrič že dvakrat na 
republiški reviji — F. Može: »Nenehna menjava 

generacij«

NOVO MESTO — Na Dolenj
skem je organizirano prepevanje 
doma tudi med mladimi. Skoroda 
na vseh osnovnih šolah delujejo 
pevski zbori in tudi nekaj srednjih 
šol jih ima. Lahko zapišemo, da je  
mladinsko zborovsko prepevanje 
najbolj razširjena kulturna dejav
nost na šolah. Toda zbori pojo, 
kakor pač pojo, in se je do zdaj le 
redkim posrečil prodor med nad
povprečne. V zadnjih letih seje celo 
samo trem posrečilo iti na repu
bliško revijo mladinskih pevskih 
zborov v Zagorje. To so: zbor 
grmske OŠ pod vodstvom Slavka 
Raucha, mlajši mladinski zbor tre
banjske glasbene šole, ki ga vodi

brati pevce in pevke. Začel sem pri 
prvošolcih, saj sem vse prve razrede 
poučeval v umetnostni vzgoji in to 
delam še danes. Hitro smo se zmeni
li in začeli vaditi, v program pa smo 
uvrstili tudi narodne pesmi, in to v 
odgovor na očitke, da mladina ne 
zna in noče peti teh pesmi. Kmalu 
smo dokazali, da so taki očitki iz 
trte zviti. Zlagoma smo začeli nas
topati, najprej na šolskih priredit
vah, čedalje bolj pa tudi za širšo 
javnost. Kmalu so nas slišali na revi
jah in drugih nastopih, predstavili 
pa smo se tudi s samostojnimi 
koncerti.«

Može zatrjuje, da je delo z mla
dimi težje kot z odraslimi, da pa se

1 atjana iviincivic, ni mešan; :::la
dinski zbor srednje šole tehniških in 
zdravstvene usmeritve »Boris Ki
drič« pod vodstvom Franca Može- 
ta. Slednji je v Zagorju nastopil 
dvakrat: prvič pred dvema letoma 
(zadnjič je ljubljanska televizija 
predvajala posnetek tega nastopa) 
in drugič letos.

»Obakrat smo dobro peli,« pravi 
zborovodja Može. »Morda na 
prvem nastopu na republiški reviji 
celo bolje kot letos, vendar so nam 
rekli, da imamo v izboru prelahke 
pesmi. Za letošnji nastop v Zagorju 
smo izbrali težje pesmi in se začeli 
dovolj zgodaj pripravljati. Trdo 
smo vadili, kolikor smo sploh la
hko. Vaje so bile že v razredih, kjer 
poučujem, pa po skupinah in na
zadnje za ves zbor. Vse smo morali 
opraviti dopoldne. Tako smo imeli 
poleg programa za Zagorje naštudi
ranih skupaj kakih 20 pesmi, kar za 
tak zbor ni malo. Seveda bi dosegli 
več, če bi imeli boljše pogoje, deni
mo vsaj približno take, kot jih imajo 
šolski zbori na Štajerskem. Mislim, 
da ob znatno boljših razmerah za 
delovanje zbora tudi republiški vrh 
ne bi bil nedosegljiv.«

Mešani mladinski pevski zbor 
srednje šole tehniških in zdravstve
ne usmeritve »Boris Kidrič« so us
tanovili leta 1982. »To je  bilo tiste
ga leta, ko sem jaz prišel poučevat 
na to šolo, se spominja Može. 
»Takrat sem že imel izkušnje z 
odraslimi zbori, saj sem predtem 
vodil zbor v Žužemberku, Straži, 
poskusil pa sem se tudi z zborom 
novomeške tovarne zdravil. Seveda 
so od mene pričakovali, da bom kaj 
naredil, in sem se odločil poskusiti s 
pevskim zborom kot obliko množič
ne dejavnosti. Ni mi bilo težko iz-

iiuVr, na,n>ri-.......... - -i— - ■ * —
vorneje potrjujejo uspehi. Najtežje 
je seveda izbrati glasove in jih pra
vilno razporediti, saj ima zborovod
ja  v glavnem opraviti z mladimi, ki 
so še v mutacijskem obdobju in se 
jim  glasovi spreminjajo. Napačen 
pristop lahko kvarno vpliva na gla-

Franc Može
sovni razvoj mladostnika. »Potem 
pa je  tu še problem, ki ga poznajo 
vsi šolski zbori, to pa je nenehna 
menjava generacij,« razlaga zboro
vodja Može. »Komaj z enim sesta
vom nekaj dosežeš, je že konec šol
skega leta, to pa pomeni slovo 
včasih kar velikega števila pevcev, 
ki jih je treba v novem šolskem letu 
nadomestiti z novimi.«

Možetu je zborovodstvo pri srcu. 
Srčno si želi, da bi kdaj s svojim šol
skim zborom dosegel kaj več kot 
nastop na reviji v Zagorju. Razmišl
ja, ali bo kdaj napočil trenutek, da 
bi se dolenjski pevci lahko predsta
vili na republiški reviji odraslih 
zborov v Mariboru. Prepričanje, da 
bi se to moglo zgoditi, če bi z odras
limi pevci delali tako kot z mladimi. 
»Če se nam posreči nastop v Zagor
ju, tudi Maribor ne bi smel biti ne
dosegljiv, vendar se mora marsikaj 
spremeniti,« ugotavlja. | Z O R A N

Trebnje je le Trebnje! 7
»Letos smo lahko sprejeli le 16 udeležencev, to pa je pri izboru zahte

valo še ostrejšo selekcijo kot doslej. Prednost smo dali mlajšim ude
ležencem. Tako smo dobili precej homogeno skupino, kije prav zaradi 
tega, ker jih je manj, gojila bolj plodne medsebojne stike in razumevan
je. Letošnja novost je bila tudi to, da so likovniki ustvarjali v galeriji, ki 
je bila odprta za javnost, saj je bila v njej tudi razstava. Tako so obisko
valci lahko navezali neposreden stik z ustvarjalci in se z njimi pogovorili 
o njihovem delu. Vsak od udeležencev je že s sabo prinesel nekaj goto
vih del, saj so imeli letos na voljo le osem dni za ustvarjanje,« pravi o  
letošnjem taboru likovnih samorastnikov v Trebnjem predsednik sku
pščine tabora Janez Gartnar.

Kaj pa o taboru mislijo nekateri od udeležencev?
VASILE FRONZETE, Romunija: »Na 

taboru sem sedaj že četrtič in sem tako rek
oč tu že domač, priznati pa moram, da sem 
bil prvič kar presenečen nad odprtostjo 
ljudi in prijaznostjo gostiteljev. Tudi v Ro
muniji sodelujem na regionalnih simpozijih 
ljudskih ustvarjalcev. Okolje, od koder pri
hajam, je močno turistično, saj leži ob čr
nomorski obali. Tako veliko ustvarjam in 
prodajam tujim turistom. Na tabor bom rad 
še prišel, če me bodo prireditelji povabili.«

JANOŠ MESAROŠ, Vojvodina: »Ude
ležujem se tudi mnogih drugih taborov, saj 
sem pravo taborsko dete. Tukaj sem že de
setič in reči moram, da bi bil zelo osiro
mašen, če ne bi prišel, pa tudi Trebnje, Ju 
goslavija in Evropa bi bili osiromašeni, če bi 
tabor prišel v take težave, da bi ga morali 
ukiniti. Kljub trenutnim zagatam, kar se 
kaže v manjši udeležbi in skrčenem pro
gramu, nas nič ne zadržuje, da ne bi ustvar
jali vrhunskih del in se med sabo počutili 
kot bratje.«

JERK O  BIŠKO iz Zagreba: »Čeprav 
sem med mlajšimi udeleženci, sem tukaj že 
četrtič. Všeč mi je vzdušje med ustvarjalci 
pa tudi organizacija je dobra. Že prej sem 
razstavljal na bienalu v Karlovcu in na sve
tovni naivi v Zagrebu v času univerziade.
Udeleževal sem se tudi slikarskih kolonij v 
Svetozarevu. Slovenska naiva je napravila 
opazen kvalitetni skok. Gotovo so k temu 
pripomogla tudi taka srečanja, kjer se med 
sabo pogovarjamo, primerjamo stile in teh
nike in si pomagamo.«
“  TIVIDAR KOŠUT, Vojvodina: »V 

Trebnjem je treba pustiti sled. Tukaj sem le
tos prvič in dobil sem zelo lep vtis. Žlasti mi 
je všeč stik med slikarji in publiko. Po pok
licu sem keramik. Svoja dela, keramiko 
sem, dopolnil še s slikarstvom, tudi ikona
mi. Razstavljal sem že po svetu, celo v 
Ameriki. V Parizu, kjer so moja dela sedaj 
stalno razstavljena, sem bil deležen zelo 
ugodne kritike. Trebnje pa je le Trebnje in 
še bom rad prišel.« j  j

Pri vpisu tudi selekcijski postopki
Na SŠTZU Boris Kidrič so  spričo velikega števila učencev nekatere prve letnike 
za novo šolsko leto lahko napolnili šele  po posebnih  sprejem nih (selekcijskih) 

izpitih — Inž. Peter Šterk: »Mladina se  odloča predvsem  za tehnike«
NOVO MESTO — Na srednjih šolah jim po koncu šolskega leta 1987/88 ni 

uspelo niti dobro prezračiti učilnic, ko so nenadoma spet boij oživele v novem  
žuborenju. Nastežaj so bila odprta vrata le tistih prostorov, kjer so vpisovali 
novince za novo šolsko leto, pa seveda pisarne, zbornice, kabineti in druge so
be, kjer so šolska vodstva in učitelji. Za te šolsko leto še ni končano, pripraviti 
morajo kup najrazličnejših poročil in analiz, zlasti pa še vse tisto, kar je treba 
postoriti v pripravah na dan, ko se bo spet začel reden pouk.

Z vpisom imajo težave skoraj vse 
srednje šole v Novem mestu, tako tiste,
kjer je preveč kandidatov za prve let
nike, kot tudi druge, ki jim  grozi, da 
prvih letnikov brez izjemnih naporov in 
s preusmerjanjem učencev sploh ne bo
do napolnile. Kako je s tem v srednji 
šoli tehniških in zdravstvene usmeritve 
»Boris Kidrič« kot največji srednji šoli 
na Dolenjskem?

»Na naši šoli smo razpisali približno
ioliko užalit mC-?t kot minulo !c-

le programe in smeri pa seje na šoli že 
ustalil, kar pomeni, da tudi problema
tiko, ki iz tega izhaja, poznajo že iz pre
jšnjih let.

Nekako stalne težave so v gradbeni 
usmeritvi in je v skrajšanem programu 
tega izobraževanja (za manj zahtevna 
gradbena dela) pa tudi v srednjem pro
gramu (za zidarje in lesarje) v novih 
prvih letnikih še dovolj prostora. Zase
den pa je oddelek za gradbene tehnike.

»Ža elektro šolo je  še vedno veliko 
takn da smo morali učence

šoli tehniških in zdravstvene usmeritve 
»Boris Kidrič«. Izreden naval je bil tok
rat tudi na kovinarsko usmeritev in je 
oddelek s skrajšanim programom (za 
manj zahtevna kovinarska dela) že 
poln. V srednjem programu triletnega 
izobraževanja pa je bil naval predvsem 
za poklic avtomehanika. T udi tu je  bilo 
moč priti do ustreznega števila učencev 
v oddelku le z izjemnim postopkom. 
Da pa bi se učenci vendarle lahko vpisa
li v kovinarsko usmeritev, je SSTZU 
junija na pobudo sveta šole in medo
bčinskega sveta SZDL za Dolenjsko
dobila dodatni oddelek. »S tem smo do
segli,« poudaija inž. Šterk, »da se je za

'Mnimama

vsakega učenca našlo mesto v srednji 
šoli, to pa ali pri nas ali pa z ustrezno 
preusmeritvijo na drugih šolah. Nekaj 
jih je bilo preusmerjenih celo v Mari-

to,« pravi predsednik KPO inž. Peter 
Šterk. »Spremembne pa kljub temu so 
oziroma bodo. Tako v zdravstveni us
meritvi vpisujemo kar v dva prva odde
lka. Nekaj časa smo razpravljali o tem, 
ali naj vpisujemo po starem, se, pravi v 
en oddelek, češ daje  kadra, ki prihaja z 
naše zdravstvene šole, že dovolj, in bi bi
la dekleta brez ustrezne zaposlitve. Po
tem smo se vendarle odločili za dva, to 
pa predvsem iz razloga, ker je šola me- 
dregijska, in ob ugotovitvi, da nenehno 
sprašujejo po tem kadru tudi od dru
god, iz drugih slovenskih regij. Upošte
vati pa moramo tudi, da se precej deklet 
odloča za nadaljnji študij.«

za prve oddelke spričo večjega števila 
kandidatov, kot jih je moč sprejeti, iz
brati na podlagi njihovih osnovnošol
skih uspehov in selekcijskih izpitov,« 
pojasnjuje predsednik KPO na srednji

L  : 7 V 2 ! 2 ' / '  » v t c p l v nDOl, njvi
program za avtomehanike, ki se bodo 
po končanem šolanju zaposlili pri 
obrtnikih.«

I. ZORAN

Vpis v lesarsko šolo, dislocirani od
delek srednje lesarske šole iz Škofje 
Loke, je prejšnja leta nekoliko upadel, 
Še posebej pa lani, in sicer, kot pravi inž. 
Šterk, predvsem zato, ker se v Novem 
mestu ni bilo moč izšolati za lesarskega 
tehnika. »Na pobudo Novolesa in 1MV 
pa prav zdaj teče akcija, da bi v okviru 
naše šole odprli dislocirani oddelek za 
lesarske tehnike. Upamo, da bomo v 
teh prizadevanjih uspeli in v naslednjem 
šolskem letu vpisovali učence v lesarst
vo na 4. ali 5. stopnji, čeprav se obenem 
zavedamo, da nam vsesplošne omejitve 
in racionalizacija v usmerjenem izo
braževanju pri tem niso naklonjene,« 
meni inž. Šterk.

Na pobudo 1MV so na SŠTZU odpr
li tudi dislocirani oddelek za eno gene
racijo avtoličarjev, in sicer v sodelovan
ju z matično srednjo šolo v Ljubljani. 
Oddelek je že napolnjen. Razpis v osta-

VALVASORJEVA KNJIŽNICA ODPRLA VRATA — Valvasorjeva knjiž
nica in čitalnica, ki seje ob krajevnem prazniku krajevne skupnosti že preselila 
v nove prostore v nekdanjem kapucinskem samostanu, je začela delovati pre
tekli torek. Delavci knjižnice in njeni stalni obiskovalci so tako dobili lepe pros
tore, kjer bo knjižnica zagotovo lahko bolje izpolnjevala svoje poslanstvo. Na 
sliki: delovni prostori knjižničarjev. (Foto: J. Simčič)

Standardi so neizprosni

JANEZ BERNIK NA 
BENEŠKEM BIENALU
LJUBLJANA — V okviru Beneškega 

bienala 88 so prejšnji teden v Jugoslovan
skem paviljonu v Benetkah odprli razsta
vo del slovenskega akademskega kiparja 
in grafika Janeza Bernika. Bernik na tej 
svetovni prireditvi predstavlja, poleg še 
nekaterih drugih ustvarjalcev, sodobno 
jugoslovansko likovno umetnost.

S preselitvijo v večje p ro sto re  Valvasorjeva knjiž
nica izpolnila le enega  od pogojev za pridobitev 

m atičnosti
KRŠKO — Valvasorjeva knjižnica 

je  s preselitvijo v kapucinski samostan 
pridobila 700 kvadratnih metrov pros
torov, kar je v primerjavi s prostori, kjer 
se je stiskala vse do ustanovitve, pravo

jim  je  samo lani izposodila blizu 60.000 
knjig. Namesto 170 novih knjig pred

razkošje. Na policah v dveh etažah je 
33.000 knjig ali osemkrat več kot pred
dvema desetletjema. Število bralcev je 
naraslo na več kot 3000, knjižnica pa

SLIKARSKA DELA OTONA POLAKA PRVIČ V BREŽICAH — Gornji 
posnetek je s četrtkove otvoritve razstave, na katero vabita Posavski muzej in 
Umetnostna galerija Maribor. Slikarja in grafika Otona Polaka iz Maribora je 
maloštevilnemu občinstvu predstavila Meta Gabršek-Prosenc. Razstava bo 
odprta vse poletje in si jo  bodo razen domačinov lahko ogledali številni muzej
ski obiskovalci. Skoda je le, da koncert slavnega Tria Lorenz, s katerim se je 
prireditev začela, ni imel več poslušalcev. (Foto: J. Teppey)

Več kot kiparske 
abstrakcije

V Miklovi hiši razstavlja 
Saba Skaberne iz Ljub

ljane
RIBNICA — Galerija v Miklovi hiši, 

čeprav po nastanku mlada in zato še 
brez večjih lastnih izkušenj, šteje za eno
tisn n : liVfivnih ki svo-

dvajsetimi leti se je zdaj letni nakup us
tavil pri 3000 knjigah.

Že ob otvoritvi knjižnice v kapucin
skem samostanu pred dnevi pa je T orno 
Martelanc iz NUK v Ljubljani, eden od 
slavnostnih govornikov, opozoril, daje  
treba »vsem tem uspehom na rob in v 
trezen razmislek o potrebah krške 
knjižnice pripisati dejstvo, da tudi novi 
prostori zagotavljajo komaj dve tretjini 
potrebnega prostora po standardih za 
matične knjižnice«. Temeljna knjižna 
zaloga obsega komaj več kot eno knjigo 
na prebivalca, medtem ko standard 
zahteva dve knjigi. T udi pri nakupu no
vih knjig Valvasorjeva knjižnica še ne 
dosega uveljavljenega standarda ene 
knjige na pet prebivalcev, temveč 
dokupuje le eno knjigo na devet prebi
valcev. Knjižna zaloga se kljub izredno 
povečani izposoji obrne le 1,8-krat, 
morala pa bi se trikrat. O b tem pa stan
dardi zahtevajo tudi zadostno število 
strokovnega osebja v knjižnici in Valva- 
soijevi knjižnici v tem pogledu manj
kata še najmanj dva knjižničarska 
delavca.

Kot rečeno, manjka Valvasoijevi 
knjižnici še marsikaj, da bi bila lahko 
zadovoljna in še uspešnejša. Manjka
joče pa bo morala dobiti do konca leta 
1990, ko poteče rok, ki ji ga je  dal 
Strokovni svet za knjižničarstvo SRS, 
ko jo  je  imenoval za pogojno matično. 
Na to pa je v Krškem opozoril knjiž
ničarke in ustanovitelje knjižnice tudi 
Tomo Martelanc.

jemu občinstvu ne strežejo samo z razs
tavami iz tako imenovanega železnega 
likovnega repertoarja, ampak so odprta 
tudi za ustvarjalnost še vedno iščočih in 
uveljavljajočih se umetnikov, z njimi pa 
tudi najrazličnejših tokov, smeri in izra
zov. Razumljivo je, da je  med iščočimi 
in uveljajočimi se ustvarjalci veliko 
mladih, kolikor slednji že ne prevladu
jejo, posebno še v smereh, ki so se naj- 
radikalneje oddaljile od tradicionalnega 
in konvencionalnega.

Akademska kiparka Saba Skaberne 
iz Ljubljane, zdajšnja razstavljalka v 
Miklovi hiši, je s šestindvajsetimi leti 
predstavnica najmlajšega kiparskega 
rodu, kije izšel iz ljubljanske Akademi
je za likovno umetnost. Njena profesor
ja sta bila znana kiparja Drago Tršar in 
Slavko Tihec, kar pove marsikaj, 
predvsem pa to, da je  Skabernetova od 
njiju dobila dobro teoretično izhodišče 
za samostojno iskanje. V Ribnici se 
predstavlja z deli, nekakšnimi kipar
skimi »abstrakcijami«, ki jih ni moč 
preprosto opisati, saj ne sodijo v nobe
no od klasičnih zvrsti. Umetnostni kri
tik Franc Zalar pravi, daje mik teh nje
nih plastik v svojskih rešitvah sožitja 
več različnih materialov v galerijskem 
ali kakem drugem okolju. Sleherno od 
teh del vsebuje tudi poseben čustven, 
romantični element, ki ga avtorica do
sega z uporabo barve.

»Pri nekateirh plastičnih zasnovah 
Sabe Skaberne se pojavlja zanimiva 
problematika organizacije, konstruiran
ja  notranjega prostora ali napetosti med 
notranjim prostorom in bogato struktu
rirano zunanjo površino plastičnega ob
jekta,« piše Zalar, »vendar tudi tu, dasi- 
ravno gre za uporabo najbolj pre
prostih, oblikovno izčiščenih kiparskih 
elementov, doživimo svojstveno, čutno 
in čustveno izžarevanje.«

Zanimiva razstava del kiparke, ki se 
uvršča na vidno mesto sodobne sloven
ske kiparske tvornosti, bo odprta do 10. 
julija.

I. Z.

KLAVIRSKI RECITAL
TREBNJE — Klavirski recital je v 

sredo, 15. junija, zvečer v avli stare os
novne šole, preurejeni v dvorano, izve
dla Damjana Zupan, študentka drugega 
letnika Akademije za glasbo v Ljublja
ni, iz razreda prof. Tanje Zrimšek. Mla
da pianistka je v program uvrstila Ba
chova, Beethovnova, Chopinova in 
Lipovškova dela.

V BREŽICAH SLIKE 
OTONA POLAKA

BREŽICE — V galeriji Posavskega 
muzeja v Brežicah bodo drevi, v četrtek, 
30. junija, ob 19. uri odprli razstavo slik 
akademskega slikarja Otona Polaka iz 
Maribora. Na otvoritvi razstave, ki bo na 
ogled do 31. julija, bo kulturni spored iz
vedel znani slovenski instrumentalni an
sambel Trio Lorenz.

KRIŽATIJO
OBNAVLJAJO

I. Z.

NOVO MESTO — V križatiji že več 
mesecev poteka prenova podstrešja, s 
katero bo Dolenjski muzej pridobil prepo
trebne depoje, hkrati pa tudi razstavne 
prostore. Pri obnovi denarno sodeluje re
publiška kulturna skupnost, kije že naka
zala 30 milijonov dinarjev.

LIKOVNA DELAVNICA 
V METROPOLU

NOVO MESTO — V soboto, 2. 
julija, je v novomeškem hotelu Me
tropol pričela delati likovna delav
nica, ki jo  vodi mentor, akademski 
slikar Andrej Trobentar iz Kočevja. 
Delavnice se udeležuje devet likov
nikov iz vse Slovenije, ki se ukvarja
jo z reševanjem slične likovne pro
blematike, ki gledajo na likovnost 
širše in zrelo in so sposobni pridobl
jeno znanje in spoznanja prenašati v 
svoje okolje. Namen delavnice je 
spoznavati proces dela in učenja, 
skuša pa doseči čim večjo osvobo
jenost posameznika in s tem njego
vo samostojnost pri presojanju li
kovne fakture. Delavnica bo v 
Novem mestu delovala deset dni.

Zanimiv kostelski kulturni večer
Po 150 letih sp e t v dom ači narodni noši — Praznik Kostela

FARA — 25. junija je bil v Fari Kostelski kulturni večer. Začel seje z nasto
pom domačega moškega pevskega zbora, nato so odprli razstavo Kostelska 
narodna noša, predstavile pa so se tudi skupine domačega kulturnega športne
ga društva (folklora, tamburaši, pevci). Nastopajoči so bili oblečeni v kostelske 
narodne noše.

knjigo Jožeta Žagaija-Jagrovega »Ko
stel in Kostelci«, knjižico Franceta Ca
nkarja »Kostel ob Kolpi« in razgledni-

Predsednik KŠD Kostel Martin Ma
rinč je poudaril, da je tokrat prvič po 
150 letih spet oživela nekdanja kostel
ska narodna noša. Etnologinja dr. Mari
ja  Makarovič pa je v razgovoru ob ot
voritvi razstave povedala, kako je 
zbirala gradivo o kostelski narodni noši, 
ki jo  je zdaj skušala »obuditi« (ponovno 
izdelati) Ljuba Vertovec. Kostelska 
noša bo objavljena v četrti mapi Slo
venske ljudske noše v besedi in podobi.

jarji. Veliko so potovali in se navzeli 
drugih šeg, da jim  domačinke niso bile 
več po volji, če so bile oblečene v na
rodne noše. Tako so hoteli nekdaj Kos
telci čimveč zadev v zvezi s svojo pretek
lostjo pozabiti, današnji Kostelci pa 
skušajo rešiti, kar se še da.

Povedala je še, daje  po njenih ugotovit
vah začela kostelska narodna noša iz
ginjati zato, ker so bili Kostelci krošn-

Na razstavi je bilo poleg noš prikaza
nega več fotografskega gradiva o nošah, 
krajih, ljudeh pa tudi razne zanimivosti 
s Kostelskega in predmeti, ki sojih nek
daj uporabljali ljudje (stare luči, likal

niki kolovrat, košare, srečke, čutarice, 
. - . i v  l a h k o  k l lD i l i

V kulturnem programu so se preds
tavili domačini ob spremljavi tambu
rašev z ljudskimi plesi in pesmimi. Vsi 
nastopajoči so bili oblečeni v kostelske 
narodne noše. Posebnost je bila scena. 
Oder in dvorana sta bila okrašena s 
predmeti, ki sojih Kostelci nekdaj upo
rabljali pri delu, pa tudi s pridelki.

Pozornost je pritegovala tudi velika 
slika, ki je prekrivala vso zadnjo steno 
odra, naslikal pa jo  je domači akadem
ski slikar Andrej Trobentar. Ta slika je 
prikazovala Faro. Druga, nekoliko 
manjša Trobentarjeva slika »S čolnom 
preko Kolpe« je bila v dvorani.

J. PRIMC
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KAJ SE ČUDITE? SEVEDA KIMAM Z GLAVO, 
SAJ ŽE NEKAJ DESETLETIJ BIVAM V JUGO
SLAVIJI.

DOLENJSKI LIST PRED 20 leti

Plavati proti toku! |
To je borba za napredek — Neupravičeno bogaten- j§
je se  je razširilo — Ultimat delavcev kočevskega =

____________ rudnika___________________
»ZD I SE M I Izredno važno opozoriti na to, da v družbenih gibanjih | |  

m nogokrat nastajajo situacije, v katerih m ora tisti; ki se resnično želi boriti =  
za napredek, plavati proti toku. V tem  je  ravno veličina progresa, v tem je  g  
prispevek ustvarjalne osebnosti k splošnem u napredku. M enim, da so to g  
izhodišča, ki jih  je  treba gojiti v vseh generacijah, ki prihajajo, se zamenjuje- g  
jo  in bore za napredek,« je  dejal Stane Kavčič na kongresu ZM S v Velenju, g  

N E U PR A V IČ E N O  B O G A T E N JE  ni pognalo sam o m ed zasebnimi g  
obrtniki. Take, ki so se usedli v nezasluženo bogatenje kot vrabci v proso, g  
najdem o tudi v delovnih organizacijah. So ljudje, ki opravljajo v svojem m  
rednem  delovnem  času po več služb. K ako jih  opravljajo pa je  seveda drugo g  
vprašanje. Prav tako  niso redki prim eri, ko  se ta.ali oni vodilni človek v jg  
podjetju, celo direktor, ukvarja poleg službe še z obrtjo, čeprav m orda prik- g  
rito pod firm o žene ali kakega drugega sorodnika. A lije  kaj čudnega če tak =  
človek bolj skrbi za svojo donosno obrt ko t pa za podjetje, ki m u je  m olzna g  
krava? =

V PO SA V JU  B O D O  imeli v polletju precej izgube. Kolektiv Posavje 
kljub tem u gleda v prihodnost precej optimistično. Upa, da se bo  izgub iz
nebil do  konca leta.

K O LEK TIV  K O Č EV SK E G A  rudnika je  poslal republiški skupščini 
brzojavko s protestnega zborovanja, v kateri zahteva, da se stvari okrog 
kočevske proge urede v treh dneh, sicer bodo  stavkali. Izvršni svet občine je  
hotel dobiti od  skupščine podporo  za to, da  se odločno upre takim  in po
dobnim  pritiskom  v prihodnje, ker pod pritiski ni m ogoče delati. Gre pa za 
veliko globlje stvari, saj se postavi vprašanje, ali so taki ultim ati skladni z 
našim sam oupravnim  sistemom.

VIN SKI BR A TC I im ajo koncert skorajda vsako noč po novomeških 
ulicah, posebno na G lavnem  trgu. Prebivalce hrupno petje in razgrajanje 
zelo m oti in menijo, da bi m orali kalilce nočnega m iru kaznovati ozirom a 
jih  do iztreznitve pripreti.

(Iz D O L E N JSK E G A  LISTA 
11. julija 1968)

«P0  s v w u Dobra dela za dobro zdravje
Raziskovalci odkrivajo, da altruizem  dobrodejno deluje na posam eznikovo 

zdravstveno in duševno počutje  — Razpoloženja in m ožganske snovi

M L A D I N IZ O Z E M S K I ŠT U 
D E N T JE  in študentke so pretekli 
mesec demonstrirali goli pred vladno 
palačo, ker je  vlada sklenila zmanjšati 
sredstva za šolstvo. T ako je  nekaj ti
soč dem onstrantov hotelo nazorno 
pokazati, da jih  država guli do kože. 
Če bodo nekega dne naši delavci šli 
goli na ulico, bo to le dokaz, da nim a
jo  več kaj obleči.

D E L A V C I N A  K O K O Š JI farmi 
pri francoskem  mestu M orbihan pa 
so demonstrirali in stavkali iz dru
gačnih razlogov, ki bi jim  le stežka 
odrekali važen življenjski pomen. 
U prava jim  je  do  m inute natanko do
ločila, kdaj smejo lulat in kakat. Vse
t n  n a i  Ki r m r a v i l j  \r r\/~*l l i r a  ir* o.t-
■V L i V p u i  u i t ,  in  vai u u

istem času. M odro vodstvo se je  na
zadnje le premislilo in zdaj lahko de
lavstvo na farmi spušča hlače po ur
niku, ki ga določa narava, ne pa 
zaorganizirana uprava. Le kje so se 
navzeli misli, d a je  treba prav vse ure
diti z natančnim i predpisi?

S V O J E V R S T N O  D E M O N 
S T R A C IJO  si je  pred kratkim  
privoščil nek nemiren kit, ki si je  
konec jun ija  ogledal New York. 
Čem u je  s širjav oceana zaplaval v 
Hudson, preliv v mestu nebotičnikov, 
najbrž ne bom o zvedeli. Priplaval je  
do 42. avenije, nato pa se je  obrnil in 
odplaval nazaj, od  koder je  prišel. 
M orda so imeli kiti napovedan kak 
protestni shod, pa je  le eden zbral do
volj korajže. Ali pa je  prišel podpisat 
kakšno peticijo. Res, le kdo bi vedel.

D O  D E M O N S T R A C IJ pa lahko 
pride tudi v svetih prostorih, kjer si
cer, takih sodobnih navad niso vajeni. 
A če bo  gospa R ina Catselli, preds
tavnica ene od strank v ciprskem par
lamentu, še naprej krcala menihe 
slavnega sam ostana Stavrovuni, ker 
ne dovoljujejo ženskih obiskov v vseh 
dnevih, ko je  sam ostan odprt za turis
te, bodo m enihi najbrž demonstrirali. 
Zenske imajo namreč dovoljen vstop 
ob nedeljah, moški pa trikrat na te
den. M enihi pravijo, d a je  še tisti dan 
preveč, saj se turistke neom ikano ve
dejo, prihajajo v sam ostan oblečene 
kot za plažo, kar m oti ubrano za
m aknjenost prebivalcev samostana. 
Enakopravnost naj se gredo drugje.

D O  P R O T E S T O V  P R IH A JA  
tudi med uslužbenci uprave brazilske 
družbe Rhodia, predvsem m ed tistimi 
z okroglimi trebuščki in zalitimi lici 
ter podbradki. V vodstvenih krogih 
so resno 'vzeli priporočila zdravnikov, 
naj bi debelejši ljudje m alo shujšali za 
boljše zdravstveno počutje, in zauka
zali, da m orajo vsi bolj okrogli usluž
benci shujšati, če želijo še naprej dela
ti v ustanovi. Kljub m omljanju in 
tihim protestom  za vogali in v malih 
skupinicah je  večina uslužbencev že 
izgubila nekaj kilogramov. K ako kru
to, a učinkovito.

Bistveni problemi vsega živega 
so  istovetni. Biti. Biti. Biti. Vse osta
le opredelitve in vsi ostali človekovi 
angažmaji so  le posledica smrti, 
niča, ki nas opredeljujejo do te m e
re, da ga hočem o premagati.

M . RO ŽANC  
Biti, čeprav neznaten, sestavni 

del zgodovinskega dejanja, je daja
lo vsakem u nepom em bnem u po
samezniku tako velik občutek sm is
la življenja, d a je  dobila sm isel celo  
smrt.

A. GERLOVIČ  
Človekov duh je  že sam  od sebe  

nagnjen k temu, da ne sam o pojasn
juje, tem več tudi krni in zožuje  
stvarnost, ki je pred njim.

P. C H AR DIN

Kaj so pred 80 leti pisale Dolenjske Novice.

Redno telesno vadite, prehranjuje
te se prim erno in storite kaj dobrega 
drugemu. Takšen nasvet bodo prav 
km alu dajali zdravniki kot napotek 
za zdravo in zadovoljno življenje. T e
lesna aktivnost in zdrava prehrana 
nista nobena novost, saj so številne 
študije pokazale, da im ata zares zelo 
pom em bno vlogo v ohranjevanju 
zdravja in dobrega počutja. Nekaj 
novega pa je  tretja sestavina —  al
truizem ozirom a nesebičnost do bliž
njega, kot bi lahko opisali ta pojem v 
slovenščini. Kaj ima ta opraviti z 
zdravjem in dobrim  duševnim po
čutjem?

Ima! Strokovnjaki vsaj zatrjujejo 
tako. Epidemiolog Jam es House je  s 
svojimi sodelavci na michiganski 
univerzi opravil študijo, v katero ie 
zajei preko 2 .700 ljudi, da bi ugotovil 
vpliv medčloveških odnosov na sm rt
nost.

Ugotovili so, da dobri medsebojni 
odnosi odločilno podaljšujejo živl
jenjsko dobo posameznika, kar velja 
še posebej za moške. Sm rtnost za do
ločeno obdobje je  bila dvainpolkrat 
večja pri ljudeh, ki niso imeli tesnih 
družabnih stikov z bližnjimi, kot pri 
ljudeh s pristnimi in dobrim i odnosi z 
drugimi.

D o  podobnih ugotovitev so prišli 
še drugi raziskovalci. Epidemiologa 
Lisa Berkman z yalske univerze in 
Leonard Syme s kalifornijske univer
ze sta v svojo študijo zajela 7000 pre
bivalcev enega od kalifornijskih ob
močij. Za obdobje devetih let sta za
beležila dvakrat večjo sm rtnost pri 
tistih posameznikih, ki žive samsko 
življenje, nimajo prijateljev in le malo 
znancev in niso vključeni v nobena 
društva ali združenja. Ugotovitev je  
veljavna za vse, ne glede na njihovo 
raso, družbeni položaj, telesno aktiv
nost ali druge podobne činitelje.

Po vseh eteh in podobnih analizah, 
ki so opozorile na vpliv posamez
nikovega družbenega angažiranja na 
njegovo zdravje in počutje, so se razi
skovalci lotili vprašanja, zakaj sploh 
ima družbeni angažma tak vpliv.

Pokojni pionir sodobnih raziskav 
stresa Hans Seyle je  o altruizmu dejal, 
da pom oč sočloveku in simpatija z 
bližnjimi dajejo posamezniku obču
tek, da  so jim  ljudje hvaležni, kar jih  
navdaja z notranjo toplino in čvrsti- 
no, kar vse skupaj deluje presenetlji
vo protistresno.

Seylove ugotovitve so bile pravil
ne. D anašnji raziskovlci nam reč od
krivajo, da  nekatera čustva sprožajo v 
zapleteni kemiji telesa procese in 
snovi, ki so pom em bne v samozaščit
nem sistemu organizma. Tako hva
ležnost in zadovoljstvo ob storjenih 
dobrih delih sprožajo izločanje mož
ganskih snovi, kot so endorfini, na
ravna pomirjevala. Delovanje mož
ganov pa je  sploh tesno povezano z 
delovanjem imunskega sistema. Po
sebne živčevne poti povezujejo mož
gane s kostnim  m ozgom in vranico, 
torej z organom a, ki izločata celice, 
katerih osnovna naloga je  boj s tujki 
in bolezenskimi klicami, ki vdrejo v 
telo. Po teh poteh se prenašajo neka
tere možganske snovi, ki lahko zavi
ralno ali spodbujevalno delujejo na 
izločanje obram bnih celic. D okazano 
je, da  so bele krvničke, znane borke 
proti infekcijam, izjemno občutljive 
za nevropeptide, posebne možganske 
snovi. T a snov pa se izloča pod vpli
vom določenih psihičnih stanj.

Izredno zanim iv poskus v tem  po-

Za 4. julija kresovi na gričih
L etošnja su ša  napravila m nogo škode — Po dolenjski progi vozil hitri vlak s  45 

km na uro — B osna in Hercegovina se  najbrž priključita k Avstriji______

( L e t o š n j a s u š a ) j e  napravila  že m nogo škode ne 
le pri krm i, am pak tudi pri drugih sadežih. Najbolj pri
zadeta je  seveda krm a. Sena se je  spravilo za dobro  tret
jino  manj kot lani, po  tanjčinah, suhih legah in košeni- 
cah pa še manj. Vsled neprestane suše pa tudi otave ne 
bo, tako da bo  velika stiska za krm o. D a  bo vsled tega 
naša živinoreja in s tem  vse naše gospodarstvo m očno 
trpelo, je  jasno. Živina bo  padla v ceni, dočim  bo  krm a 
draga.

( P o i z k u s n i )  vlak za hitrejšo vožnjo 45 km  na uro 
vozil je  dne 23. junija  po dolenjski železnici. Zadnji čas 
pač je, da  se enkrat nekaj ukrene v tej zadevi in upelje 
mesto dosedanje polževe vožnje hitrejšo vožnjo, s katero 
bo  večini našega prebivalstva v vsakem oziru m nogo 
pom agano.

( S l o v e n c i ) ,  prižgite m nogoštevilne kresove na vseh 
gričih in hribih dne 4. ju lija  zvečer v čast slovanskim a 
blagovestnikom a sv. Cirilu in Metodu!

gledu so opravili na harvardski uni
verzi. Psiholog D avid M cClelland je 
prostovoljcem vrtel filme, ki so 
prikazovali M ater Terezo, sodobno 
utelešenje altruizm a, m ed njenimi 
obiski revežev in bolnikov v Kalkuti. 
Prostovoljcem so jem ali vzorce silne 
in jih  analizirali. Izkazalo se je , da se 
je  po prikazovanju filmov v slini po
večala količina im unoglobulina A. 
Razpoloženje prostovoljcev je  vpliva
lo na izločanje snovi, ki igra po
m em bno vlogo pri obram bi dihal 
pred infekcijami.

Zbranih je  torej že veliko dokazov 
o povezavah m ed razpoloženjem  in 
procesi v organizmu. Zdravniki so še 
posebno pozorni do  vpliva razpo
loženja na srčna obolenja. V praksi so 
odkrili Ha se i  npootl-mitv. » H k ™ -

__ „ ..Vhu*i • 111111 VZUllUOUlll

večan rizik. V prvi vrsti je  odločilno 
»jezno srce«, se pravi agresivna tek
movalnost in nesočutnost do drugih.

Spielbergove analize so potrdile 
tudi druge raziskave, ki so ugotavlja
le, d a je  rizik srčnih obolenj zares naj
večji pri tistih osebnostih tipa A, v 
katerih prevladujejo sovražni odnosi 
do  drugih. D r. R edford W illiam s 
ugotavlja preprosto, a  presenetljivo 
vzporednico: bolj ko je  sovražno raz
položen, bolj so zam ašene njegove 
žile. Jam es Lynch pa je  odkril vzpo
rednico med visokim pritiskom  in 
osebnostno črto značaja, k ije  značil
na za nekatere posameznike, da nam 
reč niso pripravljeni poslušati drugih, 
se vživeti vanje, m arveč imajo takoj 
pripravljen švoj napaoami odgovor.

posam eznika zvišuje do bližnjih tve
ganost srčnih bolezni. V teh raziska
vah je  še najdlje prišel psiholog C har
les Spielberger, ki je  ponovno pre
veril teorijo o  tako im enovanih A in 
B tipih ljudi. Prvi so stalno v napetos
tih, naglici, v njih prevladuje tekm o
valni duh, ki izključuje altruističen 
odnos do  bližnjih, drugi pa so m irne
jši, m anj obsedeni z željami po uspe
hih za vsako ceno in so čustvenejši ter 
odprtejši do drugih ljudi. Za ljudi tipa 
A je  značilno veliko povečanje tve
ganosti srčnih obolenj.

Ko je  Spielberger analiziral vse 
zbrane podatke, ki so omogočili 
strokovnjakom  izdelati teorijo o obeh 
tipih, je  prišel do zaključka, da niso 
vsi činitelji enako odgovorni za po-

N ekateri zdravniki vsa ta spoznan
ja  že prenašajo v prakso. Srčnim bol
nikom  svetujejo več družabnosti, več 
odprtega srca in duha do bližnjih, sve
tujejo jim , naj delajo dobra dela. Dr. 
D ean O rnish s kalifornijske univerze 
je  celo spodbujal posam ezne bolnike, 
ki so se sovražno gledali, da so pričeli 
drug drugem u pomagati. In pre
pričanje, da so ta dejanja pripomogla 
k  hitrejšemu prebolevanju.

Naj bo, kakor koli že. Več dobre 
volje med ljudmi, več razum evanja za 
drugega in več strpnosti gotovo ne 
m ore biti slabo ne za posam eznika in 
ne za družbo v celoti. D anes pa ne bo
lehajo le posamezniki, marsikje so 
bolne kar celotne družbe.

M iM

Možno le na papirju
U m etnost Nizozem ca M. C. Escherja še  vedno zbuja 
pozo rnost — Slike so  prepričljive, trik pa je poznan le 

matem atikom  topologom

Tudi m atem atika in um etnost im a
ta lahko veliko skupnega. T o je  v svo
jih  delih dokazal nizozemski slikar 
M auritz Cornelis Escher 
(1898— 1972). Veliko njegovih del 
vsebuje prvine topologije, posebne 
m atem atične discipline, ki jih  je  upo
rabil tako spretno, da nepripravljene
ga opazovalca z lahkoto zavede. Zlas
ti sta po tem znani njegovi klasični 
deli Slap in Stopnišča. V prvem se

r

(B o s n a) in Hercegovina, kjer se je  zadnji čas med 
tam ošnjimi dom ačini utihotapilo nekako revolucijsko 
gibanje, in kjer je  im enom a še vedno vladar turški sultan, 
akoravno nima nobene oblasti, am pak je  vsa uprava v 
avstrijskih rokah, kakor razna znam enja kažejo, združita 
se z Avstrijo.

( T o č a )  kakor grah velika, katera se je  dne 13. junija  
m ed ploho usula ob  polu 5. uri popoldan v Ajdovcu pri 
Žužem berku ter padala kakih deset m inut nepretrgoma, 
napravila je  v daljavo 1 km  in v širjavo kacih 400 m pri
zadetim  posestnikom občutno škodo. Zlasti so vsled 
toče zdrta vsa pota, njive in vinogradi. T udi v d revesaje 
treščilo ter ju  raztrgalo.

( T a t o v i )  pokradli so v noči od 23. na 24. junija  med 
12 in 1. uro ponoči v trafiki gospe Ide Guzelj v Novem  
m estu nad 15 kron drobiža in nekaj finejše vrste tobaka, 
cigaret in nekaj škatelj napravljenih cigaretnih papirjev.

(Iz D O L E N JSK IH  N O V IC  
1. junija 1908)

Govorica starih templjev
Nemški arheolog Gockel je odkril ključ za branje 

zapisov s ta re  m ajevske civilizacije

To, česar dolga desetletja ni 
uspelo številnim raziskovalcem 
različnih poklicev in državljanske 
pripadnosti, se je  posrečilo za- 
hodnonemškem u arheologu W ol- 
fangu Gocklu —  razvozljal je  
skrivnostno pisavo starodavnega 
indijanskega ljudstva Majev. Po 
poskusih sovjetskega akadem ika 
S. P. Soboljeva, k i je  se je  m ajev
ske pisave lotil s pom očjo raču
nalnika in delno prodrl v skriv
nosti te pisave, ni bilo resnejših 
znanstvenih dosežkov na tem 
področju.

M ajevska civilizacija, ki jo  je  
arheologija odkrila razm erom a 
pozno, spada m ed visoke kulture 
starega veka. O  njenem  pom enu 
govori že ta podrobnost, da zgo
dovinarji pravijo M ajem  kar Grki 
stare Am erike. Razcvet je  majev
ska kultura doživela od  3. do 9. 
stoletja, ko so nastale številne 
m estne državice v pragozdnem 
obm očju Petena, nato pa je  prišlo 
do skrivnostnega zatona. Iz še ne 
poznanih razlogov so se-prebival- 
ci izselili in prepustili mesta, da jih  
je  prerasel pragozd. D okončen 
zaton pa je  civilizacija doživela s 
špansko konkvisto.

Stari Maji so razvili bogato 
znanje. O bvladovali so neverjet
no široko astronom sko in m ate
m atično znanje, verjetno najbolj 
popolno v tistem času. M ed dru
gim so izdelali izjemno natančen 
astronom ski koledar, ki na vsem 
svetu dolgo ni imel para. In kot 
posebna zanimivost: ob  številnih 
odkritjih osnovnih tehnik in 
znanj ni M ajem  nikoli uspelo raz
viti uporabo osnovnega tehnič
nega izuma —  kolesa.

Znanstveniki so iz ohranjenih 
m ajevskih zapisov doslej razbrali 
predsem števila in nekaj imen. 
Goeckel pa  se je  uganke lotil d ru 
gače kot raziskovalci pred njim. 
Ko je  študiral zapise s 1300 let 
starih tem pljev iz Palenqueja na 
jugu  M ehike, se je  domislil d ru
gačnega ključa. Zapise je  razstavil 
na morfem e, jezikovne opeke, iz 
katerih so Maji, podobno kot še 
danes Kitajci, gradili in zapisovali 
besede. In stari zapisi so sprego
vorili.

Iz njih je  m ogoče razbrati pre
cej drugačno sliko o  življenju sta
rih Majev, o  njihovih navadah in 
krutih obredih.

M iM

poigra tako, da m linsko kolo na sliki 
poganja slap vode, ki je  za naivnega 
opazovalca neskončen, saj ista voda 
iz slapa po spretno izpeljanih koritih 
priteče nazaj nad m linsko kolo; v 
drugem  pa se v neskončnem  stop- 
niščnem sistemu sprehajajo gor in dol 
pravljične figure, dolgotrajno opazo
vanje teh stopnic pa gledalca zmede 
tako, da  na koncu ne ve več, katere 
stopnice vodijo navzdol in katere 
navzgor, in ne, kje se začenjajo in kje 
končajo.

O snovni lik, ki ga je  v om enjenih 
delih uporabljal Escher za zavajanje 
gledalčeve perspektive je  topološki 
lik tribar. Tega je  slikarju leta 1958 
poslal angleški m atem atik Roger 
Penrose. T o je  najbolj enostavna ne
m ogoča figura. V bistvu je  to trikot
nik, narisan v tridimenzionalni obliki, 
čim  pa bi ga hoteli prestaviti v resnič
nost, je  nemogoč.

Najbolj pa so nizozemskega slikar
ja  Escherja prevzele slike, ki so jih  že 
v petnajstem stoletju v španski Alham- 
bri risali M avri. Uporabljali so stare 
arabske vzorce in jih  tako spretno ses
tavljali, da so postali tako rekoč ne
skončni. Escher je  študiral ta dela zelo 
natančno, potem  pa se je  sam lotil 

ustvarjanja. Izkoristil je  tudi dognan
ja  znanstvenikov, ki so dokazali, da se 
simetrični vzorci, se pravi takšni, ki se 
popolnom a skladajo drug z drugim, 
lahko v principu sestavljajo le na se
dem najst različnih načinov. T ako so 
nastala dela, katerih osnovne figure 
so ribe ali ptice, združene v krog ali 
kvadrat. O snovni vzorec, ki se začne 
sredi kroga ali kvadrata, se nadaljuje 
in ponavlja, postopom a pom anjšan, 
proti robu ali v neskončnost, saj se da 
že na m ajhno površino spraviti ne
skončno število figur. N eznansko šte
vilo m ožnosti v Escherjevih likih je 
presenetilo celo m atem atike, ki so 
pričeli intenzivno preučevati njegovo 
um etnost. Pred nekaj leti so v R im u 
pripravili celo m atem atični kongres 
prav na to temo.

T. J.
(Vir: 111. Vettenskap)



Ne ozirajo se znanstveniki z ve
likim zanim anjem  sam o v zvezdnato 
nebo nad seboj in skušajo prodreti v 
neizmerljive globine vesolja, prav 
tako zanimiv in skrivnosten j e  po
gled, da tako rečemo, v tla. Čeprav 
nam je  središče Zemlje neprim erno 
bližje kot Luna, planeti in zvezde, pa 
je  o njem znanost vedela zelo malo, 
vsekakor manj ko tvo nam najbližjih 
nebesnih sosedah. Še vse do nedav
nega je  bila velika skrivnost, kaj se 
skriva pod tisoči kilom etri Zemljine
ga površja, zdaj pa se skrivnosti 
izgubljajo.

V zadnjih dveh letih so raziskoval
ci po zaslugi tehnološke revolucije v 
raziskovalnih metodah opazovanja in 
m erjenja dogajanj v globini našega 
planeta lahko izrisali novo podobo 
notranjosti Zemlje v presenetljivih 
podrobnostih. »Prvikrat v zgodovini 
dejansko lahko vidimo notranjost,« 
pravi geofizik Adam  Dzievvonski s 
Harvardske univerze.

In kar vidijo, je  zares presenetljivo. 
V notranjosti Zemlje ni brezoblične 
mase stopljenih kamenin in kovin, 
temveč je  tudi notranjost oblikovana 
podobno, kot je  njen plašč; ima kon
figuracije, ki bi jih  lahko primerjali z
visokimi planinami, dolinam i, ravni
cami, kopnim  in oceani. Celo o pa
davinah bi lahko govorili, o  dežju 
kovinskih delcev, ki lete proti skoiji. 
Vse to pa se dogaja v peklenskem 
okolju, v vročini, ki dosega skoraj 
tem peraturo površine Sonca.

Spoznavanje tega, kar se dogaja v 
notranjosti Zemlje, vodi znanstve
nike do popolnejšega razumevanja 
številnih pojavov na njenem površju, 
od ognjeniških izbruhov do potresov.

Sredica odloča o tem, kaj se dogaja s 
skorjo. Se pravi, da razum evanje de
lovanja sil, ki se porajajo v srcu ze
meljske krogle, pom aga razumeti sile, 
ki se odražajo na njenem površju.

Novo obdobje spoznanj se je  zače
lo leta 1981, ko so raziskovalci potr
dili teorijo o »prekrivajočih se tonih«. 
Gre za razumevanje procesov v ob
našanju zemeljske skorje v skladu z 
dogajanji v njeni sredici. Raziskoval
ci so začeli dojem ati potrese, vulkan
ske izbruhe, dviganje in pogrezanje 
kontinentalnih plošč kot posledico 
dogajanj v sredici Zemlje. »To je  
odprlo val pozornosti do Zemljine 
notranjosti,« pravi John  W oodhouse, 
znanstveni kolega Dzievvonskega.

Vse pa je  bilo odvisno od tega, 
kako raziskovalci razumejo delovan
je  skorje. Če jih  razum ejo napačno, je  
to podobno gledanju skozi popaču- 
joče steklo. In prav v začetku osem 
desetih let je  prišlo do popravkov 
»opazujočega stekla«, D o leta 1984 
so harvardski raziskovalci že izdelali 
natančen zemljevid zemeljske skorje, 
ki so ga dobili na osnovi številnih me
ritev ob potresih in vulkanskih iz
bruhih. Oboroženi s kolikor toliko 
natančnimi podatki o zemeljski skor
ji, so se lahko lotili resnejših raziskav 
zemeljskega jedra. Pri tem so jim  
pom agali super računalniki, ki so 
premlevali podatke, zbrane na več 
kot 3000 seizmoloških postajah, med 
njimi tudi podatkov iz naše dom ovi
ne. »Mislim, da  sm o le dobili nekak
šen zemljevid notranjosti,« trdi R o
bert Clayton, geofizik Kalifornijske
ga tehnološkega inštituta.

S pom očjo teh meritev so prišli do 
izjemno zanimivih teoretičnih speku-

svet u številkah

NAGRADA V 
NOVO MESTO

Žreb je  izmed reševalcev naše 
predzadnje križanke izbral D A V ID A  
K U K C A  iz Novega mesta in mu za 
nagrado dodelil knjigo slovenskega 
pisatelja in popotnika Boruta Koruna 
Reke, soteske, brzice, ki jo  je  izdala 
Prešernova družba. V nji K orun po
pisuje svoje podvige na divjih rekah 
Evrope, ki jih  je  prekajakajil sam ali s 
prijatelji. V dogodivščine pa vpleta 
zanimiva in aktualna razmišljanja. 
Nagrajencu želimo prijetno branje!

Rešite današnjo križanko in pošlji
te rešitev najkasneje do  18. ju lija  na 
naslov: Uredništvo Dolenjskega lista, 
G erm ova 3, 68000 Novo mesto, s 
pripisom K RIŽAN KA 26.

REŠITEV KRIŽANKE 
ŠT. 23

Pravilna rešitev predzadnje križa
nke je, brana v vodoravnih vrsticah, 
takšna: SO BIN, SKI, T R A T A , LOB, 
R A JA , SANI, t r ,  ALAN, JS , V 
N O G O M ET U , M O ŠA ATENE, 
PO D E S T , O R JA K I, A V A N TI, 
O N E, CF, M IM I, RO LA , CIF, 
PR ID , KRI, SA JE , AA RE, AKT, 
ORAL.

HT3SL3
Ljubezen je nekaj, kar umre. In 

ko umre, se spremeni v trohnobo in 
postane lahko plodna prst za novo  
ljubezen. M rtva ljubezen živi po
tem svoje skrivno življenje v živi in 
tako se dogaja, daje  ljubezen prav
zaprav nesmrtna.

P . LAGERKVIST

NAGRADNA KRIŽANKA
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Za možem še žena
Zakaj pogosto  zbolijo tu- 
di žene srčnih bolnikov

Dr. R obert M ayo z Oxfordske 
univerze je  odkril presenetljiv stran
ski učinek srčne kapi. Ugotovil je, da 
v zakonski skupnosti, kjer mož pre
boleva srčno kap, pogosto pride do 
tega, da oboli še žena. Kakšno leto po 
moževi kapi se presenetljivo veliko 
žena pritožuje zaradi nespečnosti, 
pom anjkanja teka, oslabele sposob
nosti koncentracije, zaradi občasnih 
potrtosti in razdražljivosti ter pogoste 
telesne izčrpanosti. Skratka, čutijo 
posledice stresa, ki je  lahko zdravju 
hodo škodljivo.

R azum ljivo je, da takšen dogodek, 
kot je  srčna kap, ne m ore miniti brez 
posledic v zakonskem življenju, ven
dar so zdravstvene težave žena nepo
trebne. Zanje je  namreč kriv mož 
sam. T ako vsaj meni dr. Mayo.

M ož se po kapi spremeni v pravega 
pašo. V preveiičanem strahu pred 
drugim  napadom  se bolj varuje, kot 
bi bilo potrebno in koristno. Ne loti se 
nobenih opravil več, poseda v naslan
jaču  in zahteva stalno pozornost zase. 
S tem ne samo škoduje sam em u sebi, 
m arveč preobremenjuje svojo ženo, 
kar jo  pripelje v stresna stanja in 
om enjene težave. Zm erno delo v vrtu 
in razum no gibanje so brez nevarnos
ti za poškodovano srce, saj m u je  lah
na aktivnost potrebna, razlaga britan
ski strokovnjak.

Ah, vse je tako nerazumljivo in 
pravzaprav žalostno, čeprav je  tudi 
lepo. Človek pravzaprav nič ne ve. 
Živi in teka po zemlji naokrog...

H. H ESSE

OB REKI
Pomlad Sonce pošilja tople poz

drave izza oblakov. Hodim po potki 
ob reki in se prepuščam sončnim 
žarkom. Trgam zvončke in jih  urejam 
v šopek. R eka se vsa umazana in 
gnusna vali mimo. A  kako  lepa je  bila 
nekoč! Ženske so prale perilo v nji, po
leti so se lahko osvežili v njenih hlad
nih valovih, bilaje polna rib. Ljudje so 
bili ponosni, da živijo ob lepi in bogati 
reki Zdaj pa  me je  ob pogledu nanjo 
sram.

Iz zamišljenosti me predrami pljusk 
vode in čuden glas, k i reče: »Le 
kakšen pomen ima moje življenje?«

Zgrabi me strah, a vseeno pogle
dam, od kod prihaja glas. Zagledam 
ribo tik ob bregu. Kar ne morem ver

jeti, da me je  ogovorila. Uščipnem se. 
Riba pa še naprej lebdi ob bregu in 
upira vame velike oči.

S  težavo spravim iz sebe: »Zdravo. 
K ako je?«

»Slabo, slabo. K ako naj živim brez 
svojih dragih? Včeraj je  izdihnila še 
zadnja moja sestra. Zdaj nimam 
nikogar več Kmalu bom škt še ja z  za 
vsemi svojimi prijatelji in znanci Še  

jesti nimam več kaj,« j e  potarnala 
riba.

Skušala sem ribo potolažiti »Saj ni 
tako hudo, ribica. Ljudje bodo zgradili 
očiščevalne naprave in voda bo spet

Planine in morje pod Zemljo

KOS BELEGA KRUHA
Mesto je stiskala bodeča živa in pestilo hudo pomanjkanje. Pred trgovi

nami so se vijugale dolge vrste čakajočih. Vse je bilo na karte in bili smo 
večkrat lačni kot siti. Prava slika vojnih časov. Najbolj so trpeli otroci, po
sebno odraščajoči, in v naši družini smo bili taki kar trije. Ljudje so se znašli 
na vse načine, cvetela je  čma borza in obdelana je bila vsaka krpica zemlje.

Tudi mi, ki smo stanovali na obrobj u Lj ubljane, že skoraj čisto na kmetih, 
smo v bližini imeli v najemu nekaj gredic. Z veliko vnemo smo kopali, sadili 
in se veselili pridelkov. Poleg nas je podoben kos zemlje imela neka gospa 
brez otrok iz mesta. Toda zemlje ni obdelovala sama, ampak je zato nekoga 
najela. Tako je le občasno prihajala gledat, kako kaj posajeno uspeva.

Nekoč je ta soseda videla, da imamo zelo prikladen ročni voziček. Do
menili smo se, da ji bomo v jeseni njene pridelke z njim pripeljali na dom. 
Seveda to ni bilo zastonj. Poleg tega nas je vedno še dobro pogostila, kar je 
bilo v tistih časih največ vredno. Vse to sem preizkusil najprej sam kot najs- 
tarejšji, ko sem prvič peljal tja. Kar nekaj večerov sem potem v postelji pred 
spanjem moral pripovedovati, kai vse sem iedel in oil nri tei dobri eosne. 
katere mož ni bil nič manj kot glavni kuhar v hotelu Union. Vem, da se nam 
je otrokom potem celo sanjalo o tem.

Naslednjič je bila določena za ta donosni prevoz starejša od sester. Na 
domenjeni dan pa je dobila visoko vročino, obležala je v posteji in ni bilo s 
tem nič. Zopet sem bil jaz ta srečnik. Pred odhodom m eje sestra prosila, naj 
ji prinesem vsaj tisti kos kruha, ki ga bom dobil pri malici. Sveto sem ji obl
jubil, da bom storil tako.

Ves zadovoljen sem potem tisto vrečo krompirja in nekaj zelja odpeljal na 
Resljevo cesto. Vso pot tja sem razmišljal, kako bi zadevo speljal, da bi se 
najedel, prinesel sestri tisti kruh in da bi dobra gospa imela o nas lepo 
mnenje.

Odnesel sem obe vreči v stanovanje in gospa m eje spet vprašala, če bi kaj 
pojedel. Toda še predno sem odgovoril, m eje že posadila za mizo. Odrezala 
mi je kruh in čez hip sem imel pred seboj tudi krožnik, do roba napolnjen z

dobrim golažem. Vse se je  torej odvijalo po načrtu. Zajemal sem z žlico, 
gospa m eje zadovoljna opazovala, kako dobro mi tekne, ter me včasih kaj 
povprašala. Kmalu je opazila, da se kruha še nisem dotaknil.

»Zakaj pa ne ješ kruha? Se ti ne zdi dober?«
»O, je, je,« sem kar zapel, »toda odnesel ga bom sestri domov.«
Ganjena nad tako bratovsko ljubeznijo, je rekla: »Kar pojej ga, za domov 

ti bom dala drugega!«
Najraje bi kar zavriskal od veselja.
V krožnik mi je  dala še eno zajemalko in kruh sem pomlatil, kot bi trenil.
Dobil sem nekaj lir za plačilo, čeprav sem se zaradi lepšega nekaj časa 

branil. Gospa je nato iz shrambe prinesla velik "hlebec čisto belega kruha in 
mi od njega odrezala dober kos. Običajno smo se o b o d  v šoli in doma po- 
govaijali le o Šketih kruha, to pa je bila prava zagozda.

Srce mi je igralo od velike sreče, ko sem se po ljubljanskih ulicah vračal 
domov. Z eno roko sem vlekel vozičel, z drugo pa kot svetinjo držal pred 
seboj kruh. V mislih sem bil že doma in videl vesele obraze domačih. Tako 
nisem opazil neke ženske, ki me je  jezno opazovala na pločniku in krenila 
proti meni. Zagledal sem jo  šele, ko se je ustavila tik pred menoj.

»Te ni sram!« je začela kričati. »Drugi ljudje stradajo navadnega kruha, ti 
pa izzivaš s tem belim. Kakšna je to mati, ki lahko danes speče tak kruh!«

Ljudje so se pričeli zbirati in ji pritijevati. Povsod sami jezni obrazi. Od 
presenečenja zaradi stoijene krivice sem obstal kot ukopan in brez besed. 
Hotel sem njej in vsem tem ljudem povedati, da tudi mi doma stradamo 
kruha in da so mi tega belega dali drugi ljudje. Vse bi jim  rad do podrobnosti 
obrazložil. Toda bilo je prepozno. Jezna ženska je  šla že naprej in tudi opa
zovalci so se razhajali.

Počutil sem se kot junak iz kakšne Cankaijeve črtice. Kruh sem spravil 
pod srajco in ves zamorjen nadaljeval pot. Ves čas sem premišljeval samo o 
tem. Zdelo se mi je, da potem tudi doma ni bilo več tistega pravega veselja.

^ _________________________________________ SLAVKO KLANČIČAR
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Sredica Zemlje ni več skrivnost — Sodobna tehnologija je pom agala pri odkri- 
vanju presenetljive podobe notranjosti našega  planeta — Nova odkritja

čista kot nekoč«  In še j i  pripovedu
jem, kako se bo življenje vrnilo v reko, 
čeprav vem, da je  moje govorjenje 
prazno. Riba pa me je  poslušala in 
g le th h  z velikimi očmi

Čez čas sva se z ribo poslovili in se 
dogovorili da se dobiva naslednji dan 
ob isti uri in na istem mestu 

Naslednji dan se vrnem k  reki 
Čakam, čakam, ribe pa  od nikoder. 
K o že mislim oditi zaslišim, kako  
nekaj s  težavo rine k  bregu Bila je  
moja riba Komaj se je  privlekla do 
mene.

»Ribica!« kriknem.
Ona pa j e  ostala nema Velike oči 

so j i  postale še večje. Poginila j e  
Hočem jo  prijeti v roke, a  vse slu

zasta se mi izmuzne in potone na dno.
Nekaj časa še stojim na bregu, nato 

pa odidem. V glavi imam eno samo 
misel »TO  S E  M O RA KONČA TI!« 
A hkrati se zavedam, da sama ne mo
rem nič storiti, da bi morali vsi skupaj 
ohraniti naravo. Človek je  le njen del 
Če jo  bo uničil bo uničil samega sebe 

BISERKA B IZJAK

lacij. Mogoče je  namreč domnevati, 
da v notranjosti Zemlje prihaja do 
»padavin«, podobno kot dež na po
vršju v vroči sredici na nekaterih ob
močjih dežujejo delci kovin proti 
skorji. Padavine so, kar je  zares pre
senetljivo, vezane na »podnebne pa
sove«. V določenih obm očjih sredice 
je  več padavin kot v drugih. C iklus je  
podobno kot na površju vezan na 
»izhlapevanja« elementov, ki tvorijo 
padavine, v tem primeru gre izključ
no za kovine, predvsem železo.

Boljše poznavanje dogajanj v no
tranjosti Zemlje bo pom agalo tudi pri 
razrešitvi velike uganke, ki ji doslej 
znanstveniki nikakor niso prišli na 
kraj. Gre za dejstvo, da  se približno 
po vsakih milijon letih zemeljska 
magnetna pola sprevržeta: severni 
postanejužni, južni pa severni. Doslej 
tega ni bilo m ogoče razložiti z zna
nimi procesi v Zemljini notranjosti, 
odkritje »padavin« pa ponuja možno 
teoretično razlago. Seveda še naprej 
ostaja uganka, ali prihaja do spre
mem be počasi, skozi tisočletja, ali 
trenutno.

Čeprav večina vprašanj še ni dobi
la ustreznega odgovora, pa je  mogoče 
reči, da so se raziskave Zemljine no
tranjosti pomaknile z dolgoletne 
m rtve točke. Z  njimi vred pa se je 
premaknilo še marsikaj, kar na prvi 
pogled nima nobene zveze s temi te
meljnimi raziskavami. Prišlo je  do 
geološke revolucije in kot vsaka revo
lucija bo tudi ta prinesla kup novih 
spoznanj. MiM

(Vir: Time)

Amaterizem je največji vre
lec avtentične kulture m av
tentičnih vrednosti.

M. ILIČ

Koliko nas bo?
Doslej je na svetu  živelo 

50 milijard ljudi
Še nikoli doslej ni človeštvo bilo 

tako številno, kot je  zdaj. Strokovn
jaki francoskega inštituta za dem o
grafske raziskave so izračunali, d a je  v 
vsej zgodovini obstoja človeštva od 
njegovega nastanka do  današnjih dni 
na svetu živelo okrog 80 m ilijard lju
di. Se pravi, da  na današnje prebi
valstvo, ki šteje okrog 5 milijard ljudi, 
odpade šestnajstina celotnega števila.

Kako se bo  demografska krivulja 
gibala naprej, pa si strokovnjaki ne 
upajo napovedovati. Če bo vse člo
veštvo krenilo po poti, kot jo  danda
nes ubira Zvezna republika Nemčija, 
potem bo človeški rod izumrl že 
okrog leta 2400. Če pa se bo rodnost 
ustalila na norm alno stopnjo, to  po
meni povprečno dva otroka na žen
sko, bi človeštvo konec 21. stoletja 
doseglo število okrog 10 do 12 mili
jard  ljudi, nakar bi se rast zaustavila 
in bi več niti ne naraščala niti 
upadala.

Kaj bo, če se bo  nadaljevala rast 
prebivalstva kakor v nekaterih deže
lah tretjega sveta? Planet bo prenasel
jen in, brez izjemnih sprem em b v 
proizvodnji hrane in energije, pred 
silnimi problemi.
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KOLIKO PR ISPE V A M O  —  G otovo so  ta čas posebej zanimive 
tiste številke, ki izrisujejo številčni zemljevid naše širše dom ovine, 
zato je  tokratni graf z naših logov. Zanimivo je namreč pogledati, 
koliko kdo prispeva v skupno dobro ozirom a koliko posam ezni deli 
Jugoslavije ustvarijo. Stolpci grafa kažejo lani (1987) ustvarjen 
družbeni proizvod posam eznih republik ozirom a avtonom nih pok
rajin. Linija s kvadratki le prostorsko primerjalno kaže, kolikšen je  
narodni dohodek, ustvarjen na prebivalca v posam ezni republiki 
ozirom a avtonom ni pokrajini, medtem ko začrtana linija predstavl
ja matematični povpreček. Slovenija je po obeh kazalcih zelo imoč- 
ua, v ustvarjenem narodnem dohodku na prebivalca pa celo  zelo

\^j?-stopa.



OB MOTORČEK — Neznanec je 29. 
junija zvečer izpred kluba G ukradel kolo 
z motorjem Andreja Bana iz Vel. Brusnic. 
Storilec, za katerim poizvedujejo, se je 
okoristil za milijon dinarjev.

KAR 11 — V noči na 30. junij je nekdo 
iz kokošnjaka Antona Zagorca iz Ž,dinje 
vasi ukradel kar 11 kokoši.

KOLESA KRADEJO — S parkirne
ga prostora ob zunanjem bazenu v Dol. 
Toplicah je 29. junija nekdo ukradel kolo, 
last Darka Bobnarja iz Dol. Toplic. Kolo 
je bilo vredno 120.000 din.

NA HLADNO — Zadnjega junija so 
dali na hladno Stanislava Maleševca iz 
Mirne peči. Doma je, bolj kot je običaj, 
razgrajal in razbijal. V doglednem času bo 
Maleševac stopil pred sodnika za pre
krške.

GORELO JE
ZBURE —  V torek, 28. junija, je 

izbruhnil ogenj na gospodarskem 
poslopju Ernesta Horvata s Sel pri 
Zburah. Pogorelo je 1000 kg sena in 
nekaj drv. Ogenj so pogasili člani 
PGD iz Šmarjete, Zbur in Orešja. 
Škode je za milijon dinarjev.

VLOM V AVTO
NOVO MESTO —  Neznanec je  

1. julija vlomil v osebni avto Janeza 
Mateliča iz Domžal, kije vozilo pustil 
ob cesti pri Kuzarjevem Kalu. Nepri
diprav je iz avta vzel daljnogled, usn
jeno torbico in še nekaj malenkosti. 
Lastnik "je na škodi za 2,5 milijona di
narjev. Za storilcem poizvedujejo.

V LEVO IN V SMRT
D R NO VO  —  Prvega julija po

poldne je Nadim Cerrah iz Turčije 
peljal z osebnim avtom iz Ljubljane 
proti Zagrebu. Pri Drnovem je zaradi 
utrujenosti zapeljal v levo, ko je nas
proti s tovornjakom pripeljal Jože 
Koršič iz Nove Gorice. V čelnem 
trčenju je bil Cerrah pri priči mrtev.

PO URE
NO VO  MESTO —  V noči na 1. 

julij je neznanec razbil izložbeno 
okno urarske delavnice Stanislava 
Kosa na Cesti komandanta Staneta v 
Novem mestu. Izginile so 4 ure. Ško
de je za 500.000 din. Za storilcem 
poizvedujejo. ,

UMRL V BOLNIŠNICI
NOVO MESTO —  Za posledi

cami prometne nesreče, ki seje zgodi
la 7. junija pri Štefanu, je v novo
meški bolnišnici 29. junija umrl 
Franc Ilar iz Šentvida pri Stični.

NAGRADA ZA VSE
V maju so se učenci 7. in 8. razredov 

krške občine seznanili z dejavnostjo NE 
Krško in njeninvvplivom na okolje. V ta 
namen so šole izvedle naravoslovni dan, 
na katerem so si učenci ogledali NE 
Krško. Dogajanje je potekalo pod geslom 
Živimo z JE Krško. Znanje o tem so os
novnošolci skupaj s srednješolci in ekipa
mi OO ZSMS preizkusili tudi na kvizu. 
Naša šola je na predtekmovanju zasedla 
drugo mesto, na zaključnem tekmovanju 
na javni prireditvi pa je naša trojka fantov 

i zmagala. Vsej predmetni stopnji je pris
lužila ogled gledališke predstave Daleč od 
dvorca. Za to se ji iskreno zahvaljujemo.

Članice novin. krožka 
OS Jurij Dalmatin 

Krško

vrt in dve njivi, ki jih uporablja, 
čeprav nista bili zapisani njej.«

J. PAVLIN
M

ČAKANJE SE JE IZPLAČALO — M nožice avtomobilov so v sredo in četr
tek, takoj ko je bila objavljena podražitev zavarovalnih premij, k ije stopila v 
veljavo s 1. julijem, oblegale baze za tehnične preglede. Priložnost so lahko 

L-; - -  ""teč" ••‘»"•strariia v enem mesecu, ter seveda tisti, ki so
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imeli avtomobile v neoporečnem stanju. V odja tehnične in turistične bažč AiVlZ 
Otočec Martin Ivanetič je povedal, da so v teh dveh dneh tehnično pregledali 
kar 361 avtomobilov (normalno je po 80 na dan). Tisti, ki so avtomobile pra
vočasno registrirali in plačali zavarovalno premijo, so prihranili od 10 do 20 
milijonov starih dinarjev, odvisno od kategorije avtomobila seveda. (Foto: T. 
Jakše)

Sod 10 let na sodišču
Martin Šiško iz Mirne peči pravi, da ljubi resnico in 
pravico — Tožbe zaradi deske, stiskalnice, kadi itd.

M IRN A PEČ —  Martin Š iško iz Mirne peči 94, upokojeni čuvaj pri 
Varnosti, je  svojevrsten ljubitelj resnice in pravice. Skoraj ne mine teden, 
da ne bi odšel v m estu k advokatu ali na sod išče. Potem  ko mu je  pred 
devetimi leti umrla mama, je  vložil že 6  tožb na sodišču in vse je  rešil v svojo  
korist. Če pogledam o v njegove sodne spise, je  tožbo vložil za trimetrsko 
desko, za prešo, kopalno kad, 20 vreč cementa in sod.

Slednja tožba mu je povzročila 
največ sivih las.

Vse skupaj se je  pričelo, ko je bila 
na sodišču zapuščinska razprava za 
pokojno materjo, ki ni napravila opo
roke. To je povzročilo, da so se, kot je  
v navadi, bratje in sestre razdelili v 
dva tabora. Nekaterim je zadostova
lo, da so se le grdo gledali, Martin pa 
je poiskal sodno pot. Pravzaprav je 
do nesoglasij prišlo med sestro Anto
nijo Hočevar iz Mirne peči 42  in Mar
tinom. Martin je po razsodbi hotel le 
tisto, kar mu je pripadalo, Antonija 
pa o  tem ni hotela slišati.

»Sestra na poravnalni svet v kra
jevni skupnosti ni prišla, vabil na raz
prave ni sprejemala, sodbe občinske
ga sodišča je izpodbijala in se pritože
vala na višje sodišče. Pa ji ni uspelo,« 
pove Martin, da je po devetih letih 
končno dobil nazaj svoj sod. V njem 
je bila tudi deset lčt stara drozga iz sliv 
in hrušk.

»Sod sem 1970. leta kupil pri Slo
venija vinu v Ljubljani. Veliko smo 
ga posojali, končno pa je ostal doma.
Mati gaje leto dni pred smrtjo napol
nila s sadjem in tak je počakal do da
nes.« Predajo soda je  imel Martin za 
tako velik dogodek, daje povabil ce
lo novinarja. Pri predaji soda sta so- 
delovla tudi občinski izvršni organ 
Dušan Vencelj iz Trebnjega in milič
nik. Seveda kaj posebnega razen soda 
in veselja na Martinovem obrazu ni 
bilo videti. Miličnik je  Antoniji 
ukazal, naj odpre vrata hrama nakar 
sta Martin in njegov sin sod privalila 
na svetlo. Starost in vlaga sta naredila 
svoje. Sod ni vreden nič, važno je, da 
je zmagala pravica.

Martin je sam sebi advokrat in se 
že kar dobro razume na akte in zako
ne. Tožbe, ga seveda veliko stanejo.
Prav sedaj bo vložil novo tožbo proti 
sestri Antoniji Hočevar za povračilo 
sodnih stroškov. »S tožaijenjem ne 
bom odnehal, dokler ne bo vse prav 
in poravnano. Hočem urediti vse, 
preden oddidem s sveta. Sedaj tožim 
tudi Ivanko Šiško, ker mi ni vrnila 
kompletne preše, sestro Antonijo pa 
bom tožil tudi za motenje posesti, za

KOLESAR POD AVTO
METLIKA —  Petar Djuraševič iz 

Tušiloviča je 27. junija popoldne vo
zil z osebnim avtom z Radoviče proti 
Metliki. V Bušinji vasi je z dvorišča 
pripeljal 14-letni kolesar Tomaž Žlo
gar. Djuraševič je kolesarja zadel in 
zbil. Hudo ranjenega dečka so odpel
jali v novomeško bolnišnico.

ZANESLO GA JE — Roman Pacek iz 
Leskovca je 28. junija ob 1.30 vozil iz 
Ljubljane proti Zagrebu. Ko je pripeljal v 
Skopice, je zapeljal na bankino, kjer gaje 
začelo zanašati. Zaletel se je v betonsko 
ograjo, od koder gaje odbilo na nasip, po 
katerem seje avto prevrnil. Voznik in so
potnik Stanislav Kavčič iz Verniš sta bila 
laže ranjena. Gmotne škode je za 5 milijo
nov dinarjev.

V AVTOBUS — Rajko Lučič iz 
Nikšiča je 3. julija nekaj po polnoči vozil z 
osebnim avtom iz Ljubljane proti Zagre
bu. Ko je pripeljal v Sela pri Karteljevem, 
je v nepreglednem levem ovinku začel 
prehitevati kolono vozil. Takrat je iz nas
protne smeri z avtobusom pripeljal Bajo

Bulatovič, zdomec iz ZRN. Vozili sta 
kljub zaviranju čelno trčili. Huje ranjene
ga Lučiča so odpeljali v novomeško bol
nišnico. Gmotne škode je za 3,5 milijona 
dinarjev.

NESREČNA SLIKA — Jože Zelingar 
z Dolža je 29. junija popoldne peljal z 
osebnim avtom iz Karteljevcga proti No
vemu mestu. Ko je pripeljal v delno pre
gledni desni ovinek, je nameraval pobrati 
s tal avta sliko. Zaradi tega je zapeljal v le
vo v trenutku, ko je nasproti z osebnim av
tom pripeljal Ljubomir Novak z Dol. 
Kamene. Avtomobila sta trčila, Zelingar 
je bil hudo ranjen, odpeljali so ga v novo
meško bolnišnico. Škode je za 6,5 milijo
na dinarjev.

KONČNO V PRAVI KLETI — Po de
vetih letih tožaijenja je Martin Šiško 
spet videl svoj sod. Sadje v njem bo še 
vedno primerno za žganjekuho. (Foto: 
J. P.)

Vse za 
novi dom

Novomeški šoferji in av
tomehaniki s q  se  odrekli 
prazniku — Ze več kot 
________3000 ur________

NOVO MESTO — Člani Združenja 
šoferjev in avtomehanikov iz novomeške 
občine letos prvič ne bodo praznovali 13. 
julija, stanovskega praznika. Odločili so 
se, da denar, ki bi šel za praznovanje, raje 
namenijo za gradnjo doma. Vseh 37 let so 
se potikali po raznih pisarnah in storitve za 
društvo opravljali doma. Pred dvema le
toma seje pokazala prva možnost in hiteli 
so zbirati sredstva. Kupili so staro stavbo 
pri bivšem internatu v Šmihelu, jo podrli 
in lani v jeseni pričeli gradnjo.

Za praznik bo objekt v velikosti 23 x 
10,5 metra že pod streho. V prvi etaži bo
do garaže .za dva avtobusa, prostori za 
skladiščenje in delavnica, v drugi etaži pa 
velika predavalnica, pisarna združenja in 
tudi sobe za šoferje-brezdomce ter stano
vanje za varuha prostorov. Šoferji in av
tomehaniki so do sedaj opravili že 2675 
prostovoljnih delovnih ur. V sodelovanju 
s srednjo šolo tehniške in naravoslovne 
usmeritve so naredili pogodbo. Lastniki 
kamionov, člani združenja, so odvažali 
zemljo, zidarji šole pa so jim v zameno 
postavili stavbo. Tudi druge prevoze za 
novi objekt združenja so opravili člani zas
tonj. Po zagotovilu vodje gradbenega od
bora Ivana Mišjaka bo ob največji zagna
nosti otvoritev objekta šele čez štiri leta. 
Vsi člani bodo morali čimprej poslati svoj 
prispevek 50.000 din ali opraviti 20 ur 
prostovoljnega dela. Seveda se bodo šofer
ji trudili in na čimveč voženj poslali tudi 
dva svoja avtobusa, še naprej pa bodo 
poučevali tudi bodoče šoferje D kategori
je. Izvršni odbor vsem članom združenja 
čestita za 13. julij.

J. PAVLIN

ZA  STO TINK E —  V boju s časom  in tekm eci so  dali konji in voz
niki vse od sebe. Nekaj kajpak tudi zaradi krške premiere. (Foto: 
Slavko D okl)

Odlična tekma v Bregah
Konjeniški delavci v Posavju so  po 31 letih
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BREGE — V opuščeni gramozni 
jami v Bregah pri Drnovem so v 
nedeljo, 3. julija, odprli nov hipo
drom. Hipodrom s 1.000-metrsko 
stezo še ni popolnoma nared, ven
dar je uspešno prestal ognjeni krst, 
saj je na otvoritveno prireditev pri
vabil 91 konj iz slovenskih in 
hrvaških konjeniških klubov. Blizu 
10.000 gledalcev je spremljalo iz
redno napete nastope najboljših 
konj, kjer so se proslavili tudi di
rkači iz Šentjerneja in Krškega. Po
sebej velja omeniti predstavnika
KK Šentjernej, Martina Križma- 
nčiča in Draga Lesa, ki sta bila za

Rezultati -  1. dirka -  mehanični 
handicap za 2-letne kasače, 1.400 m: 
1. Arosa (Oražem, Ljubljana) 
1:27,39, 2. Lamcto (Puhar, Ljut.) 
1:29,00, 3. Panama (Šepetave, Posav
je) 1:32,94, 4. Vesja II (Razgoršek, 
Ljub.) 1:33,33, 5. Briška II. (Radko- 
vič, Šentjernej) 1:32,29; 2. dirka -  ča
sovni handicap za 3 -5-le tn  kasače 
1.600 m, temelj 1.40: 1. Fistra II. (I. 
Slavič, Lj), 1:36,27, 2. Larita (Špind
ler, Ljut.) 1:34,65, 3. Dea (Krainer, 
Posavje) 1:37,27, 4. Permit (Rukavi
na, Zg.) 1:39,82, 5. Palma II. (Steg- 
mayerjeva,Zg) 1:42,67; 3. dirka -  ča
sovni hakdikap za 3-12-letner kasa
če, 1.800 m, temelj 1.34: 1. Lilijana 
(Jureš, Ljut.) 1:29,30, 2. Pamela 
(Hartman, Komenda) 1:30,74,3. Liks 
(Železnik, Ljub.) 1:32,66, 4. Dea (I. 
Krainer, Posavje) 1:35,41, 5. Mir 
(Škofič, Brdo) 1:36,14; 4. dirka -  ča
sovni handicap za 3 - 1 2-letne kasače, 
1.800 m, temelj 1.32: 1. Lasa II. 
(Dovžan, Ljub.) 1 :30 ,34,'2 . Panto 
(Križmanič, Šentjernej) 1:28,85, 3. 
Plika (Žnidaršič, Ljub.) 1:30,80, 4. 
Saba (Žan, Ljub.) 1:33,25, 5. Firka 
(Jureš, Ljut.) 1:31,58; 5. dirka -  ča
sovni handicap za 3—12-letne kasače.

las ob zmago, enako tudi Krčana 
Janka Šepetavca in Jožeta Krainer
ja. Organizacija je bila vzorna, pre
cejšen delež pa so prispevali tudi 
konjeniški delavci iz Šetjemeja, ki 
so pomagali domačinom.

Hipodrom je velikega pomena 
na razvoj konjeniškega športa v tem 
delu Slovenije, ki je bil nekoliko 
postavljen ob stran zaradi spe- 

waya. Ob složnem sodelovanju s 
v,entjernejčani se lahko zgodi, da bo 
Šentjernejsko in Krško polje posta
lo prava Meka slovenskega konje
niškega športa.

2.000 m, temelj 1,29: 1. Nena II. 
(Cvetko, Maribor) 1:24,83,2. Fantast 
(Stcgmayerjeva, Zg) 1:25,86, 3. 
Abartka (Jureš, Ljut.) 1:27,34, 4. 
Carlos (Končič, Z g ),1:25,31,5. Santa 
B (Kosec, Brdo) 1:25,53; 6. dirka 
-  časovni handicap za 3 - 1 2-letne ka
sače, 2.000 m, temelj 1.26: 1. Niko 
B (Krč, Brdo) 1:25,65, 2. Ikar (Les, 
Šentjernej) 1:24,03,3. KitanB (Hojs, 
Ljub.) 1:24,17, 4. Duet (Lešnik, Ma
ribor) 1:26,25, 5. Rebus (Govek, 
Šentjernej) 1:27,76; 7. dirka -  za po
kal SO Krško -  časovni handicap za 
3-12-letne kasače na progi 2.000 m, 
temelj 1.24: 1. Calypso (Crnkovič, 
Ljub.) 1:21,32, 2. Talbot (Koprivnik, 
Maribor) 1:22,26, 3- Madaun (Poga
čar, Ljub.) 1:21,61, 4. Fit Avia (Hor
vat, Ljub.) 1:20,19, (najboljši dosežek 
dneva), 5. Duena MS (M. Slavič, 
Ljut) 1:21,14; 8. dirka -  časovni han
dicap za 3 -  12-letne kasače, 2.000 m, 
temelj 1.29: 1. Duran MS (M. Slavič 
Ljut) 1:25,83,2. KajaB (Slabe, Brdo) 
1:26,97, 3. Fidas (Seršen, Ljut) 
1:25,96, 4. Rom (Božič, Ljub) 
1:26,49, 5. Sokol (Topolovec, Mari
bor) 1:25,90 itd.

SLAVKO DOKL

Dva Krkina 
potnika 
za Seul

Papež in Smole na sp i
sku kolesarjev za olim
pijske igre — Mladinci na 
________Dansko________

NOVO MESTO — Ob koncu mi
nulega tedna je kombinirana ekipa 
Kolesarskega kluba Krka zasedla 4. 
mesto med 12 moštvi, ki so se pomerila 
na dirki po avstrijski Štajerski. Za Krko 
sta vozila poleg Bogdana Ravbarja in 
Igorja Turka še dva celjska kolesarja, 
bera novomeškega kluba pa je bila 13. 
mesto Ravbarja in 37. mesto Turka.

* Člana KK Krka Roman Judež in 
Robert Zaletelj bosta člana jugoslo
vanske mladinske reprezentance, ki 
bo tekmovala od 12. do 17. julija na 
Danskem. Reprezentanco d o  vodil 
Jože Majes.

Prva ekipa Krke nastopa te dni kot ju 
goslovanska reprezentanca na »Giro 
d’Umbria«, od 23. do 27. julija pa bodo 
krkaši vozili na balkanskih igrah v Bur- 
sii v Turčiji. Od 5. do 7. avgusta bodo 
nastopili na ekipnem in posamičnem 
prvenstvu Jugoslavije v Sarajevu.

Zdaj je že znano, da sta na končnem 
spisku potnikov za olimpijske igre tudi 
člana Krke Sandi Papež in Jože Smole. 
Kot zanimivost naj povemo, da na 
olimpiado ne bo šel Jure Pavlič.

MALI NOGOMET 
VDOLŽU

DOLŽ — V nedeljo, 17. julija, bodo 
ob 8. uri na novem igrišču v Dolžu or
ganizirali turnir v malem nogometu. 
Prijave sprejemajo v petek, 15. t.m., ob 
20. uri v OŠ Dolž. Ekipe bodo plačale 
prijavnino 20.000 din, najboljše med 
njimi pa prejmejo priznanja in pokale. 
Najboljše moštvo se bo gostilo še z odo
jkom. Po turnirju bo veselica.

TEKME OBRTNIKOV
LESKOVEC — Obrtno združenje 

Krško je organiziralo 11. junija na 
športnih objektih OŠ Milke Kerin v Le
skovcu, na kegljišču hotela Sremič 
Krško in na Ribniku pri Brestanici 2. 
športne igre obrtnikov in pri njih zapos
lenih delavcev iz obrtnih združenj 
Brežice, Krško in Sevnica. Okoli 100 
udeležencev seje pomerilo v 8 športnih 
disciplinah, v skupnem seštevku pa je 
ekipno zmagalo obrtno združenje Kr
ško pred sevniškim in brežiškim. Naj
boljši posameznik je bil v kegljanju 
Kopinič iz Krškega in v streljanju 
Kovačič iz Sevnice. Pri organizaciji 
športnih iger je obrtnikom pomagala 
krška občinska zveza za telesno kulturo.

POVŠE Z ZMAGO 
PREVZEL VODSTVO

SEVNICA — Sevniški Šahovski klub 
Milan Majcen je organiziral v domu TVD 
Partizan redni mesečni hitropotezni šahov
ski turnir za junij. Prvo mesto je zasluženo 
osvojil Martin Povše, ki je zbral 9 točk, 
drugo Ivan Levičar, 7,5 točke, tretje Pre
drag Lazič, 6,5 točke, itd. Po letošnjih šes
tih turnirjih v skupnem seštevku vodi Po
vše s 56 točkami, sledijo mu Derstvenšek, 
48 točk, Lazič, 47 točk itd. Naslednji tur
nir bo tretjo nedeljo, 17. julija, ob 9. uri v 
prostorih TVD Partizan Sevnica.

J. BLAS

Ogroženi športni razredi
V Brežicah jih skrbi, če  bodo lahko še  naprej obdržali 

gim nastiko — Popoldanska telovadba
BREŽICE — V osnovni šoli bratov Ribatjev imajo že tri leta športne razre

de. Za to srednjeročno obdobje jih je predvidela v programu telesno-kultuma 
skupnost, v praksi pa je zamisel začel uresničevati prof. telesne vzgoje Jože 
Senica, specialist za gimnastiko. Tudi sam je bil telovadec, izhaja pa iz dobre 
telovadne šole v Hrastniku, kjer gaje vzgajal odličen trener. Šola je dala veliko 
olimpijcev in dobrih gimnastov.

Prof. Senica je za šolsko leto 1985/86 
testiral otroke in izbral za športni razred 
15 gibalno najbolj spobnih dečkov in dek
lic. Vse so poslali še na zdravniški pregled. 
Program zanje je Senica naredil sam, ker 
ga gimnastična zveza do takrat še ni dobi
la. V letu 1986/87 je za prvi razred spet 
izbral novo skupino otrok in lani prav 
tako. V prvih razredih veliko sodelujejo 
pri telovadbi učiteljice. Učenci imajo prvo 
leto tedensko samo dve uri telovadbe več 
kot drugi vrstniki.

Jedro programa je splošna vadba in 
gimnastika na orodju. Splošna vadba vse
buje nabiranje moči, skočnosti, raznote
rosti in koreografijo. Učenci vsako leto tek
mujejo na obveznih selekcijskih tekmah v 
občini in v republiki. Telovadnica Parti
zana v Brežicah je prirejena za gimnastiko, 
vendar ji manjkajo mehka doskočišča. 
Podaljšati bi jo morali za pet ali šest me
trov, a kdaj bo to možno, še ne vedo.

Tudi sicer je vodenje športnih razredov 
pretežno ljubiteljsko. Prof. Senica meni, 
da tako ne gre več in da mora preiti v sis
tem. On bi moral poslej delati za dva, ne 
upoštevaje, da ima osnovno zaposlitev na 
srednji šoli. Učitelje gimnastičnih razre
dov financira telesnokulturna skupnost le 
simbolično. Slovenija naj bi poslej to pok
rivala kot eksperimentalni program, če se 
ne bo še kje kaj zataknilo. Športne razrede 
imajo samo še v osnovni šoli Ljubljana — 
Moste, kjer jih vodi Maja Žugelj. Prof.

NOV DOM POD STREHO — Šoferji 
in avtomehaniki so ga postavili s pros
tovoljnim delom. (Foto: J. P.)

SP R E JE M  ZA K O L E SA R JE  —  Slavje po zm agi 23-letnega Ratežana 
Sandija Papeža na 44. m ednarodni kolesarski dirki P o  Jugoslaviji s e je  že 
nekoliko poleglo, prihajajo nove dirke, nove zm age, zvezni selektorje naša 
najboljša kolesatja Papeža in Sm oleta že predvidel za olimpijske igre v 
Seulu. D oslej največji uspeh novom eških kolesarjev je pritegnil tudi pred
sednika skupščine občine N ovo m esto Francija Salija, s katerim so kolesar
ji spregovorili o  uspehih in težavah, ki spremljajo ta vrhunski šport. Na 
sliki: predsednik kluba M atjan Zupanc, Jure Robič, Sandi Papež, Trener 
Jože Turk in Jože Sm ole v pogovoru s Francijem Šalijem (od desne proti 
levi). (Foto: J. Pavlin)

Senica uvaja zdaj nov način, po katerem 
vadijo učenci vsak dan. Tretje in četrte 
razrede tako postopoma privajajo na to, 
da morajo prihajati k telovadbi tudi po
poldne. Programje zdaj ogrožen, in če ne 
bo postal sestavni del šolskega pouka, bo 
vse propadlo, je dejal.

J. TEPPEY

PRI POSAMEZNIKIH 
STOKANOVIČ

NOVO MESTO — Okrog 100 lju
biteljev tenisa je merilo moči na turnir
jih, ki jih je junija organiziral teniški 
klub Novo mesto. Rezultati: finale — 
ml. pionirji: Stokanovič—Strašek 2 :1 ; 
starejši pionirji: Stokanovič—U. Lubej 
2 : 0; mladinci: G. Lubej— Kastelic 2 : 
0; finale članov v kategoriji dvojic: 
Stokanovič, Zagorc—Splichal, Plantan 
2 : 0; člani — posamezno, polfinale: 
Šefman— Guštin 3 : 6, 7 : 6, 7 : 6; 
Stokanovič— Medle 6 : 1 ,6 :0 ,  finale: 
Stokanovič—Šefman 6 : 0, 7 : 6.
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Ozdraviti tudi okolje
Zakaj je v krški občini toliko obolenj na dihalih?

Ob 40-letnici 
Novega Beograda
Take proslave so  lahko 

učne ure za mladi rod
Svečanosti v Novem Beogradu, ki je bi
la aprila letos, so se udeležili tudi briga
dirji veterani iz Slovenije, ki so pred 40 
leti sodelovali v eni izmed štirih velikih 
povojnih akcij — pri gradnji Novega 
Beograda. Prišli so iz Novega mesta, 
Kopra, Sežane, Postojne, Maribora, 
Ljubljane...

Potovanje v Beograd je bilo živahno 
in veselo; pogovorov in spominov ni 
hotelo biti konca. Skupina slovenskih 
brigadirjev veteranov je v Beogradu 
kmalu dobila novo ime: slovenska 
delegacija.

Na proslavi so se vrstili slavnostni 
govorniki, godba milice, kulturniški 
nastopi, odkrili so spominsko obeležje. 
Kasneje je kolona avtobusov z graditelji 
Novega Beograda odpeljala na vožnjo 
po mestu. Nekdanji brigadirji so s sol
zami v očeh obujali spomine. Tako je 
bilo tudi zvečer, ko so se lahko udeležili 
svečane akademije v centru »Sava« ali 
pa si ogledali še stari Beograd.

Potovanje je bilo kratko in naporno. 
Vseeno pa ni mogoče pozabiti vtisov z 
lepega zborovanja, kjer se je dejansko 
pokazalo bratstvo in enotnost jugoslo
vanskih narodov.

Člani slovenske delegacije so pre
pričani, da na take proslave in sveča
nosti sodi predvsem današnja mladina, 
ki se na kraju samem lahko pouči o 
zgodovini njenih prednikov.

FANI KOVAČIČ

IVO ZORMAN V 
BREŽICAH

Vsi, ki smo v Artičah tekmovali za 
Kajuhovo bralno značko, smo imeli 
podelitev značk v Matični knjižnici v 
Brežicah. Tam nas je čakal Ivo Zorman. 
V zanimivem pogovoru, kije trajal celo 
uro, nam je povedal marsikaj zanimi
vega o sebi. 7-a prijetno srečanje smo sc 
mu zahvalili s simboličnim spominkom.

GORAZD BALAS, 6.b 
novinarski, krožek 

OŠ Artiče

Žagarja ni bilo!
Kje je pošten  odnos M. D. 

do stranke?
.V časopisu je bil reklamni listek 

»Žagam drva, hitro, poceni, vsak dan, 
dopoldne, popoldne — 25703«. Izko
ristil sem ponudbo in se z žagarjem do
govoril za soboto zjutraj. Na predvečer 
akcije sem ga še enkrat poklical. Name
raval je priti šele pred deseto uro. 
Spomnil sem ga, da sva zmenjena zju
traj, in mu povedal, da so drva pokrita, 
da želim suha spraviti v klet in da je za 
drugo polovico dneva napovedan dež. 
Obljubil mi je, da pride okrog 7. ure 
zjutraj. Z ženo sva pravočasno pripravi
la vse potrebno: pomožni les, samokol
nici, malico in pijačo, sorodnike za po
moč. Toda ponudnika ni bilo. Čakali 
smo ga vse bolj nestrpno. Zavrtil sem te
lefon in žagarjeva žena je povedala, da 
je šel po žago v Stražo. Okrog 11. ure 
me je še enkrat zaskrbelo. Izvedel sem, 
da se je medtem javil in da bo zagotovo 
prišel, ne ve pa, kdaj.

Ob 14.15 seje ulil dež. Drva so bila 
na srečo še vedno pokrita. Vrli poslov
než se sploh ni oglasil, še manj opravičil 
za neresnost. Prepričan sem, daje blufi- 
ral že med prvim dogovorom. No, kas
neje je moje klaftre razžagal drug 
mojster.

In zdaj želim tovarišu Miloradu Du- 
jakoviču sporočiti tole: ni dovolj, da zna 
človek žagati drva in da ima žago. am
pak mora imeti tudi POŠTEN O D 
NOS DO STRANKE! Morebitnim 
njegovim naročnikom pa svetujem, da 
vržejo reklamni listek v smeti. Tako 
bodo ohranili zdrave živce.

D. Š.
Novo mesto

Dolenjski list v zadnji številki na 
»krški« strani poroča o uspešnem zakl
jučku klimatskega zdravljenja 100 de
lavcev na Lošinju. Poleg tega smo o tej 
brez dvoma hvalevredni akciji lahko 
brali posebno prilogo v delegatskem 
glasilu Naš glas, pred dnevi pa je bil ob
javljen razgovor s Stanetom Iskro, enim 
najzaslužnejših za uspešno pripravo in 
izvedbo programa zdravljenja, tudi na 
ljubljanski TV.

Ob torej primerni popularizaciji 
akcije pa je zanimivo, da ni bilo nikjer 
navedenih konkretnih vzrokov za to, da 
je v krški občini nadpovprečno veliko 
število obolenj na dihalih. Slišati je, da 
obstajajo študije in podatki o tem, ven
dar ti doslej niso bili dovolj predstavlje
ni javnosti. Krčanom so znani primeri, 
da imajo starši velike težave z majhnimi 
otroki, katerih stanje se razmeroma hi
tro izboljša, ko za nekaj časa zamenjajo 
okolje.

Trud organizatorjev omenjene akcije 
utegne biti dokaj jalov in njihovo delo 
brez. konca, če bodo nadaljevali le z ges
lom: »Naučimo se zdravega načina živl
jenja!« Ozdraviti bo potrebno tudi 
okolje. In za začetek bi bilo veliko, če bi 
povzročitelje brez zadržkov imenovali.

namesto da jih skrivamo pod že ogulje
nimi izrazi, kot je npr. »posledica civili
zacije« in pod.

Silvo Mavsar 
Krško

PRIPIS: S Silvom Mavsarjem se 
povsem strinjamo, problem okolja je v 
krški občini nedvomno eden izmed 
prvih, kijih bo treba rešiti, sicer še tako 
lepo zamišljeni zdravstveni programi ne 
bodo imeli nobenega haska. Zal pa je 
prezrl, da v Dolenjskem listu redno po
ročamo o vseh ekoloških problemih, 
kar bi moral kot delavec JE  Krško, za
dolžen za informiranje, prav gotovo ve
deti. V 22. letošnji številki našega čas
nika — omenjamo samo zadnji prispe
vek, nove prispevke na to temo bo 
lahko prebral že v tej številki — smo 
obširno poročali o teh vprašanjih. Sicer 
pa menimo, da bi lahko kot človek pe
resa tudi Mavsar sam napisal kakšen 
kritičen prispevek na to temo. Dejstvo 
je namreč, da bomo močnejši, če nas bo 
več. Sicer pa lahko obljubimo, da bomo 
tudi mi še naprej spremljali te proble
me, tudi v zvezi z JE  Krško, ki ni tako 
nedolžna, kot govorijo nekateri.

Uredništvo DL
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Poslovnost pa taka...
... ali kako krški Agrokombinat vleče ljudi za nos

Vse višje cene in vse bolj prazni žepi 
-  to sla značilnosti, ki spremljata štu

denta vse od zelenih brucovskih let dal
je. Zato si pomagamo, kot si vemo in 
znamo, in radi poprimemo za delo. 
Sama sem poklicala Agrokombinat 
Krško, kjer so na moje vprašanje, ali je 
možno priti do jagod po nižji ceni, če 
obiranje opraviš sam, odgovorili pritr
dilno. V pričakovanju, da imam opravi
ti s poslovno delovno organizacijo, ki 
ima razumevanje tudi za tako nepo
membne stranke, kot smo študentje in 
velika večina povprečnih delavcev, sem 
se odpeljala v Krško.

Tam pa m eje čakalo veliko razoča
ranje. Ko sem tamkajšnjima delavcema 
razložila, da sem se s tovarišico »xy« 
dogovorila, da si, za plačilo seveda, la
hko naberem jagode, sta me debelo gle
dala in trdila, da o tem ne vesta ničesar. 
Kmalu sem uvidela, da v tem primeru 
pametna beseda ne zadostuje. Poslovila 
sem se, z menoj pa še najmanj pet enako 
razočaranih strank, in se odpravila na
zaj v Novo mesto.

Ko sem naslednji dan še enkrat pok
licala v Agrokombinat Krško (oddelek 
za sadjarstvo) in povedala tovarišici, 
kako je stvar potekala, se je  poskušala 
izvleči z opravičilom, da so paberko
vanje sicer načrtovali, pa so si kasneje

»Krivična prijava«
348. izjava Jezikovnega 
 razsodišča______

Odbor za varstvo pravic Janeza Ja
nše nam je  4. 6. 1988 poslal tale protest:

»Prvo Saopštenje za ja  vnost o .prime
ru Janša', k i gaje JLA posredovala slo
venski javnosti, je  bilo napisano in pos
redovano v srbohrvaškem jeziku. Po 
slovenski ustavi so vsi državni organi v 
SR  Sloveniji dolžni poslovati v sloven
skem jeziku. Zato v imenu obrambe in 
spoštovanja ustavnih dolžnosti ter pra
vic protestiramo proti taki oiitni kršitvi 
ustavnih določil.

Prosimo jezikovno razsodišče, da 
zavzame stališče do tega primera in ga 
javno priobči.«

Protestu je  priložena kopija omenje
nega sporočila javnosti. Začenja se 
takole: »Dana 31. maja 1988. godine 
organi gradskog Sekretarijata za unu- 
trašnje pošlo ve Ljubljana lišiti su slobo- 
de Janeza Janšu i nakon obavljenih in
formativnih razgovora sa njim, protiv 
njega podneli krivičnu prijavu za kri
vično delo odavanja vojne tajne iz čl. 
224. K Z  SFRJ i predali ga istražnom 
sudiji Vojnog suda u Ljubljani.«

Jezikovno razsodišče obsoja proti
zakonito zapostavljanje slovenščine v 
stikih JLA z javnostjo v Sloveniji. Tako 
ravnanje ni samo v nasprotju z določili 
slovenske ustave, temveč nasprotuje tu
di zvezni ustavi oz. ustreznim določilom 
zveznega zakona o splošni ljudski 
obrambi: srbohrvaščina je  predvidena 
samo kot skupni jezik  vojaškega pouka 
in poveljevanja v enotah JLA.

Še: »Halo iz Šmarjete«
Krajani Zaloga se  sprašujem o, zakaj sm o plačali 50 

starih  milijonov več za telefonski priključek

Pod tem naslovom je bil 30. junija na 
4. strani Dol. lista objavljen članek o 
napeljavi telefona v krajevni skupnosti 
Šmarjeta. Pridobili so 360 novih na
ročnikov, sto številk pa so odstopili so
sednjim krajevnim skupnostim.

Med njimi je omenjeno tudi naselje 
?-alog, ki sodi v krajevno skupnost 
Škocjan. Predsednik gradbenega odbo- 
ra Martin Tomšič je dejal, daje telefon
ski priključek veljal 1,2 milijona dinar- 
Jev- Ta informacija ni popolna, ker 
krajane Zaloga priključek velja 50 sta-
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premislili iz meni nerazumljivega razlo
ga. Ko sem tovarišico povprašala po 
njenem imenu oz. imenu njenega nadre
jenega, mi je zabrusila, da nje ne bo ni
hče »vlačil po časopisih« in naj si sama 
najdem imena drugod, če jih že želim.

Sprašujem Agrokombinat Krško, za
kaj se norčuje iz ljudi, tako študentov 
kot tudi vseh ostalih, ki si skušamo po
magati do boljšega in lepšega po svojih 
najboljših močeh, ko pa bi bilo vse tako 
lahko rešiti samo s stavkom: »Letos ne 
dajemo nikakršnih ugodnosti!«

SUZANA ZEVNIK 
NOVO MESTO

LETOS V ZLATO 
KNJIGO LE DEKLETA
RIBNICA Osnovno šolo dr. 

Franceta Prešerna v Ribnici je skupaj s 
podružničnima šolama v Dolenji vasi in 
Sušju v pravkar končanem šolskem letu 
obiskovalo 956 učencev, izdelalo pa jih 
je 97,5 odst.

V zlato knjigo ribniških odličnjakov 
je letos vpisanih 12 učenk. Ta dekleta 
so: Ksenija Abramovič, Elizabeta An- 
doljšek, Irena Andoljšek, Biljana Kljaič, 
Mateja Merhar, Alenka Grebenc, Man
ca Erčulj, Nataša Zobec, Nina Hočevar, 
Irena Lesar, Anica Lovšin in Erna 
Tomazin.

Šola zelo uspešno sodeluje z rib
niškimi delovnimi organizacijami, po
sebno z Rikom in Inlesom. Tako Riko 
že četrto leto finansira fakultativni pouk 
angleščine in računalniško opismenje
vanje učencev. Dobro je tudi sodelo
vanje z Inlesom, predvsem na področju 
poklicnega usmerjanja.

Umrl je 
Lojze Bukovec

rih milijonov več kot naročnike iz KS 
Šmarjeta. Od kod ta razlika, nam ni 
jasno. Tudi naša krajevna skupnost 
Škocjan je za vsakega našega telefon
skega naročnika iz Zaloga primaknila 
32 starih milijonov, zato je bilo že vna
prej povedano, da bomo dobili telefon
ski priključek pod enakimi pogoji. Kot 
kaže, se to ni zgodilo, zalo se vprašuje
mo, kje je nastala ta razlika.

Krajani Zaloga 
(8 podpisov)

V Kotu pri Semiču je 15. junija letos 
umrl Lojze Bukovec-Smile. Tako je 
Semič zopet izgubil priljubljenega poš
tenega in delovnega človeka.

Lojze seje izučil za trgovca in po pri
hodu od vojakov prevzel očetovo pro
dajalno ob cesti Dajčbirt-Crnomelj. Bil 
je sposoben in priden in je za potrebe 
trgovine hodil v Črnomelj tudi z 
nahrbtnikom. Tik pred vojno je zgradil 
ob pomoči družine hišo, v kateri je bilo 
prostora za trgovino, gostilno in tujske 
sobe.

Že jeseni 1941 se je Bukovčeva 
družina vključila v narodnoosvobodil
no gibanje, v stari hiši je ponudila za
točišče mnogim partizanom in aktivis
tom OF. Ob roški ofenzivi so Italijani 
Lojzeta skupaj z bratom Matijo odpel
jali v taborišče na Rab. Po vrnitvi iz in
ternacije je šel v partizane. Najprej so ga 
dodelili komandi Vinice, pozneje Se
miča, 1943 so ga prestavili v intendan- 
turo Glavnega štaba Slovenije, od mar
ca 1945 pa je  bil šef skladišča GŠS. Po 
osvoboditvi so ga postavili za uprav
nika skladišča komande ljubljanskega 
vojaškega področja, leta 1946 pa so ga 
na njegovo prošnjo demobilizirali.

Začelje s trgovino in gostilno na pos
taji v Semiču, a je delal to le do spora z 
Informbirojem. Tedaj so mu zaplenili 
hišo in ga obsodili na 8 mesecev zapora, 
ki jih je preživel na prisilnem delu v 
Kočevskem Rogu. S prisilnega dela, 
kjer je bil skupaj z drugimi »razrednimi 
sovražniki«, je Lojzeta rešil inšpektor 
Minnot, bivši član GŠS. Tako so Lojze
ta izpustili in mu vrnili hišo. Spet je bil 
gostilničar.

FRANC DERGANC

OBISK V TERMAH
Dva člana novinarskega krožka sva 

se skupaj s turističnim krožkom odzvala 
povabilu hotela Terme Čatež. Tam so 
nam predstavili turistični kompleks 
najprej /  besedami, nakar smo si okoli
co še ogledali. Termam velja pohvala za 
pomoč pri vzgoji turističnega pod
mladka v našem kraju, predstavniku 
Turistične zveze pa zahvala za pogosti
tev s sladoledom.

PRIMOŽ JESENKO 
OŠ bratov Ribarjev 

Brežice

NEPOZABNO SREČANJE
Učenci OŠ Jurij Dalmatin Krško 

smo imeli v gosteh zmagovalec natečaja 
»Najlepše pismo pilotu«. To so bili fant
je in dekleta iz drugih republik J ugosla- 
vije, ki so dobili za nagrado potovanje z 
letalom iz Beograda na letališče Cerklje.
V štirih dneh smo si z njimi ogledali 
Cerklje, s helikopterjem potovali v 
Kumrovec, bili v kostanjeviški galeriji 
in na letalskem mitingu v Zagrebu. Vse 
to je organiziralo letališče Cerklje, ki se 
nam je za našo gostoljubnost lepo zah
valilo in nas nagradilo z vožnjo z leta
lom. Zares smo se imeli lepo. Z novimi 
prijatelji pa si dopisujemo in tako še 
vedno ohranjamo redne stike.

IVANA PETAN 7.Č 
OŠ Jurij Dalmatin Krško

NAGRADNA VOŽNJA 
Z VLAKOM

Kar štiri razredne skupnosti so si le
tos prislužile kolektivno nagrado v lite
rarnem natečaju ŽG Ljubljana, to je 
vožnjo z vlakom. Štirje učenci pa smo 
prejeli še posebno denarno nagrado. Z 
vlakom smo se odpeljali v Koper, po
tem pa z. avtobusom v Piran. Imeli smo 
poseben vlak, saj so se za ta izlet odloči
le vse razredne skupnosti 6. in 7. razre
dov. Vožnja je bila dolga, a zanimiva. V 
Piranu in Portorožu smo imeli prost 
ogled, le v Piranu smo si šestošolci 
skupno ogledali akvarij. Zahvaljujemo 
se vsem, ki so nam omogočili to prijetno 
nagradno potovanje.

TAMARA HRUŠEVAR 6.b 
OŠ Jurij Dalmatin Krško

PO POTEH BORCEV
Na izlet, na katerem sva se kol edini 

iz 7. razreda počutili med mlajšimi 
šolarji kol kaki stari mami. smo krenili 
po poteh kozjanskih borcev. Po posta
nku v Sromljah smo nadaljevali pot do 
hrama, kjer so Nemci zažgali hišo in v 
njej družino Petanovih. Nato smo se us
tavili na Silovcu, kjer je bil 27. aprila 
1944 ustanovljen Kozjanski odred. 
Obiskali smo tudi Preskarjev mlin, kjer 
je bila zadnji boj 2. četa Kozjanskega 
bataljona. Vsem, ki še niste prehodili te 
ioti, priporočam, da to storite čimprej. 
i prenaporno, a je zdravo.

MATEJA JANKOVIČ 
OŠ Artiče

NA IZLETU
Na prvi šolski izlet smo se z avto

busom odpeljali v Zagreb. Obiskali 
smo živalski vrt. Videli smo veliko živa
li. Najljubša mi je bila opica. Videli smo 
tudi leva, tigra, slona, medveda, pingvi
na, kamelo, žirafo... Nato smo se odpel
jali še na letališče. Videli smo veliko 
avionov. Opazovali smo, kako avioni 
pristajajo in vzletajo. Veseli smo se od
peljali domov.

LIDIJA VUČAJNK l.a 
OŠ Jurij Dalmatin Krško

LIKOVNA KOLONIJA 
BITOLA 88

Dnevi, ki smo jih preživeli v Bitoli, so 
bili polni novih doživetij in spoznanj. 
Že takoj prvi dan smo si z vrstniki, rav
no tako likovniki, ogledali stari del mes
ta. Tu so svojevrstne hiše, pravcate pos
lastice za arhitekte. Opazovali smo 
vrvež na tržnici in se še isti dan odpeljali 
v staro antično mesto Herakleja. Ra
zkazali so nam bitolski grafični zavod, 
ki je bil glavni pokrovitelj likovne 
kolonije. Nismo pa ostali le v Bitoli, 
obiskali smo tudi Kruševo, izlet na O h
rid pa je na žalost odpadel. Ko smo se 
zadnji dan poslavljali od prijateljev, je 
bilo veliko solz, žalostnih obrazov, pa 
tudi veliko obljub.

Iztok Kovačič 8. razred
OŠ XII. SNOUB Bršljin

POSODOBILI BOMO 
NAŠO ŠOLO

Če bo novi prispevek izglasovan, bo 
del sredstev namenjen tudi obnovitvi 
osnovne šole v Sodražici. luko bi raz
rede spremenili v specialne učilnice. 
Nove prostore bi pridobili na podstreš
ju. Sanitarije bi bile drugje, kot so sedaj. 
Uredili bi tudi telovadnico in oder za 
razne kulturne dejavnosti. Načrti so ze
lo veliki. Poleg samoprispevka bo po
trebna pomoč v občinskem merilu in 
pomoč delovnih organizacij ožjega in 
širšega okolja.

DARJA LEVSTEK, 6.a 
ALENKA PRIJATELJ. 6.a 

OŠ dr. Ivana Prijatelja 
Sodražica

N

V NARODNI IN 
UNIVERZITETNI 

KNJIŽNICI
Učenci, ki smo osem let sodelovali pri 

bralni znački, smo si za nagrado ogledali 
Narodno in univerzitetno knjižnico v 
Ljupljani. Tovarišica nam je najprej ob 
diapozitivih predstavila knjižnico in njene 
znamenitosti. Ravno sedaj prehajajo na 
računalniško vodenje. Stavba, ki jo je 
načrtoval arhitekt Jože Plečnik, je za po
trebe knjižnice sedaj že pretesna. Ogledali 
smo si tudi najstarejše knjige, kijih imajo 
v arhivih. Videli smo prevod Dalmatinove 
Biblije, Bohoričevo slovnico ter rokopise 
Franceta Prešerna in Ivana Cankarja. 
Upamo, da se bomo v knjižnico radi 
vračali vsi tisti, ki bomo študij nadaljevali 
na ljubljanskih fakultetah.

CVETKA KUMER 
novinarski krožek 

OŠ Šentrupert

GAŠPERJEVA 
BRALNA ZNAČKA

V torek, 24. maja, smo imeli že dru
gič na Dolenjskem podelitev Gašperje
vih bralnih značk. Prireditev v osnovni 
šoli Baza 20 Dolenjske Toplice smo 
povezali s krajevnim praznikom in 
dnevom šole. V tej kulturni akciji sta le
tos sodelovali le osnovni šoli Škocjan in 
Dolenjske Toplice. Bralne značke in 
izkaznice so učencem podelili najvidne
jši preživeli koroški borci.

MARIJA TURK 
OŠ Dolenjske Toplice

NAŠ PSIČEK
Doma imamo psička. Ime mu je Muri. 

Dobili smo ga od stare mame. Je majhen, 
črn, z belo liso pod vratom. Kadar pridem 
k njemu, skače in moli tačko. Potem se 
umakne v hišo. Ko pa zasliši nepoznan 
glas. se zapodi iz hiše in laja. Kadar ga 
okaram, povesi ušeska in repek ter se bo
ječe umakne. Včasih se z njim tudi poi
gram. Da mi tačko in lepo sedi na zadnjih 
nogah. Če pa mu malo ponagajam s pa
lčko, jo grize in renči. Včasih grem z njim 
tudi na sprehod. Enkrat mi je ušel, a seje 
kmalu vrnil. Smukal seje okoli mene, kot 
da bi se mi hotel opravičiti. Bojim se, da ga 
ne bi obiskala kakšna stekla lisica. Potem 
bi izgubila svojo živo igračko.

BRANKA GORNIK, 3. r.
OŠ dr. Ivana Prijatelja 

Sodražica

LITERARNO
ZGODOVINSKI 

IZLET
Učenci sedmih razredov smo obiskali 

Levstikov rojstni kraj Retje. Pot smo na
daljevali v Velike Lašče, kjer smo videli 
Levstikov spomenik, in obiskali njegov 
dom. Na Raščici smo si ogledali Trubar
jev mlin, žago in skedenj, kjer je stalna 
slikarska galerija. Na Turjaškem gradu, 
kjer so v preteklosti našli zavetje protes
tantski duhovniki, smo si ogledali kapeli
co s freskami. Med NOB je bil grad precej 
porušen. Na izletu smo videli mnogo za
nimivega. Imeli smo tudi razne naloge. 
Doma smo gradivo uredili in-pripravili 
razstavo slik in zapisov.

PETRA PRIJATELJ. 7.b 
ANDREJ KOVAČIČ. 7.b 

KATJA KLUN. 7.b 
OŠ dr. Ivana Prijatelja 

Sodražica

POROČILO O KOŠIH
Na šolskem igrišču smo postavljali 

koše. Bil sem v skupini, kije žagala veje in 
jih vlačila na kup. Akcije seje udeležil tudi 
moj brat, ki je bil najmlajši med zbranimi 
udarniki. Pohvalili smo ga, saj je pridno 
vlekel veje. Če ni dobre malice, se ne da 
delati, zato smo se okrepčali s prigrizkom 
in pijačo. Kmalu bomo lahko zaigrali na 
sveže zabetoniranih koših.

TOMAŽ HUPAK 
OŠ Artiče

S SLAVKOM PREGLJEM
Srečali smo se s pisateljem Slavkom 

Pt egljem. Tega dne smo se pevci iz. zbo
ra oblekli v zelene obleke, kijih  nismo 
prav nič marali. Potem je prišel velik 
možak z dolgimi hlačami in v velikih 
čevljih, ki so bili podobni čolnu. Preds
tavili smo mu pesmi in basni, pisatelj pa 
se je ves čas samo smejal kot cirkuški 
klovn. Postavni možak z. očali je pristo
pil k nam z rokami v žepih. Že ob nje
govi prvi besedi smo se smejali. Zdelo se 
mi je, kot da se dela imenitnega, ker je 
imel roke prekrižane in eno nogo pred 
drugo. Ta obisk je bil zelo prijeten in 
želim si. da bi nas pisatelj še kdaj obiskal 
in nam pripovedoval ša!e.

MOJCA JAK El J  
OŠ NIL SNOUB 

Bršljin

PRIJAZNOST VELJA
Turizem niso le hoteli, spomeniki, na

ravne lepote in drugi objekti, ampak tudi 
mi sami. Tudi mi smo na oddihu doma ali 
v tujini najbolj veseli prijaznih gostiteljev 
in njihove ustrežljivosti. Zanimalo nas je, 
kako za lepši vtis turistov poskrbijo proda
jalci v našem mestu, zato smo za mnenje o 
tem povprašali nekaj mimoidočih. Neka
terim seje izredno »mudilo« po opravkih, 
drugi pa so bili pripravljeni odgovoriti na 
štiri vprašanja. Anketa je pokazala, da jih 
kar 19 od 35 anketiranih običajno kupuje 
v Marketu. 16 ji je menilo, da je z živili 
najbolje založen Market, z oblačili pa 
trgovina Ona-on. Večino najbolje pos
trežejo v Delikatesi pri gimnaziji, najsla
bše pa v Blagovnici. Za najboljšo trgovko 
je največ vprašanih izbralo Ncžiko Rihter 
iz Delikatese. Upamo, da se bodo tudi v 
trgovinah vse bolj zavedali gesla Turizem 
smo ljudje.

Člani turist, in novin. 
krožka OŠ bratov Ribarjev 

Brežice

UGANKE S KNJIGO
Učenci, ki na šoli obiskujemo knjiž

ničarski krožek, smo ob dnevu mladosti 
povabii medse kočevske knjižničarje in 
jim pripravili zanimiv program. Branka iz 
2. razreda jim je ob prihodu s flavto zaigra
la dobrodošlico, potem pa je Marjetka 
predstavila knjigo, ki jo je sama napisala. 
Zatem je bil literarni kviz za knjižničarje.
Mi smo jim prikazali nekaj prizorčkov, 
oni pa so ugotavljali iz katerih knjig smo 
vzeli besedila. V enem prizoru sem nasto
pila tudi jaz. Za spomin smo gostom po
darili medvedka Pikija Jakoba.

MARTINA KOS 
OŠ dr. France Prešeren 

Ribnica

7. OTROŠKA LIKOVNA 
KOLONIJA »BITOLA 88«

Udeleženci likovne kolonije smo 
stanovali v Pelisteiju, kije od Bitole od
daljen 13 km. Pelister je turistično na
selje in hkrati nacionalni park. Vsako 
jutro nas je avtobus odpeljal v Bitolo, 
kjer smo slikali in risali na temo 
»bitloska arhitektura«. Tako smo spoz
nali stari del mesta. Ogledali pa smo si 
tudi nekaj delovnih organizacij v Bitoli.
V Kruševu, kjer smo tudi risali stari del 
mesta, pa smo obiskali spomenik, pos
večen NOB. Dneve smo zaključili z 
družabnimi večeri. Ko smo odhajali 
domov, smo si z novimi prijatelji izmen
jali naslove. Vsi upamo, da se bomo še 
kdaj srečali.

MATEJA BERLAN 6.b 
OŠ XII. SNOUB Bršljin

TO ME RAZŽALOSTI
Imam prijatelja, imenuje se Drago. 

Zelo rad ga imam. Skupaj hodiva v 
gozd na sprehode, se igrava ali pa si 
kako drugače krajšava čas. Težko bi mi 
bilo, če ga ne bi ime]. Težko mi je tudi, 
ko pomislim na življenjsko usodo vseh 
živih bitij na zadnjo uro življenja. 
Marsikdo joka, ko mu umre prijatelj, s 
katerim je doživel veliko lepega. Toda 
jok nič ne pomaga. Taka je usoda. Živl
jenje je res kruto.

JO ŽE ŽELJKO 
OŠ XII. SNOUB Bršljin

ZA KONEC
Ob zaključku šolskega leta je bilo na 

šolskem dvorišču tradicionalno srečan
je učencev, staršev in delavcev šole. Po 
pestrem kulturnem programu je tova
rišica ravnateljica spregovorila o uspe
hih v učenju in interesnih dejavnostih. S 
predstavnikom našega pokrovitelja, 
Pionirjevega tozda Gradbeni sektor, in 
z mentorico PO na šoli je potem podeli
la priznanja in nagrade prizadevnim 
učencem. V športnem popoldnevu sta 
bili zanimivi tekmi v nogometu med 
očeti in učenci ter v odbojki med 
učenkami in mamami in učiteljicami. 
Starejši so z zmagami dokazali, da so še 
vedno pri močeh. Z izdelki članov teh
ničnega krožka smo pripravili srečelov. 
Na ogled je bila še šolska razstava.

BARBARA PRIMC 
KATARINA KRALJ 

OŠ Milka Šobar-Nataša 
Novo mesto

POGLED SKOZ OKNO
V Frankfurtu je noč. Gledani skoz okno 

svoje sobe. Poslušam zadnje melodije 
ptička, ki še ni našel neveste. Nebo je tem
no. Osvetljujejo ga številne rumene zvez
de. Kralj med njimi je okrogli mesec, kise 
bahavo smeje zaspanki Zemlji. Drevesa 
na dvorišču počivajo. Le tu in lam jih za
ziblje pomladanska sapica. Rožice na gre
di ob oknu so trudne zaprle svoje pisane 
glavice. Povsod je tišina. Štejem zvezde in 
iščem svojo. Želim, da mi prinese srečno 
mladost.

HFJD1 RIHTER 
Frankfurt

TEKMOVANJE V SLO
Po zmagi na obrambnem dnevu se je 

naša ekipa uvrstila na občinsko tekmo
vanje v SLO. Zanj se nas je petero pri
pravljalo skupaj z ekipo 8. razreda, ki smo 
jo na šolskem preizkusu premagali le za 
eno točko. Na tekmovanju na Veliki Do
lini smo reševali teste o prometu, proti
požarni varnosti, civilni zaščiti in zdravil
nih rastlinah in se nismo dobro odrezali. 
Tudi v streljanju nam ni šlo, medtem ko 
smo v prvi pomoči in gašenju z vedrovko 
dosegli vse točke. Po prvem delu tekmo
vanj smo imeli orientacijski tek. V njem je 
bil naš 8. razred enajsti, mi pa drugi.

MOJCA VUČAJNK, 7. B.
OŠ Artiče

OBISKALI DESKLE
V Desklah smo se srečali z učenci ta

mkajšnje pobratene šole. Prvi dan smo 
plesali in se kratkočasili 7. zabavnimi 
igrami, naslednji dan pa smo se skupaj 
odpeljali v bolnico »Franjo«. Kasneje smo 
si v Cerknem ogledali film o partizanskih 
bolnicah na Slovenskem. Tu smo se pcfš- 
lovili od gostiteljev. Pri njih smo se počuti
li kot doma, tako so nas pogostili. Povabili 
smo jih k nam.

VANJA BABIČ, 
SIMONA VERSTOVŠEK 

OŠ Globoko

ARTIČE OD ZGORAJ
Letos je kar 9 Artičanov prejelo kakšno 

izmed manjših nagrad v okviru natečaja 
»Najlepše pismo pilotu«, ki sta ga letos že 
šestič po vrsti razpisali uredništvi Kril ar- 
mije in Dječjih novin. Nagrajence in nji
hove mentorje iz vse Jugoslavije je  tokrat 
povabil na srečanje garnizon v Čerkljah. 
Ker seje vse skupaj dogajalo blizu nas, so 
nas povabili zraven. Povabila smo se zelo 
razveselili, posebej pa poleta s helikopter
jem v Kumrovec in nazaj. Ob povratku 
smo videli tudi Artiče. Veseli smo, daje na 
srečanju naša mentorica prejela priznanje.

ANUŠKA MOTORE 
OŠ Artiče
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ZAKLJUČEK 
S PIKNIKOM 

IN SREČELOVOM
Zaključna prireditev je  potekala na 

šolskem dvorišču v Birčni vasi. Tu smo 
se zbrali pionirji, starši in gostje. Po 
skupnem kulturnem programu in pode
litvi priznanj najprizadevnejšim učen
cem seje vsak razred predstavil z zani
mivimi točkami. Sledila so zabavna 
tekmovanja. Igral nam je ansambel 
Hlevarji. Zabavo ob čevapčičih, ražn
jičih in srečelovu je sicer prekinil dež, a 
smo se po končani nevihti zabavali na
prej. Prireditev so organizirali člani sve
ta staršev naše šole. Na koncu smo se še 
posebej zahvalili zunanjim mentoijem, 
ki so v tem šolskem letu vodili kar osem 
krožkov.

ANDREJA ŠURLA 
podružnična šola 

Birčna vas

SREČANJE MLADIH 
ZGOVODINARJEV 

V ČRNI GORI
Ko smo se z avtobusom približevali 

Kotoru, nas je bilo malo strah, saj nis
mo vedeli, kakšni so ljudje in kraji, 
kamor smo namenjeni. Ta strah se je 
razblinil, takoj ko smo se z domačini 
srečali. Bili so zelo prijazni in dobro 
smo se počutili pri družinah, ki so nas 
sprejele na svoje domove. V Črni gori 
smo ostali tri dni. Izvedli smo prijatelj
ski kviz, obiskali Lovčen in Cetinje. 
Tako smo spoznali drobec bogate črno
gorske dediščine. Slovo od naših gosti
teljev je prišlo prehitro. Komaj sem za
drževala solze. Upam, da bom še letos 
zopet videla kotorsko morje.

URŠKA MEHLE 7.c 
OŠ XII. SNOUB Bršljin

V PAPIRNICI VEVČE
Pri tehnični vzgoji smo se učili o papir

ju. Mene je ta snov zelo zanimala, ker še 
nikoli nisem slišala toliko podrobnih stva
ri o papirju. Ko je bil v papirnici Vevče 
dan odprtih vrat, smo tudi mi odšli na 
ogled te tovarne. Najprej smo si v kultur
nem domu ogledali film o delu v tovarni, 
potem smo s svojim vodičem odšli v odde
lek, kjer delajo tapete. Tudi druge oddelke 
smo si ogledali. V tovarni je močan hrup 
in zelo smrdi po lepilih. Papir izdelujejo 
samo iz celuloze in nič iz starega papirja. 
Imajo tudi trgovino, v kateri prodajajo 
svoje izdelke.

DANICA CUGELJ, 5.r. 
novinarski krožek 

OŠ dr. Pavla Lunačka 
Šentrupert

NE MARAM 
HUDOBNIH LJUDI

Ste se kdaj vprašali, kako velik je svet in 
koliko ljudi živi na njem? Jaz vem, da je 
Zemlja velika in na njej živi veliko različ
nih ljudi. Tako na svetu ni dolgočasno, 
enolično. Med seboj se razlikujemo tudi 
po tem, kakšno srce imamo, če ga sploh 
imamo. Živijo ljudje, ki srca nimajo. Gle
dajo izpod čela in se nikoli ne smejijo. Ne 
marajo cvetlic, ptičkov, otrok. Takšni 
ljudje so čisto sami na svetu. Ponavadi 
živijo v starih hišah, kjer ni cvetja na 
oknih, kjer je vedno mračno. Zato ne ma
ram hudobnih, ker je pri njih mračno in 
mrzlo, saj nimajo srca, v prsih imajo le 
mrzel kamen, ki jih tišči.

KLAVDIJA ZAJC, 4. r. 
OŠ dr. Ivana Prijatelja 

Sodražica

S KITAJSKO
V okviru mladinskega tedna smo si v 

Ljubljani ogledali razstavo kitajskih slik iz 
obdobja dinastij Ming in Qing. Skoraj na 
vsaki sliki je bil upodobljen bor kot simbol 
dolgega življenja, na nekaterih pa so skale 
nad prepadom predstavljale uporništvo. 
Po razstavi smo si ogledali film »Zadnji 
kitajski cesar«. Spoznali smo njegovo hre
penenje po vsem, kar si želi svoboden člo
vek. Ob filmu in razstavi smo se marsičesa 
naučili, predvsem pa smo spoznali navade 
daljne Kitajske.

MARJANA LESKOŠEK 
JASMINA ŠULER 

OŠ Globoko

KONČNA EKSKURZIJA
Že ob šestih zjutraj smo z avtobusi 

odrinili proti Plitvicam. Tu smo si ogledali 
čudovita naravna jezera, slapove, potoke 
in še mnogo mnogo drugega. Po enem je
zeru smo se peljali celo z ladjo. Prevzeti od 
naravnih lepot, ki jih je ustvarila reka 
Korana, smo zapustili Plitvice. Odpeljali 
smo se v zagrebški živalski vrt, ki pa je zelo 
zanemarjen. Polovica kletk je praznih, v 
njih so se zaredile že miši. Povsod po tleh 
ležijo smeti... Kmalu smo odšli, za nami pa 
je ostalo trpljenje živali, ki jim je bila odv
zeta svoboda, sedaj pa se zanje prav malo 
brigajo.

MOJCA VUČAJNK, 7.b 
novinarski krožek 

osnovna šola Artiče

BRALSKI PRAZNIK
Bralcem naše šole seje trud poplačal 

ob podelitvi bralnih značk, saj nas je ta
krat obiskal priljubljeni mladinski pisa
telj Vitan Mal. Povedal nam je marsika
tero zanimivost iz svojega otroštva, s 
snemanj filmov po njegovih knjigah in 
še kaj. Po uradnem delu prireditve smo 
pisatelja še obsuli s prošnjami za avto
gram, ki jih je prijazno sprejel. Takih 
srečanj si še želimo.

PRIM OŽ JESENKO 
OŠ bratov Ribarjev 

Brežice

ZDAJ VEMO
Učenci 4. razredov smo si pred kratkim 

ogledali TCP Djuro Salaj v Krškem. Vese
li smo bili, da smo lahko obiskali naj večj o 
tovarno celuloze in papirja v Jugoslaviji. 
Po ogledu smo se v veliki dvorani pogo
varjali, si ogledali film o razvoju tovarne 
in dobili bonbone. Nasploh je bil obisk ze
lo zanimiv in koristen, saj si proizvodnje 
celuloze in papirja nismo mogli predstavl
jati in bomo zdaj bolj cenili delo naših sta
ršev in drugih delavcev tovarne.

ROBI KAPLAN 
OŠ Jurij Dalmatin 

Krško

TEKME OBRTNIKOV
KRŠKO Obrtniki iz Brežic, Krš

kega in Sevnice so se pomerili v keglja
nju, šahu, rokometu, nogometu, tenisu, 
streljanju, vlečenju vrvi in odbojki. Pr
vo mesto so odnesli krški obrtniki, dru
go Sevničani in tretje obrtniki iz Brežic. 
Prehodni pokal so tako preselili iz 
Brežic v Krško. Očitno je, da so se Sev
ničani in Krčani pripravili bolje kot lani 
in bili tako letos tudi uspešnejši. Po 
tekmovanju so udeleženci letošnjega 
športnega srečanja priredili srečanje z 
zabavo ob ribniku v Brestanici.

B. HORVATIČ

S SKLADATELJEM
V maju so na šoli podelili Župančičevo 

bralno značko. Tekmovalci smo prejeli 
značko in priznanje, učenci, ki so tekmo
vali osmo leto, pa za nagrado še knjigo 
Slavka Pregla Geniji v kratkih hlačah. Na 
podelitvi nas je obiskal skladatelj prof. Ja
nez Tome, ki nas je naučil tudi pesem 
Hiša. Zapeli smo jo skupaj s tovarišicami 
in ravnateljico. Bilo nam je lepo.

TATJANA ROŽIČ 
OŠ Mirana Jarca-Loka 

Črnomelj

SPOMENIKA SVARITA
Učenci 7. razredov smo na zaključnem 

izletu obiskali Jasenovac. Tam smo si 
ogledali zloglasno taborišče smrti, muzej 
in spomenik. Naša druga postaja je bila 
Kozara. Tudi tu smo si ogledali prekrasen 
spomenik, muzej in film, posvečen ti
sočim, padlim na Kozari. Kot je pripove
doval vodnik, tudi tu ni bilo nič manj 
krvavo kot v Jasenovcu. Oba mogočna 
spomenika pa opozaijata, naj se vojna nik
dar več ne ponovi.

ANAMARIJA ŠIMEC 
OŠ Mirana Jarca 

Črnomelj

PEVSKA REVIJA 
V ZAGORJU

Sodelujem v mlajšem mladinskem zbo
ru glasbene šole Trebnje. Tovarišica zbo
rovodkinja Tatjana Mihelčič nas je obves
tila, da bomo šli na pevsko revijo v 
Zagorje. Dobro smo se pripravljali in ime
li že prej nekaj nastopov. V Zagorju je nas
topalo osem pevskih zborov. Vsak je lepo 
zapel. Mi smo bili sedmi na vrsti. Zapeli 
smo tri pesmi: Kaj manjka fantiču, Pom
ladni dan in Poziv. Vsi so rekli, da smo ze
lo dobro pelil. Tudi tovarišica je bila z 
nami zadovoljna.

BISERKA ŠKARJA, 5. r. 
novinarski krožek 

OŠ. dr. Pavla Lunačka 
Šentrupert

TELEVIZIJSKI SPORED

Všeč gledalcem in trenerjem
Tom až Tom šič v vrhu novega vala ribniškega roko

m eta — »Mislim tudi na M edveščak in Zagreb«

RIBNICA — »Ta fant lahko zdaj 
igra v kateri koli prvoligaški ekipi. 
Mislim, da ima ne giede na leta posta
vo, znanje in odnos do igre kot pravi, 
zreli igralec. Jutri bi ga rad videl v 
svoji ekipi,« je rekel nedavno znani 
rokometni strokovnjak. Pri tem je 
mislil na 16-letnega Tomaža To
mšiča, ki je v ospredju mladega 
kakovostnega vala ribniškega roko
meta in kije s samo enoletnim stažem  
v republiški ligi pritegnil pozornost 
gledalcev in padel v oko številnim 
strokovnjakom.

»Ne skrivam, da so mi všeč taka la
skava priznanja,« pravi Tomaž, k ije bil 
v pravkar končani sezoni eden od treh 
najboljših »pivotov« v prvenstvu. »Se
veda razmišljam, da bi nekega dne zai-

SKUPŠČINSKI
DOLENJSKI LIST

t  »  o b č i n *

C r n o m f . l j .
M E T L IK A , N O V O  

M E S T O . R IB N IC A  
IN  T R E B N JE

V 10. številki S k u p šč in sk e g a  D o len jskega lista, ki je  izšla z
datum om  30. junij 1988, so  objavljeni dokum enti:

OBČINA METLIKA
— S klep  o potrditvi zak ljučnega  ra č u n a  davkov in prispevkov 

o b čan o v  občine  Metlika z a  leto 1987
— Sklep  o  sp re jem u  dopolnilne o d ločbe  o sp rem em b a h  m eja 

k o m asac ijsk eg a  o bm očja  v delih k. o. B ožakovo, k. o. Ro- 
sa ln ice  in k. o. Radoviči

— O dlok o razglasitvi Š travsove  d om ačije  v Prilozju št. 10 za  
etnološki spom enik

OBČINA NOVO M ESTO
— Popravki objavljenih odlokov in o d redb  obč ine  Novo m esto

OBČINA RIBNICA
— P opravek  od loka št. 145 (SDL št. 9 /88)

OBČINA TREBNJE
— O dlok o  sp rem em bi od loka  o prekrških zo p er javni red in mir
-r- Sk lep  o potrditvi zak ljučnega  raču n a  davkov in prispevkov

z a  leto 1987
— S klep  o prispevku z a  priključitev n a  kom unalne  objekte in 

nap rav e  individualne rab e  v občini T rebnje

MEDOBČINSKE OBJAVE
— Sklep  o c e n a h  z a  g eo d e tsk e  storitve

OSTALE OBJAVE
— O dločba  o razveljavitvi od loka o sprejetju  zaz id a ln eg a  n a č r

ta  D olen jske T oplice in od loka o p renehan ju  lastn inske  p ra 
vice z a  isto obm očje

PETEK, 8. VII.
14.30 — 00.00 TELETEKST
14.45 VIDEO STRANI
15.00 TEDNIK, ponovitev
16.00 POLETNA NOČ, ponovitev
18.40 GRIZLI ADAMS, 23. del nani-
7u nlrp
19.05 RISANKA
19.30 DNEVNIK
19.59 ZRCALO TEDNA
20.20 CAGNEY IN LACEY, 3. del 
nanizanke

1.05 NA KRILIH VETRA: BRAZILI- 
. IN KUBA, 1. del dokumentarne serije

21.50 DNEVNIK
22.05 POLETNA NOČ 

SCHWARZWALDSKA KLINIKA,
18. del nadaljevanke
23.55 INFORMATIVNA ODDAJA ZA 
TUJCE
00.00 WILLS IN BURKE, avstralski film
01.40 VIDEOSTRANI

DRUGA TV MREŽA
18.55 Alpski večer — 19.30 Dnevnik —
20.00 Narodna glasba — 20.50 Poročila 
— 20.55 Dokumentarna serija — 21.55 
Predolimpijski turnir v košarki

TV ZAGREB
8.30 Zlatibor — 9.00 Otroška oddaja —
9.30 Znanost: Zdravilne rastline — 10.00 
Poletno dopoldne — 12.15 Poletno po
poldne — 15.35 Poročila — 15.40 Tour 
de France — 16.50 Program plus (pono
vitev)— 18.30 Risanka— 18.40 Številke 
in črke — 19.00 TV koledar — 19.10 Ri
sanka — 19.30 Dnevnik — 20.00 Nez
godni center (nanizanka) — 20.55 Va- 
rošarije (zabavnoglasbena oddaja) —
21.55 Denevnik — 22.15 Kultura srca —
23.15 Informativna oddaja za tujce —
23.20 Program plus — 01.10 Poročila

SOBOTA, 9, VIL
15.55 — 00.00 TELETEKST
16.10 VIDEOSTRANI
16.25 RADOVEDNI TAČEK
16.35 PAMET JE BOLJŠA KOT ŽA
MET
16.45 MIŠKOLIN
16.55 POLETNA NOČ, ponovitev
18.55 RISANKA
19.30 DNEVNIK
19.59 NAŠ UTRIP
20.20 ŽREBANJE 3x3
20.30 VEČER Z AGATHO CHRISTIE: 
KARIBSKA SKRIVNOST, ameriški film
22.05 DNEVNIK

22.20 POLETNA NOČ 
SCHWARZWALDSK A KLINIKA,

19. del nadaljevanke 
00.30 INFORMATIVNA ODDAJA 

7 A Tl 1ICF
01.20 VIDEO STRANI

DRUGA TV MREŽA
14.50 Kako biti skupaj — 15.20 Dedek 
avtomobil (češkoslovaški mladinski film)
— 16.55 Predolimpijski turnir v košarki
— 18.30 Kvartet godal — 18.40 Dallas
— 19.30 Dnevnik — 20.00 Glasbeni 
večer — 21.30 Poročila — 21.35 Napo
ved časa (oddaja iz kulture) — 22.10

Športna sobota

TV ZAGREB
8.00 Soul glasba — 8.55 Mladinski film 
— 10.20 Program plus (ponovitev) -
12.00 Poletno popoldne — 15.30 Narod
na glasba — 15.55 Sedem TV dni —
16.40 Poročila — 16.45 TV koledar —
16.55 Predolimpijski turnir v košarki —
18.30 Človek in čas — 19.15 Risanka —
19.30 Dnevnik — 20.00 Beg iz Alcatraza 
(ameriški film) — 21.35 Dnevnik —
21.55 Informativna oddaja za tujce —
22.00 Zabavni program — 00.00 Poročila

NEDELJA, 10. VII.
8.35 — 13.20 in 14.50 — 23.00
TELETEKST
8.40 VIDEO STRANI
9.00 ŽIV ŽAV
9.45 FURMANSKI PRAZNIK
10.00 GRIZLI ADAMS, ponovitev 23. 
dela nanizanke
10.25 GOSPA MONOSOROJSKA, po
novitev 5. dela nadaljevanke
11.20 FURMANSKI PRAZNIK
11.30 LJUDJE IN ZEMLJA
12.30 STEKLINA STO LET PO PASTE- 
URJU
12.50 FURMANSKI PRAZNIK
13.05 VIDEOSTRANI
15.05 VIDEO STRANI

15.20 HOTEL POLAN IN NJEGOVI 
GOSTJE, 1. del nemške nadaljevanke

Nadaljevanka spremlja zgodbo židov
ske družine Polan, ki se začne leta 1908. 
Družina ima luksuzen hotel v zdravi
liškem mestu, kamor prihajajo gostje z 
vsega sveta. Najmlajša hčerka se zaljubi v 
preprostega strežnika, Slovaka. Žaradi 
ugleda družine je treba ta »napačen 
korak« prikriti. Kmalu izbruhne 1. sve- 
topvna vojna. Nadaljevanka ima 3 dele.

17.10 FURMANSKI PRAZNIK
17.20 SALOMONOVI RUDNIKI, ame
riški film

19.00 FURMANSKI PRAZNIK
19.10 RISANKA
19.30 DNEVNIK

20.05 KO PTIČKI PREPEVAJO, kome
dija TV Zagreb
21.15 FURMANSKI PRAZNIK
22.15 ŠPORTNA ODDAJA
22.45 VIDEO STRANI

DRUGA TV MREŽA
8.55 Poročila — 9.00 Danes za jutri in 
Odštevanje (ameriški film) — 12.00 An- 
glunipe (oddaja v romščini) — 15.30 Di
rke formula 1 za VN Anglije — 19.30 
Dnevnik — 20.00 Po letu 2000 — 20.45 
Včeraj, danes, jutri — 20.50 Mali koncert 
— 21.20 Športni pregled 
Opomba: 17.55 Predolimpijski turnir v 
košarki; ali 13.55 — 15.50

PONEDELJEK, 11. VII.
16.10 — 00.00 TELETEKST
16.25 VIDEO STRANI
16.40 NAŠ UTRIP, ponovitev
16.55 ZRCALO TEDNA, ponovitev
17.10 POLETNA NOČ, ponovitev na
daljevanke
18.20 RADOVEDNI TAČEK, ponovi
tev
18.35 MALA NADA, 5. del

19.05 RISANKA
19.30 DNEVNIK
20.05 JOE WILSON, 2. del avstralske 
nadaljevanke
21.05 AKTUALNO
21.50 DNEVNIK
22.05 POLETNA NOČ 

SCHWARZWALDSKA KLINIKA,
20. del nadaljevanke 

00.30 INFORMATIVNA ODDAJA 
ZA TUJCF.

ALO, ALO, 6. del
01.05 VIDEO STRANI

DRUGA TV MREŽA
18.30 Beograjski TV program — 19.30 
Dnevnik — 20.00 Zunanjepolitična od
daja — 20.45 Poročila — 20.50 Mali 
koncert — 21.10 Narasle vode (nadalje
vanka) — 22.00 Revolucija, ki traja —
22.45 Poezija

gral tudi v večjem klubu. K ljubljan
skemu Slovanu ne bi nikoli odšel, pač 
pa so moje misli usmerjene k Zagrebu 
in tamkajšnjima prvoligašema: Med- 
veščaku in Zagrebu,« pove Tomaž. 
Kajpak so to za zdaj samo razmišljanja 
mladega športnika, ki je izredno dela
ven na treningih in nadvse koristen v 
igri. S svojo postavo, 191 cm višine in 
88 kg teže, je neustavljiv v igri na črti. 
Kadar dobi uporabno žogo, navduši 
publjko z zanesljivim zadetkom.

»Če bi Inlesu slučajno uspelo, da bi si 
izboril mesto v medrepubliški ligi nas
lednje leto —  za to pa bi moral biti v 
prvenstvu najmanj tretji — bi imel po 
moje dovolj kakovostno ekipo za tek
me takšega kakovostnega razreda. Na
vijači v Ribnici pa želijo kakovostnejše 
športne predstave, iščejo rokomet, ka
kršnega so igrali v tem mestu včasih. Če 
naj bi Inles zaigral tako, nam je potre
ben strelec, kakršnega pa zdaj nimamo. 
Osebo vidim največ tega v igri Kranjca 
iz Ajdovščine in Celjana Pungartnika,« 
ocenjuje Tomaž Tomšič, ki sicer pravi o 
vzdušju med Inlesovimi rokometaši 
tako: »Smo odlična klapa, za kar gre 
največja zahvala trenerju Mikulinu, ki 
je iz nas napravil dobro ekipo in dal 
vsem možnost, da pokažejo znanje. 
Prava poteza je, da je dal priložnost 
mladi generaciji, ki se dolgo pozna in ki 
je igrala v vseh kategorijah. Verjamem, 
da bomo upravičili ugled, ki ga uživa
mo sedaj. Po vrnitvi nekaterih fantov iz 
JLA bomo od naslednje jeseni jurišali 
na vrh. Je pa res, da bomo težko prido
bili tretje m esta saj bodo z istimi ambi
cijami krenili Šoštanj, Ajdovščina, Je 
lovica in drugi.«

Tomaž je začel trenirati rokomet kot 
9-leten kratkohlačnik. Nekaj čas je bil 
pri Stojanu Gelzetu, kasneje pa ga je 
»pod svoje« vzel trener Zdenko Miku
lin, od katerega seje gotovo naučil vse
ga. V klubu je  prešel vse kategorije in 
kot nadatjen igralec dobil lansko jesen 
na tekmi za ekipo ljubljanskih Prul 
možnost, da zaigra v prvi postavi. In kot 
rečeno, je sijajno odigral vse prvenstvo 
in bil eden najboljših igralcev in strel
cev. »Z Inlesovo ekipo sme osvojili ve
liko trofej in priznanj v vseh selekcijah. 
Razen v Inlesu igram še kot stalni član 
republiške kadetske in mladinske vrste. 
Na pokalu republik in pokrajin v Tuzli 
mi je šlo zelo dobro od rok in sem 
odlično zaigral, po okusu gledalcev in 
trenerjev,« ocenjuje nedavni nastop 
Tomaž Tomšič.

MILAN GLAVONJIČ

TOREK, 12. VII.
16.50 — 00.00 TELETEKST
17.05 VIDEOSTRANI,
17.20 POLETNA NOČ, ponovitev na
daljevanke
18.40 PAMET JE BOLJŠA KOT ŽA
MET
18.50 BANANE PRIHAJAJO, oddaja

za otroke
19.05 RISANKA
19.30 DNEVNIK
20.05 OSMI DAN, oddaja o kulturi
20.45 FESTIVAL JAZZA — MONT- 
REUX
21.45 DNEVNIK
22.00 POLETNA NOČ

SCHWARZWALDSKA KLINIKA,
21. del nadaljevanke

00.30 INFORMATIVNA ODDAJA 
ZA TUJCE 

NENAVADNE ZGODBE, 6. del
01.00 VIDEOSTRANI

DRUGA TV MREŽA
19.00 Bajaga na koncertu v Jariboru —
19.30 Dnevnik — 20.00 Resna glasba —
20.45 Žrebanje lota — 20.50 Zabavni to
rek — 22.20 Silnice (oddaja iz kulture)

SREDA, 13. VII.

16.55 — 00.00 TELETEKST
17.10 VIDEOSTRANI.
17.25 POLETNA NOČ, ponovitev na
daljevank
18.45 HEJ KONJIČEK, H1JA HI
18.55 MIŠKOLIN
19.05 RISANKA

19.30 DNEVNIK
20.05 SKRIVNOSTNO ŽIVLJENJE 
NVALTERJA MITTYJA, ameriški film 

S tem filmom se začenja ciklus filmov 
Dannyja Kaya. Govori o človeku, ki živi 
skromno življenje v predmestju, razpet 
med materjo in službo poklicnega bralca 
romanov, obenem pa ima skrivno življen
je, saj nenehno uhaja v sanjarije, v katerih 
se loteva najrazličnejših junaških dejanj. 
Prav ta fantazijski svet je komedija. Film

je poln nepredvidljivih in domiselnih 
situacij.
21.55 DNEVNIK
22.10 POLETNA NOČ 

SCHWARZWALDSKA KLINIKA,
22. del nadaljevanke 

00.30 INFORMATIVNA ODDAJA 
ZA TUJCE 

KNJIGA ŠAL, 1. del
01.10 VIDEOSTRANI

ČETRTEK, 14. VII.
16.55 — 00.00 TELETEKST
17.05 VIDEOSTRANI
17.20 POLETNA NOČ, ponovitev na
daljevank
18.35 ZA MANO, MULCI, madžarska 
otroška serija

19.30 DNEVNIK
20.05 TEDNIK
21.05 PUSTA HIŠA, 1. del angleške 
nadaljevanke

Nadaljevanka, kije nastala po Dicken
sovem romanu, prikazuje pokvarjenost in 
propadanje angleške družbe sredi 19.

stoletja.
22.05 DNEVNIK
22.00 POLETNA NOČ 

SCHWARZWALDSKA KLINIKA, 
zadnji del nadaljevanke 

00.30 INFORMATIVNA ODDAJA 
ZA TUJCE

Radio Sevnica
UKV — 96,8 ali 105,2 MHZ
Redakcija
Čestitke
Oglasi
telefon 81-004 
Studio 
telefon 
81-315

ČETRTEK
17.00 — Uvod in predstavitev sporeda
17.20 — Predstavljamo vam
17.45 — Ljubezen nam je vsem v pogubo
18.00 — Dobimo se ob isti uri
18.25 — Glasbena oddaja
19.00 — Slovo ...

SOBOTA
17.00 — Uvod in predstavitev sporeda
— Razvedrilna sobota
— do 19. ure

NEDEUA
10.30 — Pozdrav in predstavitev sporeda
10.50 — Kmetijska panorama 
Nedeljski gost
Oddaja o kulturi
11.40 — Mikrofon na vasi 
Dobro je vedeti
12.00 — Aktualno 
Minute za prometno varnost
12.15 — Za vsakogar nekaj
13.00 — N«leljski poročevalec
13.30 — Čestitke in pozdravi naših 
poslušalcev

SREDA
17.00 — Pozdrav in predstavitev sporeda 
17.05 — Informativna kronika
17.25 — Naši kraji in ljudje
18.25 — Glasbena oddaja
19.00 — Zaključek sporeda

No O ’6

studio
S /  r„7 : ^

Spored Studia D
ČETRTEK,
12.00 začetek programa, pozdrav, napo
ved, pesem tedna, 12.30 novice, nekoč je 
bilo tako..., 13.00 strokovnjak, 15.30 do
godki in odmevi, 17.00 turistična oddaja,
18.00 kronika, pesem tedna, biba leze- 
biba gre, studio—D jutri

PETEK
12.00 začetek programa, napoved, poz
drav, pesem tedna. 12.30 novice, nekoč je 
bilo tako..., skriti mikrofon, 14.30 šport,
15.30 dogodki in odmevi, 16.00 lestvica 
zabavne glasbe, 17.00 mladinska oddaja,
18.00 kronika, pesem tedna, biba leze- 
biba gre, studio—D jutri

SOBOTA
12.00 začetek programa, napoved, poz
drav izbor pesmi tedna, 12.30 novice, 
nekoč bilo je tako..., 13.00 čtztitke in poz
dravi naših poslušalcev, 14.00 nagradni

kviz, 15.30 dogodki in odmevi, 15.00 za
nimivosti, predstavitev znanih in mani 
znanih oseb, prireditve, 16.30 modra kro
nika, 18.00 kronika, biba leze-biba gre, 
studio—D jutri

NEDEUA
8.00 začetek programa, pozdrav, napo
ved, pesem tedna, 8.30 kmetijska oddaja,
9.30 kronika, nekoč je bilo tako.... repiče- 
va draga, 10.00 vse manj je dobrih gostiln,
11.00 mali oglasi, 12.30 čestitke in poz
dravi naših poslušalcev, 18.00 konec 
programa

PONEDEUEK
12.00 začetek programa — pesem tedna,
12.30 novice, nekoč, je bilo tako..., 13.00 
modra kronika—ponovitev oddaje, 13.30 
pogovarjamo se z vami, 14.30 šport,
15.30 dogodki in odmevi, 16.00 lestvica 
narodno zabavne glasbe, 17.00 aktualna 
tema, 18.00 kronika, pesem tedna, biba 
leze-biba gre, studio D—jutri

TOREK
12.00 začetek programa, pesem tedna,
12.30 novice, nekoč je bilo tako... iz orga
nizacij združenega dela — mozaična od
daja, 15.30 dogodki in odmevi, 16.00 
pomagamo vam, 16.30 minute za narod
no glasbo, 17.00 odgovarjamo na vaša 
vprašanja, 18.00 kronika, pesent tedna, 
biba leze-bila gre, studio D—jutri

SREDA
12.00 začetek programa, pesem tedna.
12.30 novice, nekoč je bilo tako... 13.00 
vaš in naš studio—D, 13.30 glasbena od
daja, 15.30 dogodki in odmevi, 16.00 žel
je in čestitke naših poslušalcev, 17.00 
aktualna tema, 18.00 kronika, pesem led
na, biba leze-biba gre, studio—D jutri
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Novoles, lesni kombinat 
Novo m esto, Straža, n.sol.o. 
TOZD Tovarna akrilnih proizvodov Trebnje
Komisija z a  delovna razm erja

objavlja prosta dela in naloge:

SKLADIŠČNIK GOTOVIH IZDELKOV

Pogoji: kandidati m orajo poleg sp lošn ih  pogojev izpolnjevati še  
naslednje:
— d a  imajo končano  4. stopnjo  strokovne izobrazbe  tehn ične  

ali trgovsko-kom ercialne sm eri,
— d a  imajo 1 leto delovnih izkušenj iz sk lad iščn eg a  poslova

nja.
K andidat bo sklenil delovno razm erje za  nedo ločen  č a s , s  tri
m esečn im  poskusnim  delom .
Interesenti naj p ism ene  vloge z dokazili o  izpolnjevanju razpi
san ih  pogojev naslovijo v 15 dneh  po objavi na  naslov: Novoles, 
TOZD TAP, Trebnje, komisija z a  delovna razm erja.

343 /27

skra
Komisija za delovna razmerja 
ISKRA ELEMENTI, TOZD HI 
Šentjernej

razpisuje prosta dela in naloge

KONSTRUIRANJE STROJEV IN NAPRAV

Pogoji:
— visoka ali višja izobrazba strojne sm eri
— konstruiranje
— 1 leto delovnih izkušenj
— aktivno znan je  an g le šk eg a  jezika
P isn e  prijave z dokazili pošljite v 8 dneh  kadrovski službi ISKRA 
ELEMENTI, TOZD HIPOT, Šentjernej.
Kandidati bodo izbrani najpozne je  v 30 dneh  po dnevu, ko bo
potekel rok z a  prijavo.
Kandidati bodo o b veščen i o  izbiri v 8 dneh.

342 /27

DS SIS STANOVANJSKEGA IN 
KOMUNALNEGA GOSPODARSTVA 
NOVO MESTO, Novi trg 6/II

razpisuje
prosta dela in naloge

1. STROKOVNEGA TAJNIKA za področje stanovanjske 
skupnosti in v skladu s statutom delovne skupnosti se
2. STROKOVNEGA TAJNIKA za področje Komunalne 
skupnosti
3. SEKRETARJA delovne skupnosti

Od in teresen tov  pričakujem o, d a  bodo izpolnjevali nasledn je  
pogoje:

pod 1:
— d o k o n čan a  v isoka ali v iš ješo lska izobrazba pravne, uprav

ne  ali ekonom ske sm eri
— tri oz. pet let delovni izkušenj
— zaže len  opravljen strokovni izpit po zakonu o gradnji 

objektov
pod 2:

— d o k o n čan a  v isoka ali v išješo lska izobrazba g radbene, 
ekonom ske, pravne, up ravne ali kom unalne sm eri

— tri oz. pet let delovnih izkušenj 
pod 3:

— d o k o n čan a  v isoka ali v iš ješo lska izobrazba pravne sm eri
— tri oz. pet let delovnih izkušenj

Z a v se  p a  s e  š e  zah teva , d a  so  sposobn i organizirati delo 
službe in uspostavljati u strezne  o d n o se  z ljudmi pri delu. 
M andat z a  razp isan a  de la  in naloge traja štiri leta.
S tanovanja  ni.
O sebni dohodek  po pravilniku delovne skupnosti.
P ism en e  ponudbe z dokazili o izpolnjevanju razpisnih pogojev 
naj kandidati pošljejo v zap eča ten ih  ovojnicah z o zn ačb o  v le
vem  spodn jem  kotu »za razpis« n a  naslov: DS SIS stanovan j
sk e g a  in kom unalnega  g o spodarstva , Novo m esto , Novi trg, 6 v 
8 dneh  po objavi razpisa.

Prijavljene kand idate  bom o o izbiri obvestili n a jk asn e je  v 30 
dneh  po končanem  spre jem an ju  prijav.
Informacije s e  lahko dobe  n a  telefon št. 21 -040 int. 266.

349 /27

VIO TREBNJE 
DSSS 
Kidričeva 2

razpisuje prosta dela in naloge

VODJA RAČUNOVODSKE IN PLANSKE SLUŽBE

Poleg  splošnih  pogojev, določenih z zakonom  o zd ruženem  d e 
lu, m ora kandidat izpolnjevati š e  nasledn je  pogoje:

— d a  im a končano  višjo ali visoko izobrazbo ekonom ske 
sm eri

— d a  im a najm anj 3 leta delovnih izkušenj pri opravljanju u s 
treznih strokovnih del in nalog

— d a  im a u strezne  organizacijske sposobnosti.

Izbrani kandidat bo delovno razm erje  sklenil z a  nedo ločen  ča s . 
P ism en e  prijave z dokazili o  izpolnjevanju pogojev sp re jem a  
tajništvo D S S S  VIO Trebnje 15 dni po ob avi razpisa.

O izidu razp isa  bom o kand idate  obvestili v 30 dneh  po izboru.

V sk ladu z 11. č lenom  O dloka o priznanjih občine B režice (Ur. 
list SR S št. 22/80) in 2. členom  O dloka o sprem em bi odloka o 
priznanjih občine B režice (Ur. list SR S št. 31/83)

KOMISIJA ZA ODLIKOVANJA IN PRIZNANJA 
s k u p s c in e  o b č in e  b r e ž ic e

RAZPISUJE 
OKTOBRSKE NAGRADE, PRIZNANJA 
IN PLAKETE OBČINE BREŽICE ZA LETO 1988

1. O ktobrske n ag rad e  s e  podeljujejo posam eznikom  in p rav
nim o se b a m  za  p o se b n e  d o sežk e  na  d ru žbenoekonom 
skem , političnem, znanstvenem , tehničnem , kulturnem in 
drugih področjih dela, ki imajo p o seb en  pom en za  razvoj in 
nap redek  občine Brežice.

2. P riznan ja  s e  podeljujejo posam eznikom  in pravnim o s e 
bam  za  izredno u sp e šn o  delovan je  na  v seh  področjih druž
b e n e g a  dela  (na področju gospodarstva , družbenih  dejav 
nosti in d ružbenopolitičnega dela).

3. P lakete  občine B režice s e  podeljujejo kot spom insko  darilo 
posam eznikom  ali pravnim o seb am  ob  praznikih, jubilejnih 
in drugih posebnih  priložnostih kot priznanje za  zaslu g e  na 
kateremkoli področju d ru žb en eg a  dela.

4. P red loge  lahko posredujejo  organ izacije  zd ru žen eg a  dela, 
sam o u p rav n e  in te resne  skupnosti, družbenopolitične or
ganizacije, d ru žb en e  organ izacije  in društva, izvršni svet 
SO  B režice ter posam ezniki.

5. P red loge je treb a  podati v pisni obliki komisiji z a  odlikovanja 
in priznanja sk u p šč in e  občine B režice na  naslov: S kupšč i
n a  občine  B režice, C es ta  prvih borcev  18, 68250  Brežice, 
n a jk asn e je  do 31. av g u sta  1988. Predlogov, ki bodo prispeli 
po tem  roku .komisija ne bo upoštevala.

6. Podelitev oktobrskih nagrad , priznanj in plaket občine 
B režice za  leto 1988 bo 28. oktobra 1988 ob prazniku obči
ne  na  svečan i seji zborov skupšč ine  občine Brežice.

Komisija z a  odlikovanja in 
priznanja skupšč ine  občine 

Brežice 
347 /27

NUKLEARNA ELEKTRARNA KRŠKO, p.o. 
Vrbina 12, 68270 KRŠKO

objavlja prosta dela in naloge

varnostnika

Pogoji:
— KV delavec
— 12 m esecev  ustreznih delovnih izkušenj
— izm ensko delo
— 2 -m esečn o  poskusno  delo
Kandidati naj pošljejo svoje prijave v 10 dneh  po objavi. O dgo
vore bodo prejeli v 30 dneh  po končanem  zbiranju prijav.

348 /27

O snovna šola inž. Janeza  
Marentiča, PODZEMELJ

razpisuje prosta dela in naloge

UČITELJA ANGLEŠKEGA JEZIKA
z a  nedo ločen  ča s , s  polnim delovnim  časom . U čno obveznost 
bo dopolnjeval z drugimi predm eti.
Na voljo je družinsko stanovanje.
Z ače tek  d e la  1. 9 .1988. Prijave z dokazili pošljite v 8 dneh  na 
naslov: O sn o v n a  šo la  ing. J a n e z a  M arentiča, Podzem elj, 
68332 G radac  v Beli krajini.

3 44 /27

SKUPNA SLUŽBA 
SAMOUPRAVNIH INTERESNIH SKUPNOSTI 
DRUŽBENIH DEJAVNOSTI 
NOVO MESTO

RAZPISUJE
prosta dela in naloge s posebnim i pooblastili in odgovornostmi

1. STROKOVNO-TA JNIŠKA OPRAVILA ZA OBČIN- 
SKO KULTURNO SKUPNOST IN OBČINSKO 
TELESNOKULTURNO SKUPNOST NOVO 
MESTO

2. VODENJE FINANCNO-RACUNOVODSKEGA 
ODDELKA

Pogoji: 
pod 1:
— visoka ali višja izobrazba  ekonom ske ali družboslovne 

usm eritve
— 3 oz .5 let delovnih izkušenj

— izpolnjevanje pogojev po d ružbenem  dogovoru o kadrovski 
politiki v občini Novo m esto

pod 2:
— visoka ali višja izobrazba ekonom ske sm eri
— 3 oz. 5 let delovnih izkušenj
Prijave z dokazili o izpolnjevanju pogojev naj kandidati pošljejo 
v 30 d n eh  po objavi razp isa  na  naslov: S kupna  s lužba  SIS 
družbenih  dejavnosti, Novo m esto, Kidričev trg 3.

'K and idata  b o sta  na  razp isan a  de la  in naloge izbrana za  dobo 
štirih let.

O izbiri bom o kandidate  obvestili v 30 dneh  po opravljeni 
izbiri.

346 /27

POKLICNA 
GASIIS 
ENOTA 
K 
R 
S
K 
O

DELOVNA ORGANIZACIJA 
POKLICNA GASILSKA ENOTA KRŠKO, p.o.

KOMISIJA ZA DELOVNA RAZMERJA 

objavlja prosta dela in naloge:

1. gasilec pripravnik (1 izvajalec)
2. gasilec III (1 izvajalec)

Pogoji:
— pod št. 1:
z a  nedo ločen  ča s , IV. stopn ja  tehn ične  stroke, vozniški izpit B 
kategorije, najm anj 6 m esecev  ustreznih delovnih izkušenj
— pod št. 2:
za  do ločen  č a s  (1 leto), IV. stopnja tehn ične  stroke, k ončana  
šo la  za  KV gasilca , vozniški izpit B kategorije, najm anj 6 m e s e 
cev  ustreznih delovnih izkušenj.
G asilec pripravnik m ora opraviti v roku 1 leta 6 -m esečn o  šolo 
z a  poklicnega gasilca  (izobraževanje p lača  DO PGE). 
Kandidati naj pošljejo p isne  vloge z dokazili o izpolnjevanju po
gojev ob jave v 15 dn eh  po objavi n a  naslov: DO Poklicna gasil
sk a  en o ta  Krško, p. o., T ovarniška 19, 68270  Krško. 
Informacije lahko dobite na  telefon (068) 71 -489  ali 72-905. 
K andidate bom o obvestili o izbiri v 30 dneh  po izteku roka za  
objavo.

345 /27

časopisno založniško podjatja
® KMEČKI OLAS

R O M A N T IČ N A  POVEST O USKOŠKIH ČASIH  
Slavko Dokl:

»USKOŠKA PRINCESA«
V slovenski literaturi je kdo ve zakaj skoraj zam rl žanr 

zgodovinske (rom antične) povesti, ki je imela nekdaj veliko 
bralcev. M ed avtorje, ki se po svojih najboljših močeh trudijo , da 
bi literaturo  razbrem enili njegovega »usodnega poslanstva«, je 
tud i N ovom eščan Slavko D okl. V U skoški princesi popisuje 
uskoško življenje v dolini reke Krke v 17. stoletju  v značilni ro 
m antični m aniri, ob tem  pa povest o mladem uskoškem  paru in 
njunih pustolovščinah dom a in v širnem svetu prepleta z etno loš
kim i, zgodovinskim i in kulturološkim i drobnim i zanim ivostm i, 
ki nadevajo njegovemu fantazijskem u pisanju zgodovinsko pre
obleko. Knjigo je z im enitnim i grafikami ilustriral samouk 
Bogdan Breznik iz Trebnjega.

Knjiga obsega cca 300 strani in 20 ilustracij. Cena knjige ob 
izidu septem bra 1988 bo 26.000 din. Lahko jo naročite z naročil
nico, ki jo pošljite na naslov: Č Z P  Kmečki glas, Miklošičeva 4, 
Ljubljana.

______ ____

N A R O Č IL N IC A  

Im e in priim ek

KMEČKI GLAS

N a ta n če n  naslov (k ra j, p o l tn a  I t . ,  u lica in It.)

Z aposlen  pri ..............................................L;.................
IO*|.

M atična št. o b č a n a ....................- ................................................... - ......................................

N a ro ča m  U S K O Š K O  P R IN C E S O  p o  ceni 26.000 d in . K n jigo  b o m  plačal a 
sečnih o b ro k ih  (največ 3) p o  din.

:aporedn ih  mc-

S tro šk e  dostave  zaračunavam o posebej.
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Podpis:

DOLENJSKI LIST 13



■ I  T C I U I  T c n m i l  l f  A C  7 A  a i  i  n  JI j t  T E D E N S K I  K O L E D A R  —  K I N O  —  S L U Ž B O  I Š Č E  —  S L U Ž B O  DOBI  —  S T A N O V A N J A  —  M O T O R N A  V OZ I L A  K M E T I J S K I  S T R O J I  V TEm TEDNU VAS ZANIMA p r o d a m - k u p i m - p o s e s t — ž e n i t n e  p o n u d b e  —  r a z n o  -  o b v e s t i l a  —  p r e k l i c i  —  č e s t i t k e  -  z a h v a l e

tedensk i koledar
Četrtek, 7. julija — dan izgnancev 
Petek, 8. julija — Elizabeta 
Sobota, 9. julija — Veronika 
Nedelja, 10. julija — Amalija 
Ponedeljek, 11. julija - Olga 
Torek, 12. julija — Mohor 
Sreda, 13. julija — Henrik

LUNINE MENE

13. julija ob 22.53 — mlaj

kino
BREŽICE: 8. in 9. 7. (ob 20. uri) 

ameriški kriminalni film Glasnik smrti.
10. (ob 18. in 20. uri) in 11.7. (ob 20. 
uri) ameriški avant. film Zlati deček.
12. in 13;,7. (ob 20. uri) ameriški akcij
ski film Črni mesec.

ČRNOMELJ: 8.7. (o b 20. uri) ame
riška komedija Poljubi me za slovo. 8.
7. (ob 22. uri) in 20.7. (ob 20. uri) ame
riški film Dober tek. 10. 7. (ob 18. uri) 
angleški film Vesoljski vampirji. 12. 7. 
(ob 20. uri) ameriški avant. film Vojne

stanovanja
DVOSOBNO STANOVANJE (Ki

dam. Krevs, Jablan 4, Mirna peč. (3606- 
ST-27)

NOVO dvosobno stanovanje v Novem 
mestu prodam. Tel. 26-909. (P27-37MO)

DVOSOBNO STANOVANJE (vi
soko pritličje) v Krškem, centralno ogre
vano, s telefonom, zamenjam za enako v 
Brežicah ali v Novem mestu. Ponudbe na 
naslov: Trivun Malbašič, Cesta 4. julija 52 
a, Krško. (P27-2MO)

STANOV ANJE dam ženski, katera bi 
mi bila pripravljena pomagati. Možnost 
dedovanja, lahko tudi podarim za pomoč. 
Do smrti bi bila preskrbljena. Šifra: »PRI 
MESTU«. (3586-ST-27)

m otorna vozila
JAWO 350, letnik 1987, prodam. Tel. 

45-372, Longar. (3587-MV-27)
Z 128, popolnoma novo, nujno in 

ugodno prodam. Pokličite in se prepričaj
te! Tel. 23-619. (3589-MV-27)

ETZ 250, letnik 1983, zelo ugodno 
prodam. Pavlin, Selce 17, 68351 Straža. 
(3590-MV-27)

PRODAM športno 350-kubično JA- 
WO. Srebrnjak-Ribič,Dolga Raka 4, 
Raka. (P27-16MO) - 

OPEL KADET, letnik 1977, prodam. 
Anton Žabkar, Straža 18, Raka. (P27- 
15MO)

AMI 8, letnik 1975, neregistriran, v 
voznem stanju, prodam. Jože Strojine, 
Spodnje Mladetiče 10, Krmelj. (P27- 
1MO)

ZAMENJAM 126 P, november 1987, 
za jugo v isti vrednosti. Mojca Hvastja, 
Prečna 8. Ogled popoldne. (3570-MV- 
27)

igre. 14.7. (ob 20. uri) hongkonški film 
Mafija proti Nindži.

KRŠKO: 14. 7. in 15. 7. (ob 18. uri) 
ameriški znanstveno-fant. film Preda- 
tor. 8. 7. (ob 20. uri) in 10. 7. (ob 18. 
uri) hongkonški akcijski film Mafija 
proti Nindži. 8. 7. (ob 22. uri italijanski 
erotični film Noči gospe Šimom:. 12. 
(ob 20. uri) in 13. 7. (ob 18. uri) ame
riška komedija Policijska akademija
111. 14. 7. (ob 22. uri) nemški erotični 
film Izredna ženska.

NOVO MESTO — DOM  KUL
TURE: 7.7. (ob 10. uri) ameriški risani 
film Pustolovščine Petra Žolne. 7. 7. 
(ob 18. in 20. uri) ameriško-italijanski 
film Sodnj dan. Od 8. do 10.7. (ob 18. 
in 20. uri) ameriški glasbeni film La 
Bamba. 11.7. (ob 18. in 20. uri) in 14.
7. (ob 10. uri) domači dokumentarni 
film Svet, ki izginja. 12. 7. (ob 10. uri) 
amer. glasbeni film La Bamba.

NOVO MESTO — DOM JLA: Od
8. do 10. 7. ameriški film Trašink. Od
11. do 13.7. kitajski film Nepremagljivi 
Vadung.

SEVNICA: 7. in 8.7. ameriški akcij
ski film Leto zmaja. 9. in 10.7. ameriški 
film Salverado. 14. 7. ameriški akcijski 
film Zanka. (Vse predstave ob 20. uri.)

Z 101 super, letnik 1978, prodam. Ce
na 280 SM. Ogled vsako popoldne na 
Kristanovi 2, Novo mesto. (3570-MV- 
—27)

Z 101, maj 1984, prodam. Denžič, tel. 
61-083, dopoldne. (P27-5MO)

Z 128 1,1 GX, letnik 1987, prodam. 
Tel. 23-195. (P27-7MO)

OPEL KADET karavan, letnik 1969, 
neregistriran, ugodno prodam. Tel. 42- 
257. (3573-MV-27)

GOLF Kady prodam. Cena 
17500.000,— din. Tet. 84-272. (3574- 
MV-27)

GOLF JGLD — S paket, letnik 1985, 
prodam. Roman Slak, Dol. Ponikve 16, 
Trebnje. (3514-MV-26)

AVTOMAT1K A3 MS prodam. Cena 
90 SM. Informacije po telefonu (068) 81- 
488. (P27-8MO)

ZASTAVO 750, letriik 1982, ugodno 
prodam. Marko Zabukovec, Gabrijele 29, 
Krmelj. (P27-11MO)

MOTOR APN 6, skoraj nov, prodam. 
Jože Stopar, Orehovec 10, Kostanjevica. 
(3579-MV-27)

PUCH COBRA 50 cross in pony kolo 
prodam. Brane Henigman, Breznik 5, 
68343 Dragatuš. (P27-13MO)

R 4, letnik 1978, registriran do junija 
1989, prodam. Franc Štine, Kot 30 a, Se
mič. (3584-MV-27)

R 4 TLS, 1982, prodam. Tel. 21-367. 
(3581-MV-27)

126 PGL, letnik 1986, prodam. Infor
macije na telefon 23-022. (P27-30MO) 

GOLF diesel, star štiri leta, prodam. 
Tel. 24-725. (3644-MV-27)

LADO 1600 temnomodro, staro 6,5 
let, dobro ohranjeno, garažirano, in 
VARTBURG karavan, nov, bele barve, 
prodam. Informacije na tel. (068)81-938. 
(P27-33MO)

Dragi bralci!
Vsi, ki ste radi obveščeni in zato ne šledite denarja, najbrž že ves

te, da boste morali bistveno več odšteti za dnevno časopisje pa za 
radijsko in televizijsko naročnino. Hudič ne pride sam, pravijo, in 
tako se omenjenim podražitvam javnega obveščanja hočeš nočeš 
mora pridružiti tudi Dolenjski list. S starimi cenami ne bi zdržali 
brez izgube niti do jeseni; papir, tiskarske, poštne in grafične storit
ve pa še in še se je  neznansko podražilo. Veliko razliko med proiz
vodno in prodajno ceno Dolenjskega lista bom o skušali pokriti v 
glavnem  z dragim reklamnim oglaševanjem , delček pa boste morali 
prispevati tudi vi, dragi bralci. Dolenjski list bo tako v prosti prodaji 
poslej 700 din, naročnina za 2. polletje pa znaša 18.000 din. Veliko 
vasje , ki ste do konca marca plačali 20.000 din in od vas ne terjamo 
nič, le obilo dobrega branja vam želim o, preostale pa lepo prosim o, 
da čimprej poravnajo naročnino s položnico, ki jo  bodo prejeli v 
kratkem. Hvala za razumevanje!

Uredništvo DL

DOLENJSKI LIST
Izdaja: DIC, tozd Dolenjski list, Novo mesto.
USTANOVITELJI: občinske konference SZDL Brežice, Črno

melj, Krško, Metlika, Novo mesto, Sevnica in Trebnje.
SKUPŠČINA Dolenjskega lista je organ upravljanja tozda. 

Predsednik: Nace Stamcar.
ČASOPISNI SVET je organ družbenega vpliva na programsko 

zasnovo in uredniško politiko. Predsednik: Anton stefanič.
UREDNIŠTVO: Drago Rustja (glavni urednik in vodja tozda), 

Marjan Legan (odgovorni urednik), Andrej Bartelj, Marjan 
Bauer (urednik Priloge), Mirjam Bezek-Jakse, Bojan Budja, 
Anton Jakše, Zdenka Lindič-Dragaš, Martin Luzar, Milan 
Markelj, Pavel Perc, Jože Primc, Jože Simčič, Jožica Teppey 
in Ivan Zoran.

IZHAJA ob četrtkih. Posamezna številka 700 din, naročnina 
za 2. polletje 18.000 din; za delovne in družbene organizacije 
56.000 din na leto; za tujino 40 ameriških dolarjev ali 70 DM 
(oziroma druga valuta v tej vrednosti) na leto.

TEKOČI RAČUN pri SDK Novo mesto: 52100-603-30624. 
Devizni račun: 52100-620-970-257300-128-4405/9 (LB -  
Temeljna dolenjska banka Novo mesto).

OGLASI: 1 cm v enem stolpcu za ekonomske oglase 13.000 
din, na prvi ali zadnji strani 26.000 din; za razpise, licitacije 
ipd. 14.000 din. Mali oglas do 10 besed 8000 din, vsaka 
nadaljna beseda 800 din.

NAŠLOV: Dolenjski list, 68001 Novo mesto, Germova 3, p.p.
t n  t - i - z  . . . .  / n c o \  0 9  C A C  i n  O  A  o n o  n n u i n a r c v i

sn a  ;si. t z c u / z  (ju <o. o. 1974) se za Dolenjski n<>. 
plačuje davek od prometa proizvodov. Časopisni stavek, 
prelom in filmi: DIC, tozd Grafika, Novo mesto. Tisk: Ljudska 
pravica, Ljubljana.

JUGO 45, letnik 1983, in BMW R 65 
LS, letnik 1982, prodam. Groblje 8, Novo 
mesto. (3623-MV-27)

R 12, letnik 1975, prodam. Tel. 76- 
046. (3477-MV-26)

R 4 TLS, letnik 1979, ugodno in nujno 
prodam. Tel. (068) 23-174. (ček-MV-27) 

YUGO 45, letnik 1984, ugodno pro
dam. Tel. 25-862. (3619-MV-27)

NUJNO IN UGODNO prodam GOLF 
diesel, letnik 1985, in moped avtomatik. 
Telefon 65-383. (3622-MV-27)

LADO 1200 S, stara bo štiri leta, 
ugodno prodam. Informacije v večernih 
urah na tel. 21-289. (3621-MV-27) 

DIANO GL, letnik 1978, na novo re
gistrirano, ohranjeno, prodam. Informaci
je v petek popoldne ali v soboto. Pravda 
Laslo, Bršljin 42, Novo mesto. (P27- 
26MO)

CX 25 D karavan, letnik 1983, pro
dam. Tel. (061) 262-712. (P27-27MO) 

ZASTAVO 101, letnik 1977, prodam. 
Tel. 45-213. (3626-MV-27)

Z 750, letnik 1979, prodam. Janko 
Huč, Gor. Medvedje selo, 4, Trebnje. 
(P27-39MO)

GOLF, lepo ohranjen, prodam. Tel. 
27-434. (3630-MV-27)

LADO, letnik 1982, prodam. Janez 
Rolih, Petelinjek 55, tel. 27-406. (3633- 
MV-27)

ZASTAVO 750, letnik 1977, ugodno 
prodam. Tel. 76-078. (3597-MV-27)

Z 126 P, letnik 1978, prodam. Jožica 
Malnar, Kot 76 b, Semič. (3640-MV-27) 

126 P, letnik 1980, prodam. Tel. pop. 
26-945. (3634 MV-27)

ZASTAVO 101 GT 55, letnik 1984, 
prodam. Knapič, Cesta herojev 30, Novo 
mesto. (3635-MV-27)

APN 6, dodatno opremljen, siv, ugod
no prodam. Murn, Dol. Prekopa 5, Kos
tanjevica, popoldne. (3636-MV-27) 

ZASTAVO 101 comfort, letnik 1981, 
prodam. Franc Perme, Šmarjeta 69. 
(3596-MV-27)

AVTOMATIK A 3 ML, letnik 1986, 
ugodno prodam. Tel. 27-060. (P27- 
19MO)

LADO 1200, letnik 1976 (obnovljena 
karoserija), prodam. Bon, Zagrebška 15. 
(3637-MV-27)

ZASTAVO 750, letnik 1981, prodam. 
Ratež 14.-(3638-MV-27)

AUTOMATIC A 3 ML, 10/86, 
ugodno prodam. Tel. 25-953. (3639- 
MV-27)

ZASTAVO 128, kombi, letnik 1986- 
november. Telefon (068) 84-844. (3636- 
MV-27)

WV hrošč, starejši letnik, motor gene
ralno obnovljen, prodam. Cveto Nose, 
Rumanja vas 30, Straža. (3635-MV-27)

GOLF GL, letnik 1982 prodam. In
formacije na tel.: 84-823.

126 P ,letnik 1980-april, prodam.Tele
fon 24-167, po 20. uri. (3653-MV-27)

Z 750, starejši letnik, registrirano do 
aprila 1989, prodam. Plantan, Slavka 
Gruma 10, Novo mesto, tel. 26-609. 
(3651-MV-27)

R 4, letnik 1979, obnovljen, ugodno 
prodam. Tel. 22-347. (3642-MV-27) 

ZASTAVO 750, letnik 1985, prodam. 
Janez Vuk, Trebče 42, Bistrica ob Sotli. 
79-328, dopoldne. (P27-20MO) 

ZASTAVO 101,letnik 1984, prodam. 
Tel. 26-211, popoldne. (P27-21MO)

Z 101 GTL, staro leto in pol, 12000 
km, prodam. Tel. 21 -570,27-654. (3599- 
MV-27)

PRODAM kombi IM V 1600, letnik 
1977, nova karoserija, in JAW O 350, sta
ro tri mesece, prevoženih 1000 km. Tel. 
85-935. (ček-MV-27)

JUGO 45, letnik 1984. prodam za 650 
SM. Silvo Plantan, Praproče 12, Straža. 
(3600-MV-27)

KADETA 1200, letnik 1977. prodam. 
Alojz Cimermančič, Koroška vas 24. 
(3609-MV-27)

Z 750, letnik 1980, ugodno prodam. 
Tel. 20-285. (P27-24MO)

ZASTAVO 101 GTL 55, letnik 1984, 
dobro ohranjeno, sivozelene barve, ugod
no prodam. Prevoženih 33000 km. Tel. 
44-171, Jože Zakrajšek, Heroja Slaka 2 1, 
Trebnje. (P27-23MO)

Z 101 GTL 55, letnik 1986, in traktor 
Unierzal s pogonom na vsa štiri kolesa 
prodam. Vene, Pod Trško goro 21, Novo 
mesto. (3604-MV-27)

LADO 1300, letnik 1983, prodam. 
Jože Božič, Verdun 20, tel. 43-830, po
poldne. (3610-MV-27)

OPEL KADET 1,3 LS, letnik 7/85, 
15000 km, petero vrat, rdeč, prodam. 
Možna zamenjava po dogovoru. Tel. 85- 
118. (3614-MV-27)

OSEBNI AVTO Opel Ascona 1,6 S, 
letnik 1982, prodam. Milan Dobravc, C. 
herojev 68, Novo mesto, tel. (068) 25- 
412. (3615-MV-27)

FORDESKORT 1.3 C. star 17 mese
cev, prodam. Tel. (068) 65-456. (3616- 
MV-27)

R 4 GTL, letnik 1983, prodam. 
Žiberna, Koštialova 6. (3617-MV-27) 

NISSAN, letnik 1984, prodam. Tel. 
23-623. (P27-25MO)

GOLF JGL, letnik 1982, prodam. 
Kržan, Trebnje, tel. (068) 44-009. (P27- 
28MO)

FIAT UNO 60 S, letnik 1986, 25000 
km, prodam. Tel. (068) 33-563. (P27- 
29MO)

jkovič, Veliki Podlog 1 a, 68273 Lesko
vec, tel. (068) 75-879. (P27-9MO) 

TROSED »Mojca«, star nekaj let, in 
fotelj prodam. Tel. 25-442. (P27-10MO) 

PRALNI STROJ, nov, 12 progra
mov, prodam za 10% ceneje. Tel. 20-312. 
(3583-PR-27)

PRODAM skoraj čisto nov kanu Bo
ber — Kanadier in dvoje vesel. Tel. (068) 
25-676. (3582-PR-27)

KAVČ, raztegljiv, rjavo-rumene barve, 
poceni prodam. Kašnik, Mestne njive 9, 
Novo mesto, tel. 22-194. (3566-PR-27)

PRODAM traktorsko kabino IMT 
539 in štedilnik s pečico (Kueppersbusch). 
Golob, Gor. Lakovnice 5, Novo mesto. 
(3643-PR-27)

NUJNO in UGODNO prodam diato
nično harmoniko ADG. Dario Novak, 
Orehovica 52, Šentjernej. (3614-PR-27) 

PRODAM kombinirani električni šte
dilnik (25 SM) ter strojeno konjsko kožo 
(8 SM). Tel. (068) 23-964. (3608-PR-27) 

GUME, nove, Sava Semperit (165 x 
13), 2 kom, in decimalno tehtnico (do 100 
kg) prodam za 20% ceneje. Tel. 61-934, 
Brežice. (P27-32MO)

PRODAM plinski bojler Tiki Junkers 
in 2 jogija. Informacije na telefon 22-480. 
(P27-34MO)

PLINSKI BOJLER Junkers, pretočni 
(13 l/sek), brezhiben, prodamo. Tel. 
(068) 23-174. (ček-PR-27)

GRUNDIG, barvni TV, ekran 55 cm, 
nov, deklariran, prodam. Tel. (061) 322- 
925. (3625-PR-27)

PRODAM tri krave, sive, po izbiri. 
Hrastar, Poljane, Mirna peč, tel. 84-350. 
(3641-PR-27)

I1IDROPAKT prodam. Tel. 44-447. 
(P27-18MO)

VINO (šmarnico ali mešano) prodam. 
Kotar, Vel. Loka 19. (3593-PR-27)

prodam

kupim
KUPIM tovorni avto ZASTAVA z 

možnostjo vožnje z B kategorijo. Tel. 
(068) 22-979. (3652-KU-27)

p o se s t

km etijski stroji

KOSILNICO BCS in motorno žago 
Stihi 041 prodam. Tel. (061) 781-336. 
(P27-12MO)

UGODNO PRODAM traktorsko ko
vinsko prikolico (zračne zavore) nekiperi- 
co (2,51), kosilnico z žetveno Mini pedani 
in novo prešo (1201). Jože Gerdenc, Gor. 
Karteljevo 14, Novo mesto. (3591-KS- 
27)

razno
KAMEN, peskovit, primeren za nasut

je, oddam. Tel. 27-781. (3598-RA-27)
V VARSTVO sprejmem otroke. Nas

lov v upravi lista. (3601-RA-27)
INŠTRUIRAM angleščino in mate

matiko za osnovne in srednje šole v juliju 
in avgustu. Telefon 26-332. (3578-RA- 
27)

PRODAM vinograd na Malkovcu, 
kiper prikolico, novo (3 t), in motorno 
slamoreznico. Dolenšek, Bruna vas 14, 
Mokronog. (P27-4MO)

PRODAM dirkalno kolo Maraton in 
dele motorja za R 4. Špringer, tel. 25-278. 
(P27-3MO)

ŠOTOR za 4 osebe prodam. Telefon 
26-573. (3571-PR-27)

PRIBLIŽNO 2 1 premoga prodam po 
polovični ceni. Vprašajte: Zbačnik, Parti
zanska 8 ali tel. 23-997. (3572-MV-27) 

TELEVIZOR Gorenje, črno-beli, star 
6 mesecev, prodam za polovično ceno. 
Tel. 42-257. (3573-PR-27)

GOSTINCI, POZOR! Prodam juke 
box in biljard z jurčkom. Ogled možen 
vsak dan. Cena po dogovoru. Robert La-

preklici

NA Goleku pri Krškem prodam vi
kend z vinogradom. Telefon (068) 72-163 
ali (061) 553-085. (P27-36MO)

POSESTVO (hiša 90 m2, travnik 89 
arov, njive 126 arov, gozd 4 ha) v Sloveni
ji, v okolici Sevnice, prodam. Tel. (041) 
155-205. (P27-38MO)

GRADBENO PARCELO v Brežicah 
prodam. Tel. 60-023. (3649-PO-27)

VINOGRAD (12 arov) prodam. Bar- 
bo, Mali Kal 3 a, Mirna peč. (3650- 
PO-27)

VINOGRAD v Beli krajini (1100 m2) 
nad Metliko v Brežicah, na lepi sončni le
gi, z lepim razgledom nad okolico, pro
dam. Dovoz, z vsakim kamionom. Cena 
po dogovoru. Tel. (061) 272-220. 
(P27-6MO)

VEČ PARCEL kmetijskega zemljišča 
— njive, travnike in gozdove — v Birčni 
vasi pri Novem mestu ugodno prodam. 
Cvetličarna Štefan Knafelc, Tržaška 75, 
Ljubljana, tel. (061) 263-993. (3472- 
PO-26)

ZAZIDLJIVO PARCELO prodam 
Nučič, Osrečje 15, Škocjan. (3588-PO- 
27)

STAREJŠO HIŠO, vseljivo, v Biški 
vasi 35 pri Mirni peči, z vrtom, gozdom, 
manjšo njivo v neposredni bližini, pro
dam. Ogled 10. julija po 10. uri na kraju 
samem. Informacije po telefonu (068) 22- 
441 int. 623 — Grubar. (P27-17MO)

HEDVIKA PIRC, Črmošnjice pri 
Stopičah, opozarjam MARIJO PIRC, 
Vrhovo 1, Mirna peč, naj prekliče laži, ki 
jih govori o meni. (3626-PK-27)

ŽIVEC, Pangrč grm 10, Brusnice, pre
povedujem vožnjo in hojo po parceli št. 
3369/353 k.o. Cerovec na Ržišču. (3622- 
PK-27)

obvestila
OBVEŠČAMO cenjene stranke, da bo 

mlin JOŽKO KOŠAK, Družinska vas 2, 
Šmarješke Toplice, zaradi rednega vzdrže
vanja zaprt od 16. julija do 16. avgusta. 
(P27-22MO)

OBVEŠČAMO cenjene stranke, da bo 
elektromehanična delavnica za previtje 
elektromotorjev zaradi letnega dopusta 
zaprta od 10. julija do 1. avgusta 1988. Se 
priporočamo! Ivan PRISELAC, drska 64. 
(3602-OB-27)

OBVEŠČAM cenjene stranke, da bife 
»Dizel« v Meniški vasi redno obratuje od
9. do 23. ure. (3632-OB-27)

SERVIS ZAMRZOVALNIKOV FI- 
GELJ opravlja kompletna popravila (izo
lacija, plin, kompresorji). Naše geslo je: 
Kvalitetno in pošteno delo! Tel. (062) 
301-893. (P26-9MO)

IZOLACIJE-servis zamrzovalni
kov! Viktor Pajek, Ptujska cesta 89, 
Maribor — Iri leta garancije! Tele
fon (062) 413-606, vsak dan osebno 
od 8. do 10. ure in od 17. do 18. ure. S 
preizkušeno triletno garancijo in več
letno prakso na zamrzovalnikih vam 
obnovim staro izolacijo, če toči rosi 
ali od zunaj ledeni. Delam z uvoženim 
materialom in sodobno tehnologijo. 
Prihranite pri porabi elektrike in 
zamrzovalniku podaljšate življenjsko 
dobo za 4 do 8 let. Se priporočamo!

ŽITNI KOMBAJN Class 3 m in silos 
vreče Ugodno prodam. Prešeren, Šmarjeta 
50. (3631 -KS-27)

PRIKOLICO MENGELE LVV 33 za
seno prodam ali zamenjam za SIP-ovo, 
rabljeno. Telefon 67-614. (3648-KS-27)

UGODNO prodam traktor Fergusson 
(52 KS) v odličnem stanju. Cena po do
govoru. Franc Božičnik, Vel. Kamen 40, 
tel. 79-667. (3606-KS-27)

KOSILNICO BCS diesel prodam. 
Slavko Šeruga, Sela pri Ratežu, tel. 85- 
959. (P27-31MO)

PRODAM priključni traktorski kom
bajn IF in traktorsko vitlo Riko (3 t). 
Alojz Orehovec, Boštanj 6, tel. 82-724. 
(P27-35MO)

TRAKTOR Univerzal 445, nov, pro
dam. Pavel Kastelic, Rakovnik 14, Novo 
mesto. (3624-KS-27)

TRAKTOR Seme 32 prodam. Alojz 
Šutar, Zaboršt 9, Bučka. (3629-KS-27)

KMETIJSKI STROJI TRAKTOR
Univerzal 445, prikolico Tehnostroj 410, 
plug IMT In ličkalnik prodam. Telefon 
85-903. (3577-KS-27) TRAKTOR 
Deutz (60 KM), star dve leti, prodam ali 
menjam za manjši traktor. Pavlič, Kladje 
1, Blanca. (3569-KS-27)

Iskra servis, p.o. 
61000 Ljubljana 
Rožna dolina, c. IX/6

C en jene  stranke  obveščam o , 
d a  sm o  s  1 .7 .1 9 8 8  zaprli n a š  
tehnični serv is v Prekopi. Od 
1 .8 .1 9 8 8  dalje bo storitve na 
področju e lek tričnega ro čn e 
g a  orodja  in gospodinjskih 
aparatov opravljal Franc Drob
nič, n a š  pogodbeni se rv ise r v 
Krškem , C e s ta  4. julija 21. Z a 
RTV ap a ra te  priporočam o naš 
pogodbeni serv is Vinko P la
nkar, Pod Trško goro  44, No
vo m esto  (za obm očje  N ove
g a  m es ta  in Šentjerneja) ter 
elektrotehniški serv is Amigo, 
CKŽ 25, Krško (za obm očje 
K rškega in K ostanjevice).

čestitke

Julita.
ob 17. rojstnem dnevu 
ti želimo izpolnitev vseh želja!

Vsi tvoji

IZ OSILNICE
KAJAKAŠKA ŠOLA — V Starih 

malnih pri Osilnici na mednarodni 
kajakaški progi je te dni zaključila pouk 
letošnja prva skupina udeležencev kaja
kaške šole. Udeležilo se je je 25 mladih 
Zagrebčanov. Takoj nato se bo začel 
pouk druge skupine, v kateri bodo ude
leženci lanske kajakaške šole. Po potre
bi bodo organizirali pouk še za nove 
skupine, če bo dovolj prijav. Pouk traja' 
po 10 dni.

NOVA TRGOVINA — Trgopro- 
met Kočevje bo po dogovoru s KS 
Osilnica ukinil svojo trgovino v Bosljivi 
Loki šele, ko bp odprta nova trgovina z 
bifejem v zasebnih prostorih. To se bo 
zgodilo predvidoma čez leto dni. KS 
Osilnica bo sedanje prostore trgovine 
prodala interesentu, ki se bo tu ukvarjal 
s kakšno obrtniško ali drugo dejavnost
jo.

15 »VEČNIH« 
ODLIČNJAKOV

KOČEVJE — Osmi razred osnovne 
šole Zbora odposlancev v Kočevju je te 
dni zaključilo 180 učencev. Petnajst jih 
je bilo odličnih vseh osem let, prav to
liko pa jih ima tudi popravne izpite. 
Vseh osem let je za bralno značko 
(Levstikovo) tekmovalo 23 učencev te
ga razreda.

V RIBNICI PLAVAJO
RIBNICA — Sredi maja so v Ribni

ci začasno odprli plavalni bazen. V 
njem so se ob dopoldnevih učili plavan
ja  učenci tretjih razredov osnovnih šol 
iz vse občine, popoldne pa je bil odprt 
tudi za odrasle. Obisk je dober, zato 
kaže, da bo bazen odprt še ves julij in 
avgust, vsak dan (razen ob ponedeljkih) 
od 17. do 21. ure. Za kopanje v rib
niškem plavalnem bazenu je veliko za
nimanje tudi med Kočevci, saj je njihov 
bazen že več let zaprt.

S ČOLNI PO KOLPI, 
KRKI IN SAVINJI

KOČEVJE — Nad 70 veslačev seje 
udeležilo mednarodnega turistično-re- 
kreativnega spusta po Kolpi od Osilnice 
do Broda (24. junija), Krki od Krke do 
Žužemberka (25. junija) in Savinji (26. 
junija). Med njimi so bili tudi veslači iz 
Francije in Čehoslovaške, seveda pa tu
di iz vse Jugoslavije.

ŠE VEČ IZVAŽAJO, 
KOT UVAŽAJO

KOČEVJE — V prvih treh mesecih 
letos je kočevsko gospodarstvo izvozilo 
za 8,7 odst. več (načrtovanje bil porast 
za 10 odst.), uvozilo pa za 32,7 odst. več 
(načrtovano povečanje je bilo tudi 10- 
odstotno). Stopnja pokritja uvoza z iz
vozom je še vedno ugodna. Kar 96,5 
odst. izvoza je bilo na konvertibilno 
območje. Največji izvozniki in uvozniki 
so ista podjetja: Avto, Melamin in Lik. 
Znatno je upadel izvoz v Opremi in 
Tekstilani, kjer je bil v minulih letih 
visok.

OBNAVLJAJO 
STARE ŠOLE

RIBNICA — V Ribnici so že začeli 
obnavljati eno izmed dveh starih šol
skih zgradb. Temeljito jo bodo prenovi
li od kleti do podstrešja. V kleti bodo 
nanovo uredili šolsko kuhinjo in učilni
ce za gospodinjski pouk. V pritličju in 
prvem nadstropju bodo učilnice in 
kabineti. Na podstrešju bodo uredili 
večnamenski prostor in manjše prosto
re za različne interesne dejavnosti. De
nar za obnovo šol se nateka s samopris
pevkom in s posebnim samoupravnim 
sporazumom, s katerim delovne orga
nizacije v občini združujejo po 2 odst. 
za obnovo starih šolskih zgradb v obči
ni. Po končani obnovi se bosta iz teh 
prostorov izselila šola Jožeta Petka, ki 
ima pouk po prilagojenem programu, 
in vrtec, ker bodo varovanci dobili 
prostore v nekoliko preurejenem no
vem vrtcu. Tako bo ta šolska zgradba 
namenjena le še učencem osnovne šole 
dr. Franceta Prešerna.

Slovenija
‘ Moja dežela.

Sporočam o žalostno vest, da je umrla naša delavka

N / N/

FRANČIŠKA GREGORČIČ
prodajalka iz M okronoga 175

Pogreb pokojnice bo v četrtek, 7. julija 1988, ob 16. uri izpred hiše žalosti na pokopališče v M okronogu. 
Vestno sodelavko bqm o ohranili v lepem spominu.

Kolektiv D O  Emona Dolenjka N ovo m esto
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V času od 16. do 22. junija so rodile: 
Metka Boltes iz Kostanjevice — Pola, 
Sonja Hrvat iz Komarne vasi — Majo, 
Marija Jerše iz Velikega Lipovca — Kata
rino, Jožica Derganc iz Vel. Brusnic — 
Sandija, Milka Bunderšek iz Svinjskega 
— Anjo, Jožefa Šuštar z Vrhovega — 
Aleša, Lidija Škrbec iz Starega trga — 
Uroša, Marija Čepin iz Dovškega — Mak
sa, Mojca Besednjak iz Cegelnice — Ma
tejo, Zora Aleksič z Male Cikave — Lilja
no, Štefanija Kolbezen iz Črnomlja — 
Davida, Ana Bobič iz Dol. Maharovca — 
Andreja, Ellen Crnčič iz Lutrškega sela — 
Gašperja, Anica Arh iz Leskovca — Ma
rka, Alenka Gačnik iz Zg. Mladetič — 
Ana-Marie, Marica Čutura iz Straže — 
Josipa, Refija Hozič iz Črnomlja — Jas
mino, Milena Dular iz Smolenje vasi — 
Alešo, Hilda Blažič z Velikega Slatnika — 
deklico, Andreja Skube iz Dolenjega 
Globodola — Mihaela, Irena Frankovič 
iz Vukovcev — Iztoka, Marija Nemanič iz 
Križevske vasi — Simona, Irena Krese iz 
Šentruperta — Viktorja, Zora Klobučar z 
U ršnih sel — Matejo, Darinka Dvoršek iz 
Presladola — Mateja, Jovanka Marič iz

Metlike — Bojana, Bojana Grilc s Seno
vega — Katarino, Danica Štampfelj iz 
Križevske vasi — Tatjano, Maja Franko 
iz Brusnic — Kajo, Milena Strubljar- 
Dragoš iz Cerkvišč — dečka, Gordana 
Kosič iz Polja pri Ozlju — deklico. 
Čestitamo!

IZ NOVEGA MESTA — Petra Božič, 
Ivana Roba 17 — Jasno, Silva Mahnič iz 
Šegove 11 — Petro, Boža Gradišar, Cesta 
brigad 7 — Boruta, Metka Štupar z Mest
nih njiv 9 — Anžeta, Josipa Plevnik, Sla
vka Gruma 12 — Roberta in Darja Božič, 
Pod Trško goro 20 — Jurija. Čestitamo!

DAVEK REPUBLIKI
NOVO MESTO — Na četrtkovem 

zasedanju novomeške občinske sku
pščine so dopolnili odlok o posebnem 
občinskem davku od prometa proizvo
dov in od plačil za storitve. Poudariti je 
treba, da tako dopolnjeni odlok ne po
meni novih obveznosti v plačevanju 
davka, pač pa odraža le povečano pris
tojnost republike nasproti občini. S 
prometnim davkom, ki ga ukinja 
odlok, je občina lani zaslužila prek 7 mi
lijard dinaijev.

Z A H V A L A

Po težki bolezni nas je  v 78. letu starosti za
pustil naš dragi mož, oče, brat, stari oče, 

tast in stric

MATIJA 
SEVER
s  Sel pri Sem iču 4

O b boleči izgubi se iskreno zahvaljujem o vsem sorodnikom , sosedom 
in znancem za izrečeno sožalje, podarjeno cvetje, govornikom  za iz
rečene poslovilne besede. Posebna zahvala dobrim  sosedom, ki so pri
skočili na pom oč, delovni organizaciji Iskra Semič, VVO Črnomelj, 
ZZB Semič, društvu upokojencev, gasilskemu društvu Semič, gospodu 
župniku za lepo opravljeni obred ter vsem, ki so pokojnika pospremili 
na njegovi zadnji poti.

Žalujoči: Vsi njegovi

Z A H V A L A

Po dolgi in hudi bolezni nas je  v 67. letu za
pustil dragi mož, oče, stari oče, brat in stric

ALOJZ
ZAKRAJŠEK

iz D ol. Podboršta 5, Trebnje

O b boleči izgubi se prisrčno zahvaljujemo vsem sosedom, prijateljem in 
sorodnikom , ki so nam kakorkoli pomagali, v težkih trenutkih stali ob 
strani, nam izrekli sožalje, darovali pokojnem u cvetje in ga v velikem 
številu pospremili na njegovi zadnji poti, osebju pljučnega oddelka bol
nice Novo mesto, infekcijskega oddelka v Ljubljani, bolnice na G ol
niku, doktorici Vilfanovi, gasilskemu društvu Ponikve, kolektivoma 
T rim o in Tejnenica iz Trebnjega. Posebno zahvalo smo dolžni nadško
fu gospodu Šuštarju, gospodu kaplanu za lepo opravljeni obred in cerk
venim pevcem.

Žalujoči: žena Marija, sin Lojze, hčerke Marica in Anica z družino, 
bratje, sestre in ostalo sorodstvo

Z A H V A L A

D ne 27. junija  nas je  V 2 .  letu starosti ne
pričakovano zapustila naša draga sestra, 

svakinja in teta

MARICA 
FRANKOVIČ

roj. ŠEGINA
iz Suhorja 3, Dragatuš

O b boleči izgubi se najlepše zahvaljujem o vsem sorodnikom , prijatel
jem  in znancem za izraze sožalja, darovano cvetje in spremstvo na zadn
ji poti. Prav prisrčna zahvala družini M A TK OVIČ za nesebično pomoč 
med boleznijo, kakor tudi osebju zdravstvenega dom a Črnomelj in in
ternega oddelka splošne bolnišnice Novo mesto. Iskrena zahvala gos
podu župniku za opravljeni pogrebni obred. Vsem še enkrat prisrčna 
hvala!

Žalujoči: vsi njeni

£ >  ^  * /

Jk

Za vedno zaprte so tvoje oči, 
a plamen ljubezni visoko gori.

V S P O M I N

6. ju lija  je  m inilo eno leto, odkar nas je  za 
vedno zapustila naša draga žena, m am a in 

stara mama

ANICA 
KOTNIK

iz Jezera

Hvala vsem, ki se je  še spominjate.

Vsi njeni

Solza, žalost, bolečina 
te zbudila ni, 
a ostala j e  tišina, 
k i močno boli.

Z A H V A L A

V 26. letu starosti nam je  kruta usoda vzela 
našo drago ženo, mamico, hčerko, sestro, 

snaho in svakinjo

MOJCO
DOLMOVIČ

roj. MIKLIČ
z Broda 24

Iskreno se zahvaljujemo dobrim  prijateljem, sorodnikom, sosedom in 
sodelavcem za darovano cvetje in izrečeno sožalje ter vsem ostalim, ki 
so nam  v težkem  trenutku stali ob strani. Prisrčna hvala Vzgojno- 
varstveni organizaciji N ovo mesto ter gospodu Lapu za poslovilne be
sede in lepo opravljen obred. Hvala tudi pevskemu zboru iz Šmihela.

Žalujoči: m ož Andrej, sinova Matic in M ihec, mami, oči, sestra 
Sonja, tast in tašča, Franja ter ostalo sorodstvo

Nenadom a nas je  zapustil

BOJAN BOBIČ
roj. 27. marca 1967 

Dobe 10, Kostanjevica

Bojan, radi smo te imeli in nam boš vedno ostal v spominu. 

Kolektiv Kovinskega strojnega vzdrževanja. Krško

V S P O M I N

8. julija bodo minila tri žalostna leta, odkar 
nas je  tragično zapustil sin in brat

MARJAN 
PRESKAR

iz Dolenje vasi 6 , Artiče

Hvala vsem, ki se ga spominjate, mu prinašate cvetje in prižigate sveče 
na njegovem preranem grobu.

Njegovi

Nihče ne ve, k a ko  boli, 
ko  tebe, ljubi sine, bratec, več v našem do
mu ni.
A spomin na tebe vsak dan bolj živi, 
saj zlatih src, ko t si ga imel ti, malo še živi. 
Le zaka j si moral ravno ti umreti, 
saj s tabo j e  bilo tako lepo živeti.

V S P O M I N

5. ju lija  je  minilo leto, polno bolečin, odkar 
nas je  v 21. letu zapustil v cvetu mladosti 
nadvse ljubljeni sin, brat, bratranec, vnuk 

in nečak

VINKO
ŠEGINA
iz Tribuč pri Črnomlju

Iskrena hvala vsem, ki nosite v srcu lep spomin nanj in obiskujete nje
gov prerani zadnji dom.

Njegovi najdražji

Pač ljubim te, a ker te ljubim, znaj, 
ne voščil bi ti spet iz groba ven.
Le spavaj, spavaj, dragi otec moj! (D. Kette)

Z A H V A L A

V 86. letu je tiho za vedno odšel od nas dragi ata

JOŽE LUZAR
kovaški mojster v pokoju 

iz Škocjana 11

O b boleči izgubi se iskreno zahvaljujem o vsem sorodnikom , vaščanom  in prijateljem za izrečeno sožalje ter 
podarjeno cvetje. Še posebna hvala osebju kirurškega oddelka bolnišnice Novo mesto, O O  sindikata D olen
jke, delavcem prodajalne na Glavnem  trgu v Novem mestu, Straži, poslovodjem, Darkovim  prijateljem, 
Strešniku, O Š Škocjan, vaščanom novega naselja Hrastuhe, pevcem iz Šmihela, župniku za lepo opravljeni 
obred, sosedom za požrtvovalnost in govorniku Rom anu Čelesniku za besede slovesa ob grobu. Iskrena hvala 
vsem, ki ste našega ata v tako velikem številu spremljali na njegovi zadnji poti.

Žalujoči: vsi, ki sm o ga imeli radi

Solza, žalost, bolečina, 
te zbudila ni,
a ostala j e  tišina, k i  močno boli...

Z A H V A L A

Tiho in nepričakovano nas je  v 84. letu zapustila naša draga žena, m am a, babica, 
prababica, sestra in teta

IVANA AUPIČ
iz Rodin pri Črnomlju

O b boleči in nenadomestljivi izgubi naše ljube m am e se iskreno zahvaljujem o vsem, ki ste nam v najtežjih 
trenutkih stali ob strani, nam izrekli sožalje, darovali vence in cvetje ter pokojnico v tako velikem številu 
spremili na njeno zadnjo pot. Zahvaljujem o se vaščanom, ki so nam v težkih trenutkih priskočili na pomoč, še 
posebej pa Alojziji Grahek in Jožetu Šusu, črnomaljski godbi, cerkvenim pevkam iz Otovca, gospodu kapla
nu za lepo opravljeni obred ter družinam a M acele in M ausar iz Avstrije, ki sta se prišli poslovit od naše ljube 
mame. Še enkrat vsem skupaj naša iskrena zahvala!

Žalujoči: vsi njeni

Tam, k jer vidva sta, ni sonca, n i luči, 
nihče ne ve, ka ko  v srcu nas boli.
Tam skupaj smo v nemi bolečini, 
a z nami so prelepi le spomini.

V S P O M I N

Boleč je  spom in na 4. april in 11. julij 1987, ko  sta nas za vedno zapustila dragi 
mož in oče ter ljubljeni sin in brat

MIRAN IN ROMAN 
VRANEŠIČ

Tribuče 4 /D

Hvala vsem, ki jim a prinašate cvetje in sveče ter z lepo mislijo počastite njun spomin.

Vsi, ki sm o ju imeli radi

Poletje j e  že prišlo, a tebe, dragi Tone, ni, 
na tvojem grobu rožice cveto, 
s solzami j ih  zalivamo.
Ob tvojem zadnjem domu gozd šumi. 
drobni ptiček v njem žvrgoli.
A domov le v tihi spomin k  svojim  
dragim prihajaš ti.

V S P O M I N

8. julija bo  m inilo leto dni, odkar nas je  zapustil dragi mož, oče in dedek

ANTON MILAVEC
iz Kloštra

Hvala vsem, ki se ga spominjate, obiskujete njegov grob, mu prinašate cvetje in prižigate svečke v njegov 
spomin.

Žalujoči: vsi njegovi
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MARTIN

Večino svojega življenja je  Mar
tin Petrič preživel pod Garjevcem, 
pod položnim gorjanskim hribom, 
ob vznožje katerega je  prilepljena 
belokranjska vasica Ravnace, k i so 
je  zaradi slikovite lege in gostoljub
nosti domačinov partizani imenova
li svojo malo Švico.

V Petričevi družini je  bilo sedem 
otrok. Oče je  že zgodaj odšel v A m e
riko in vsakič, ko je  prišel domov, se 
je  družina povečala za enega člana. 
»Iz Am erike je  pošiljal denar, da je  
mama lahko najela delavce, da je  bi
lo posestvo obdelano. Kakšne druge 
koristi od Am erike ni bilo. Kar 32 
let je  bil oče čez lužo in ves časje de
laipri enem gospodarju, potem se je  
enkrat napil in odpustili so ga brez 
dolarja pokojnine. Domov je  prišel z 
dvema dolarjema,« se spominja 
Martin.

K er je  na domačiji postal gospo
dar Martinov brat, je  bil tam nekaj 
časa za strica, nekaj časa delal pri 
tesarjih, a pravega zaslužka ni bilo. 
»Mi smo tesali in vezali ostrešja, 
mojster pa je  imel pet žensk in za 
nas delavce je  denarja zmeraj 
zmanjkalo.» Takrat, pred drugo 
vojno, se je  govorilo, da se da v Ne
mčiji zaslužiti in Petričev Martin iz 
Ravnat• se je  odpravil tja. »V  pri
merjavi z našo takratno zaostalostjo 
in strašno revščino je  bila za nas 
Nemčija kot drug svet. A hitro sem 
tudi videl, kaj je  njihova National- 
sozialistische Partei in njihov Fiih- 
rer Hitler. »Ko je  kričal po radicu,

■ smo morali z dela v naše barake in 
i ga poslušati, čeprav sem ga razumel 

toliko, kot hi govoril stolu. Vzdušje 
j e  bilo grozljivo, to človeka stiska, 
kot bi ga za grlo grabil.« V Nemčiji 
je  videl tudi koncentracijsko tabo
rišče in mučenje Židov v njem, doži
vel priključitev čeških Sudetov, na
pad na Poljsko in Jugoslavijo. Nji

hovega siegheilanja in vsega ostale
ga je  imel ravnaškifant čez glavo in 
ob prvi priložnosti in z veliki teža
vami se je  odpravil domov. »Že 
kmalu po kapitulaciji Jugoslavije 
mi je  brat pisal v Nemčijo, naj pri
dem domov, da so fantje v ložah in 
da se imenujejo partizani, ne čet
niki.« V rojstni vasi je  Martin s po
močjo brata takoj našel zvezo z Os
vobodilno fronto. »Ivan Novak-Očka 

je  ustanovil odbor; bilo nas je  pet 
članov in ja z sem postal vojni refe
rent.« Petrič je  v Gorjancih poiskal 
primeren prostor za prvi partizanski 
tabor in kasneje tja varno odpeljal 
prvih sedem partizanov. »Dolgo 
sem ostal na terenu, ker je  Očka 
tako zahteval, češ da sem tam naj
bolj koristen, potem sem sam prosil, 
da bi šel v partizane.« Do konca 
vojne je  vodil obveščevalno službo v 
Črnomlju kot obveščevalni oficir.

Po vojni so Petriča poslali nazaj v 
Črnomelj, kjer bi moral prevzeti 
komando milice. »To ni bilo zame, 
pa tudi takratne metode mi niso bile 
prav nič všeč. Vse sem pustil in šel 
domov, čeprav nisem v Ravnacah 
nič imel.« Ta njegova »neposluš
nost« pa takratnim lokalnim oblast
nikom ni bila všeč, kar je  Petrič bo
leče občutil. Njegovi nečaki iz 
Amerike so mu namreč prepustili 
posestvo svoje pokojne matere, in še 
preden je  bilo posestvo njegovo, ko 
še ni ne oral, ne sejal, ne žel, so od 
njega zahtevali v okviru obvezne 
oddaje več kot od pravih kmetov. 
K er ni mogel dati, so ga za nekaj dni 
v Črnomlju celo zaprli. »Takratni 
črnomaljski oblastnik me je  tako 
zmerjal, kot me ne prej ne kasneje 
ni nihče v življenju. In to mene, par
tizanskega oficirja. Moja krivda pa 
je  bila le ta, da sem hotel živeti kot 
kmet pod svojim Garjevcem.« Na
gajanja in krivic pa za Petriča s tem 
še ni bilo konec. »Pri 38 letih nisem 
imel nič, bos sem hodil kot takrat, 
ko sem bil 10-leten pastirček. Z  
ženo nisva imela za sol, ko je  prišel 
pismonoša, k i je  bil partijski sekre
tar, pobirat članarino. Prosila sva 
ga, naj malo počaka, on pa: ,Ali 
plačaj ali pa knjižico nazaj!' To, da 
so me, partijca od 1942, zaradi tega, 
ker nisem imel denarja, vrgli iz par
tije, mi ni bilo nikoli hudo, žal pa mi 
je, da sem dal nazaj knjižico, ker je  
bila moja, saj sem jo  plačal.«

Od petih nosilcev spomenice 
1941 iz suhorskega okoliša je  živ le 
še Martin Petrič, kljub 78 letom še 
čil in bister možak, k i je  življenje 
pod svojim Garjevcem preživel mo
ralno, pokončno in pošteno.

A. B AR TE 1J

Zelja stara več kot 40 let
Rusinja A ntonina M arkovna-Volosenko se  je po 43 
letih vrnila med svoje partizane  — »Samo to  sem  si v 

življenju želela«

NOVO MESTO — Rusinja Anto
nina Markovna-Volosenko, s partizan
skim imenom Tončka, seje po 43 letih 
spet vrnila med svoje partizane, nek
danje borce 3. bataljona 12. SNOUB. 
Dolenjci so jo  povabili na veliko pros
lavljanje jubileja 15. divizije, k ije  bilo 
sredi junija v Novem mestu.

Čeprav sojo  že večkrat vabili v kraje, 
kjer je med vojno kot bolničarka rešila 
živjenje marsikateremu partizanu, tudi 
to pot niso upali, da bo res prišla. Pa je, 
toda teden dni prepozno za proslavo, pa 
ni bila zato nič manj toplo sprejeta. 
Po naporni poti iz 3000 km oddaljene
ga Klajpede v Litvi seje najprej ustavila 
v Mariboru pri soborcu Miškinu, po 
katerem je  vsa leta vzdrževala stik s 
»partizansko domovino«.

Dolenjci smo prijazno Tončko gostili 
minuli teden. Srečanja z borci po toliko 

''ic tih  so bila ganljiva in polna sreče. 
Skupaj so obiskali prizorišča bojev in 
Tončka se je živo spominjala mnogih 
podrobnosti. Vedela je za Trško goro, 
spomnila seje napada na Mirno peč, v 
Črmošnjicah, kjer je  bila partizanska 
bolnišnica, je celo spoznala poslop
je in vedela natanko, kaj seje v teh letih 
spremenilo. Živo seje spominjala Zalo
ga pri Škofljici, kjer sta bila z Jožetom 
Lužarjem iz Škocjana ranjena.

Gostoljubni Dolenjci so ji razkazali 
delovni organizaciji Novoteks in La
bod, ogledala si je  veliko stvari in bila 
navdušena nad sedanjo podobo Slove
nije in Jugoslavije. »Šamo to sem si v 
življenju še želela videti in se srečati s 
svojimi partizani. Žal prej nisem mogla 
priti, saj se dovoljenja za takšna poto
vanja pri nas bolj pogosto izdajajo šele 
sedaj, ko imamo perestrojko,« skoraj 
po slovensko pove Tončka.

Šestnajst let je  bila Antonina stara, 
ko so Nemci prišli na Krim in okupirali 
tudi njeno rojstno vas Saki. Potem sojo  
odpeljali v Ravne na Koroškem, ki je 
bilo tedaj pod Nemčijo. V taborišču je 
prek ilegalcev dobila zvezo in bila v 
skupini osemnajstih, ki so srečno ušli in 
se priključili slovenskim partizanom. 
Njeno prvo srečanje s partizani je bilo 
na Dolenjskem. Končala je  sanitetni 
tečaj in postala bolničarka 3. bataljona 
12. brigade. »Svobodo sem pričakala v 
Ljubljani. Tam sem bila tudi bolničarka 
v zbirnem centru, kjer smo čakali, da 
nas odpeljejo v domovino. To seje zgo
dilo avgusta 1945. V domačem kraju 
pod Krimom sem se kot medicinska 
sestra zaposlila v zdravilišču in ostala do 
upokojitve,« pove nadvse prijazna so
govornica.

J. PAVLIN

Pele so najboljše frajtonarice
Nedeljsko popeldne na Ratežu je popestrilo  dvajset tekm ovalcev s  svojimi fraj

tonaricam i — Podeljena priznanja za najbolj urejeno okolje_________
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RATEŽ — V nedeljo, 3. julija, po
poldne so ljubitelji diatonične harmo
nike ali po domače frajtonarice res prišli 
na svoj račun. Turistično društvo Ratež 
je organiziralo pri gasilskem domu na 
Ratežu izbirno tekmovanje harmoni
karjev za polfinalno tekmovanje, na 
katerem se bodo najboljši harmonikarji 
potegovali za vstop v finalno tekmo
vanje za Zlato harmoniko Ljubečne. To 
tekmovanje je vsako leto konec avgu
sta.

Tekmovanja na Ratežu, ki gaje pri
reditelj združil še z vrtno veselico in 
srečelovom, se je udeležilo kar dvajest 
harmonikarjev, ki so zbrani publiki — 
po približnih ocenah so zvoki domače 
harmonike privabili več kot petsto obi
skovalcev —  zaigrali vsak po dve 
skladbi. Razdeljeni so bili v štiri starost
ne skupine. V skupini nad 65 let je bil 
triinosemdesetletni gostilničar Jože Hu
doklin iz Brusnic brez konkurence, v 
starostni skupini od 45 do 65 let je zma
gal Anton Šringer iz D. Straže, v skupi
ni od 16 do 45 let je zmagal Jože Avbar 
iz Trebnjega, drugi je bil Marjan Podlo
gar iz Novega mesta, tretje mesto pa so

NA POKUŠNJO 
NOVIH VRST PIVA 

V ČATEŠKE TOPLICE
ČATEŽ — Pivovarna Laško in 

Zdravilišče vabita na prireditev Po po
teh sonca in piva, ki jo prirejata v Ter
mah 9. julija ob 16. uri. Začela se bo s 
pokušnjo novih vrst piva Pivovarne 
Laško, zvečer pa bo zabaval goste an
sambel Naslovna stran. V programu 
bosta sodelovala tudi Vinko Šimek kot 
Jaka Štraufciger in Martin Sagner kot 
Dudek.

POSTALI SO 
ČASTNI ČLANI

PIŠECE — Na sobotnem prazno
vanju je predstavnik kapelske godbe iz
ročil krajevni skupnosti Pišece listino o 
častnem članstvu. S tem so potrdili dol
gotrajno sodelovanje, v katerem se 
nikoli niso izneverili drug drugemu. 
Kapelska godba se zadnja leta pridno 
pomlajuje in privablja naraščaj tudi iz 
sosednjih krajevnih skupnosti, to pa je 
vnaprejšnje zagotovilo za medsebojno 
razumevnaje in podporo.

si delili Stane Šiška iz Jurke vasi, Ivan 
Pugelj iz Drganjih sel in Franc Vegelj iz 
Boršta pri Cerkljah. Publiko so najbolj 
navdušili najmlajši tekmovalci v sta
rostni skupini do 16 let. V tej skupini je 
zmagal desetletni Toni Rajk iz Bojanje 
vasi pri Metliki, ki je zbral kar 44 od 
možnih 45 točk, kar je največ med 
vsemi tekmovalci, sledil pa jnu je  Tone 
Deželan iz Mihovice pri Šentjerneju. 
Posebno nagrado, torto, je od prireditel
ja  prejel tudi najmlaji udeleženec tek
movanja, devetletni Jožko Krhin iz 
Šentjerneja.

Turistično društvo, ki je tokrat že 
tretjič organiziralo tekmovanje dolenj
skih harmonikarjev, je ob tej priložnosti 
podelilo nagrado publike, ki jo  je  prejel 
mladi Toni Rajk. Tekmovalce je ocen
jevala petčlanska strokovna komisija,

glasove publike pa so zbirali v posebni 
skrinjici. Posebna komisija za ocenje
vanje okolja v krajevni skupnosti Brus
nice je na tekmovanju razglasila tudi re
zultate ocenjevanja zunanjega izgleda 
in urejenosti stanovanjskih hiš in kmetij 
v krajevni skupnosti in podelila zlato 
priznanje in knjižno nagrado Zdenki 
Svegelj in Borisu Kranjcu z Rateža za 
najbolj urejene stanovanjske hiše z 
okolico, kmetiji Jožeta Železnika iz 
Malih Brusnic pa srebrno priznanje in 
nagrado za najbolj urejeno kmetijo. 
Zlate nagrade za kmetijo letos niso 
podelili.

Pokrovitelj letošnjega tekmovanja 
diatoničnih harmonikarjev so bili 
ZTKO Novo mesto, Hotel grad Otočec, 
Studio D in Dolenjski list.

T. JAKŠE

ZMAGOVALEC NA FRAJTONARICI — Toni Rajk iz Bojanje vasi pri Me
tliki je na tekmovanju harmonikaijev na Ratežu osvojil srca publike in 
strokovne žirije. Pravi, da igra šele poldrugo leto — uči ga sosed — star je deset 
let in bo šel jeseni v četrti razred osnovne šole. Še prej pa ga čaka polfinale za 
zlato harmoniko Ljubečne 88. (Foto: T. Jakše)

NOŽI UNIKATI — Na fotografi
ji je upokojenec Jože Janež s seri
jo nožev, ki jih je izdelal za letošn
jo razstavo društva upokojencev. 
(Foto: J. Primc)

Noži upokojenca Jan e 
ža posebno  priljublje- 

ni med lovci
KOČEVJE — Upokojeni kovi

nar Jože Janež iz Kočevja seje prvi 
dve leti upokojitve za razvedrilo 
ukvatjal s kmetijstvom, nato pa se 
je vrnil k svojemu osnovnemu pok
licu. Izdeluje razne nože, take, kijih 
v trgovinah ni. S serijo nožev je lani 
sodeloval prvič na razstavi izdelkov 
upokojencev, letos pa je serijo še iz
popolnil in jo  bo spet prikazal na 
razstavi, ki bo odprta za dan upoko
jencev, 24. julija.

O  svojih izdelkih pravi, da so 
primerni za polharjenje (ti noži so 
največji in se z njimi lahko sekajo 
tudi veje), tabornike, ribiče, gobar
je, največ pa je izdelal raznih lov
skih nožev. Glas o njegovih nožih se 
je že razširil do Črnomlja, Novega 
mesta, Jesenic... Izdeluje še posebne 
jedilne garniture, primerne za vse, 
ki bivajo v naravi (nož, vilice, žlica, 
odpirači), miniaturne nože (obeske 
za ključe) itd. Seveda prijateljem in 
znancem nože tudi popravlja.

Zanimanje za njegove nože je 
vedno večje, zato predlaga, naj bi 
jih začela izdelovati kaka (lahko na 
novo ustanovljena) zasebna ali 
družbena delavnica. Po njegovi 
oceni bi lahko zaposlovala do 5 lju
di.

ZBOROVANJE
PLANINCEV

HRASTNIK — Planinci Zasavja in 
Posavja so pred kratkim proslavili na 
Kalu nad Hrastnikom 40-letnico PD 
Hrastnik. Na prijetnem srečanju v pre
novljeni koči hrastniških planincev sta 
med drugimi govorila prisotnim tudi 
predsednika PD Hrastnik in Planinske 
zveze Slovenije.

POMOČ ZA 
ORGANIZATORJE

NOVO MESTO — Novomeški 
glasbeni snemalni studio Sraka je postal 
pravo zbirališče različnih ansamblov in 
pevcev, mnogi med njimi pa si želijo tu
di stikov s prireditelji najrazličnejših za
bavnih veselic. Ker na Dolenjskem ni 
agencije, na katero bi se lahko obrnili 
prireditelji v iskanju primernih ansam
blov in pevcev, bo odslej to vrzel skušal 
zapolniti studio Sraka. Z njegovo po
močjo lahko prireditelji doslej navežejo 
stike tako rekoč z vsemi najbolj znanimi 
slovenskimi in jugoslovanskimi ansamb
li in pevci, kot so, recimo, Big Ben, Lač
ni Franz, Obvezna smer, Marijan Smo
de, Plava trava zaborava, Rž, Dobri 
znanci, Romeo, Martin Krpan, Bazar, 
Simona Weiss itd. Informacije prejmete 
na naslovu: Studio Sraka, Valantičevo 
17, Novo mesto, ali po telefonu (068) 
23-174.

PRIPRAVA DRV — Med običaji, ki so se v belokranjskih vaseh najdlje ohra
nili, je ročna priprava drv. Kako so to delali včasih, so na igrah na Jugoiju 
prikazali številnim gledalcem. (Foto: M. Bezek-Jakše)

Oživljeni stari običaji
Na Jugorju , vasici pod Gorjanci, že tretjič pripravili 

kmečke igre »Ate in mama so  mi povedali«

SPET M ED NEKDANJIMI BORCI — P o 43 letih se je Rusinja Antonina 
Markovna-Volosenko srečala tudi z mnogimi dolenjskimi borci 12. SNOUB. 
Pri Jakovljevičih v Novem mestu seje zadržala nekaj dni. Na sliki (od leve proti 
desni): Štefan Seničar, Nada Jakovljevič, Antonina Markovna-Volosenko in 
Jože Lužar. (Foto: J. Pavlin)

JU G O R JE  — Da bi ohranili ljudske 
običaje in pesmi, ki sojih gojile genera
cije pred nami, ter poskrbeli, da ročno 
orodje belokranjskih kmetov ne bi pre
hitro zašlo v pozabo, so na Jugorju pre
teklo nedeljo že tretjič zapored pripravi
li igre z naslovom »Ate in mama so mi 
povedali«. S tem so počastili tudi praz
nik krajevne skupnosti Jugorje, ki ga 
praznujejo 4. julija.

Avtor igre Rudi Škof, po rodu iz 
Dragomlje vasi, je  svoje delo poklonil v 
spomin na Belokranjce, ki so nekdaj na 
skopi belokranjski zemlji s težavo pride
lali dovolj črnega kruha za številne 
družine. Tako sije okrog 400 gledalcev 
ogledalo 5 ljudskih običajev, ki so se 
najdlje ohranili prav v tem hribovitem 
delu Bele krajine: spravljanje buč, pri
pravo drv, vleko bajte, valjanje v krmi 
in plezanje na mlaj. Med ekipami iz pe
tih vasi so se najbolje odrezali tekmo
valci iz Dragomlje vasi, ki so že drugo 
leto zapored prejeli prehodni pokal,

DNEVI PIVA V 
KANDIJI

NOVO MESTO — »Gostinstvo«, 
poslovna enota Krkinega tozda Zdravi
lišča, organizira od 8. do 17. julija na 
vrtu hotela Kandija dneve piva. Priredi
tev bodo odprli s povorko okrašenih 
voz in godbe, ki bo v petek ob 18. uri 
krenila izpred športne dvorane proti 
Kandiji. Vmes bodo na Glavnem trgu 
brezplačno točili pivo. Na hotelskem 
vrtu bodo nastopili karlovški tambu
raši, do 24. ure pa bo igral ansambel 
Spomin. Na dnevih piva, na katerih 
bodo za zabavo poskrbeli še Novi od
mevi, Iskra, Darko Vardijan in harmo
nikarji, sodelujejo pivovarne Union, 
Laško in Karlovac.

sledili pa so jim  vaščani z Lokvice in 
Podgrada. Poleg njih so sodelovali še 
prebivalci Gradnika in domačini.

Kot je povedal član pripravljalnega 
odbora Peter Badovinac z Jugorja, bo
do igre, v pripravo katerih vsako leto 
vložijo veliko truda in iznajdljivosti, 
nadaljevali tudi v prihodnje. Morda 
bodo nekoliko spremenili zasnovo iger, 
toda rdeča nit, torej ohranjanje ljudskih 
običajev v igri in pesmi, bo zagotovo 
ostala.

M. B.-J.

Ta teden je žreb izbral izmed sodelujočih pri sestavljanju top lestvice IVA
NKO RATAJ iz Novega mesta. Dekle ima srečo, saj je bila enkrat že izbrana. 
Za nagrado bo prejela glasbeno kaseto z zabavno glasbo, ki jo  podeljuje novi 
pokrovitelj lestvice — gostilna in diskoteka KOSOV HRAM (Boris Kranjc) iz 
V rhpolja pri Šentjerneju. Nagrajenki čestitamo in ji želimo obilo zabave pri pos
lušanju plošče in seveda lestvice Studia D, Kosovega hrama in Dolenjskega lista.

Na lestvici je ta teden takole. Na vrh seje prebila Belinda Carlisle s svojim 
hitom Krog v pesku. Zares meteorski vzpon, saj je bila tri tedne nazaj novost na 
lestvici. Na drugem mestu je zmagovalka prejšnjega tedna Sade.

Lestvica je za ta teden takšna:
1. Circle in the sand — BELINDA CARLISLE
2. Love is stronger than pride — SADE
3. Dont turn around — ASWAD
4. Heart of gold — JOHNY HATES JAZZ
5. Whos leaving who — HAZELL DEAN
6. Together forever — RICK ASTLEY
7. The valley road, BRUCE HORNSBY & THE RANGE
8. I saw him standing there - TIFFANY
9. Reckless — AFRIKA BAMBAATAA & UB 40

10. Love and sexy — PRINCE
Predlog Studia D za prihodnjo novost: Most od all-JODY WATLEY. Pre

dloge za lestvico pošiljajte na naslov: Studio D, pp 103, 68000 Novo mesto. 
Lestvico lahko poslušate na valovih Studia D in preberete vsak četrtek v Dolenj
skem listu.

PO TREH PIVIH 
ČETRTO ZASTONJ
OTOČEC — Tukajšnji grajski 

hotel je poskrbel, da poletni večeri 
za nikogar ne bodo ne vroči ne suhi. 
V motelski restavraciji — ob lepem 
vremenu kajpak na terasi nam
reč ob prijetni glasbi večno zelenih 
melodij točijo karlovško pivo, ob 
četrtkih pa je  na voljo še posebna 
ponudba koktajlov in sadnih frape- 
jev. Postrežba ni kar tako, za tri po
pita piva dobi gost četrtega zastonj 
pa še kupon za nagradno žrebanje, 
ki bo 10. septembra, med nagrada
mi pa so obisk muenchenskega 
»Oktoberfesta«, zdraviliške storit
ve, silvestrovanje na Otočcu ipd. 
Ob petkih in sobotah zabava goste 
ljubljanski ansambel Odiseja.
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JE REPIČ KONTRAREVOLUCIONAR?
Sedel sem Pri razbiti buči. Na last

na ušesa sem slišal Jožiča Repiča, ne- 
posrednika, kako je govoril o statutu 
Zveze. Rekel je, da bi ga morali vsi 
člani spoštovati, se ravnati po njem, 
ne pa da ga izigravajo in ignorirajo. 
»Statut je  svetinja!« se je  drl za 
šankom, menda nalašč samo zato, ker 
je vedel, da je v sosednji sobi tovariš 
Rdečnik.

Na sestanku sveta krajevne skup
nosti seje  spravil Jožič Repič nad re- 
piške ceste in nad pokopališče. »Le 
poglejte, kakšne so naše poti! Čemu je 
to podobno? Vulkanskemu področ
ju.« Nekaj minut je potem zabavljal 
čez pokopališče, k ije  premajhno, ruši 
pa se mu tudi škarpa. »Lobanje raj
nkih bodo vsak čas pokukale na 
svetlo.« Nekaj Repičank seje ob tem 
nasmihalo, tovariš Sezedelejevič pa se

je  držal, kot da bi mu postregli s 
kumaricami in ne z mineralno vodo 
in domačim vinom.

»Pri treh kegljih« je Repič kritično 
govoril o previsoki članarini v Zvezi. 
»Ne bom več plačeval tolikšnih zne
skov za trote, ki se redijo na moj 
račun!« je blebetal od mize do mize. 
Bilje tako razgret, da ni niti opazil to
variša Sindikaliča, ki je častil za 
pogrnjeno mizo z odojčkom in jan- 
jčkom delegacijo iz Belega mesta. 
»Vsak mesec jim  bom poslal tisoč di
narjev, pa naj jih gledajo ali pa naj si 
jih dajo v okvir,« je zabavljal.

V kulturnem domu, imenovanem 
po preminulem borcu, se je Repič 
razgovoril o tem, kako je prav, da se 
intelektualci in drugi zavzemajo za 
več demokracije v Repičevi dragi. 
»Dovolj je  bilo najrazličnejših priti

skov, posegov v človekovo svobodo. 
Prišel je čas, ko bomo zadihali s pol
nimi pljuči.« Udeleženci slavnostne 
seje vseh treh zborov repiške občinske 
skupščine so mu navdušeno ploskali, 
tovariš Župan in tovariš Tajnik pa sta 
se držala kot nebo pred nevihto.

Na različnih mestih v Repičevi 
dragi seje spravil Jožič Repič še nad 
napačne investicije, nizke osebne do
hodke, štrajke, sise in sisavce, admi
nistracijo in birokracijo, tatvine, po
dkupovanje, neurejeno kmetijstvo, 
zdravstvo in šolstvo, obregnil pa seje 
tudi ob funkcionarje, ki so vedeli za 
menično afero, a so molčali kot grob 
ali pa so celo imeli sami prste vmes.

Poznavalci repiških razmer trdi
jo, da bo razglasila te dni repiška 
oblast Jožiča Repiča za kontrarevo- 
lucionarja, ki ruši pridobitve socialis
tične revolucije. TONI GAŠPERIČ


